
روزنامه

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم خواستار شد:

برخورد با واکسن هراسی 

8

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم خواستار 
برخورد با فعالیت های مربوطه به واکسن هراسی و اخلال در 
مقابله با شیوع کرونا در شبکه های مجازی شد  بیژن سلیمان 
قم،  استان  اطلاع رسانی  شورای  جلسه  در  دوشنبه  روز  پور 

افزود: فعالیت هایی در راستای واکسن هراسی و ترویج شبهات 
در شبکه های اجتماعی قم در حال انجام است که باید توسط 
دستگاه های ذیربط رصد و پیگیری شود. وی اضافه کرد: قدرت 
واکسیناسیون  لزوم  زمینه  در  بهداشت  وزارت  اقناع سازی 

مدیر روابط عمومی آبفای استان قم اعلام کرد:

سلامت کامل آب قم در دو روز آینده

اولویت اول و آخر برای حفظ سلامت مردم، واکسیناسیون علیه کروناست
وزارت بهداشت کمیته ای برای پاسخگویی به شبهات واکسیناسیون ایجاد کند
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شهردار قم خواستارشد:

بازنگری در ارائه تسهیلات درمانی
 به رانندگان حمل و نقل عمومی 

8
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

فوت ۶۱۱ کرونایی در قم در یک ماه گذشته

شهردار قم از بودجه حدود دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومانی 
درمانگاه سیدالشهداء )ع( شهرداری قم در سال جاری خبر 
داد و خواستار بازنگری در ارائه تسهیلات درمانی به رانندگان 
حمل و نقل عمومی بر اساس این بودجه شد.  سید مرتضی 

سقائیان نژاد که روز دوشنبه در نشست رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر سخن می گفت با اشاره به مصوبه هفته قبل این 
شورا درباره ارائه تسهیلات درمانی به رانندگان حمل و نقل 
عمومی اذعان کرد: این طرح قطعا دارای بار مالی است و باید 
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جناب آقای سیدعلی بابامیری 
مدیرمسئول محترم روزنامه شاخه سبز 

با نهایت تاسف وتاثر درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض 
نموده واز خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت وغفران وبرای 

شما و دیگر بازماندگان  صبر و اجر مسئلت داریم.
حسین عبداللهی- روح اله کرمانی
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اهداف مشترک 
را جدی بگیرید

هم  حسابی  روزها  این  که  کاری  زخم  سریال  در 
به  آزادی ور خطاب  بازی رعنا  با  سروصدا کرده، »سمیرا« 

»کیمیا« با بازی الهه حصاری می گوید:»اهداف مشترک بیشتر از عشق میتونه آدما رو بهم 
نزدیک کنه.«

شاید این جمله یک دیالوگ ساده به نظر برسد اما وقتی عمیق به آن نگاه می کنید، 
متوجه درستی آن می شوید. فضای سیاسی کشور را ببیند؛ خیلی از کسانی که سال ها در 
دو جریان مختلف حضور داشتند و به اصطلاح سایه یکدیگر را با تیر می زدند، امروز کنار 
هم نشسته اند و به یکدیگر لبخند تحویل می دهند. این لبخند؛ حاصل اهداف مشترک 

است.
بگذارید با مثال این معنا را با هم بررسی کنیم. در انتخابات مجلس ششم، هاشمی 
رفسنجانی و محمود احمدی نژاد در یک لیست انتخاباتی حضور داشتند. این دو در آن 
زمان یک هدف مشترک داشتند و آنهم تلاش برای کسب کرسی های آن زمان سرخ مجلس 

در مقابل اصلاح طلبان بود.
شاید آنهایی که رابطه مرحوم هاشمی و احمدی نژاد را بعد از سال 84 دیده اند، هیچگاه 
باور نکنند که این دو زمانی سوار یک کشتی بودند، حتی احمدی نژاد استاندار دولت 

هاشمی بوده است.
سید محمد خاتمی و ناطق نوری را ببیند. این دو زمانی رقیب یکدیگر بودند. در 
سال 76 در انتخاباتی عجیب هر دو تلاش می کردند تا رئیس جمهور ایران شوند که 
در نهایت خاتمی با 20 میلیون رای ریاست قوه مجریه را به عهده گرفت. حالا اما هرجا 
نام خاتمی به میان می آید، ناطق نوری هم آنجا هست و تقریبا هر دو یک حرف و یک 

اندیشه دارند.
محمود احمدی نژاد کاری کرد که ناطق از منتهی الیه راست و خاتمی از منتهی الیه چپ، 

در کنار یکدیگر بنشینند و مثل دو دوست قدیمی اهداف خود را پیگیری کنند.
روحانی و علی لاریجانی هم همین گونه بودند. آنها در دسته اصول گرایان تعریف می شدند 

اما حالا در میان اصلاح طلبان طرفداران بیشتری دارند تا در جمع دوستان سابق خود.
همین الان هم محسن رضایی که رقیب سید ابراهیم رئیسی در انتخابات بود به عنوان 

معاون اقتصادی با دولت سیزدهم همکاری می کند.
هدف مشترک می تواند دورترین آدم ها از یکدیگر را به هم نزدیک کند. به خاطر همین 
است که می گویند در سیاست هیچوقت دوست و دشمن همیشگی نداریم. ممکن است 
اهداف مشترک، کاری کند که روز دشمنان درجه یک هم درکنار هم بنشینند و برای آینده 
برنامه بریزند. در صحنه بین الملل هم می توان به هم نشینی تاریخی استالین، چرچیل و 
روزولت اشاره کرد. چرچیل و روزولت، حاضر نبودند سر یک میز کنار استالین بنشینند 
اما هدف مشترکی به نام هیتلر باعث شد تا آنها متحد یکدیگر شوند. حاکمیت طالبان در 

افغانستان هم نمونه ای از این هدف مشترک است.
اهداف مشترک را باید جدی گرفت، حتی بیشتر از ایدئولوژی، عشق و رفاقت!

عضو هیات علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی: 

دولت به یک نسخه تحول آفرین نیاز دارد
عضو هیات علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی با اشاره به مشکلات اقتصادی 
کشور، گفت: تا زمانی که ساخت اقتصادی متحول نشود، عدالت و کارآمدی بدست نمی 

آید. دولت به یک نسخه تحول آفرین نیاز دارد. 
شهریار زرشناس در نشست امروز گفتمان دولت سیزدهم، عدالت و عقلانیت در دانشگاه 
علامه طباطبایی با اشاره به تحول خواهی دولت سیزدهم اظهار کرد: در حوزه فرهنگ 
و اقتصاد این تحول باید انجام شود. در حوزه فرهنگ باید سبک زندگی ما به یک سبک 
زندگی معناگرایانه تبدیل شود، اما در حوزه اقتصادی باید توانمندسازی و عدالت اقتصادی 

و اجتماعی برقرار شود.
وی تاکید کرد: توانمندسازی یک ضرورت است و ما چاره ای جز توانمندسازی اقتصادی 
نداریم. باز توزیع عادلانه ثروت پیش نیاز توانمندسازی اقتصادی است. ما نیازمندیم که 
نسخه کلان اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی خود را دگرگون کنیم و نسخه جدید را طراحی 
کنیم. ریل گذاری نئولیبرالیستی هم باید دگرگون شود و تا زمانی که ساخت اقتصادی ما 
متحول نشود، عدالت و کارآمدی هم بدست نمی آید. زرشناس خاطرنشان کرد: دولت 
رئیسی نیروهای انسانی سر کار آورده که تحول خواه، آماده و با انگیزه هستند. ولی در کنار 
این هم باید یک نسخه تحول آفرین وجود داشته باشد. مردم از مجموعه مشکلات اقتصادی 
رنج می برند و سفره آنها کوچک شده است. ریشه اصلی مشکلات هم ساخت اقتصادی 

است. این ساخت نامتوازن بوده و باید دچار تحول انقلابی شود.

معاون آموزش حوزه های علمیه با تشریح جزییات چگونگی برگزاری دروس طلاب 
و روحانیون اعلام کرد در حال حاضر دروس در قم به دلیل شرایط کرونایی به صورت 

مجازی برگزار می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین رستم نژاد، ، گفت: به علت رحلت آیت الله حکیم مراسم 
افتتاحیه حوزه های علمیه که قرار بود شنبه برگزار شود به روز سه شنبه منتقل شده 

است، اما دروس از یکشنبه دایر هستند.

وی تأکید کرد: دروس حوزه در قم به صورت مجازی برگزار می شود اما در شهرستان 
هایی که شرایط کرونایی کمی عادی تر شده با هماهنگی ستاد استانی کرونا همراه با 

رعایت ها به صورت حضوری برقرار خواهند بود.
معاون آموزش حوزه های علمیه گفت: سامانه نجاح قابلیت برگزاری کلاس ها را به 
طور مجازی فراهم کرده و هم به صورت آفلاین و آنلاین در دسترس خواهد بود؛ سعی 
کردیم اشکالاتی که سال پیش، پیش روی سامانه قرار گرفته بود برطرف شود از همین 

رو سامانه ارتقا داده شده است و در برگزاری آفلاین کلاس ها هیچ مشکلی نیست.
وی در پاسخ به اینکه »آیا درگاهی برای دریافت شکایات لحظه ای طلاب از سامانه و 
دروس آنلاین در نظر گرفته شده است؟« گفت: مهندسانی در دارالشفا حضور دارند 
که طریقه استفاده از سیستم را به کسانی که یاد ندارند با سیستم کار کنند، آموزش 
می دهند؛ چون بیشتر استفاده سیستم آفلاین بوده مشکلی پیش نمی آید و با توجه 

به حجم دروس در کشور امکان برگزاری همه آن ها به صورت آنلاین نیست.
حجت الاسلام والمسلمین رستم نژاد عنوان کرد: سامانه تقریر هم برقرار است و 
طلاب هم از آن استقبال خوبی کرده اند، چرا که در سال گذشته همراه با مشکلات 
سیستم  هزاران تقریر ثبت شد. وی خاطرنشان کرد: برای کسانی که می خواهند 
خارج از سامانه نجاح دروس خود را آنلاین و آفلاین برگزار کنند، مانعی وجود ندارد، 
اما اساتید لازم است دروس خود را در سامانه بارگزاری کنند؛ ذخیره صوت دروس در 
سامانه نجاح گنجینه ای از دروس حوزوی را ماندگار می کند؛ درخواست برگزاری 

کلاس آنلاین کم بوده و اکثریت از برگزاری آفلاین استقبال می کنند.

معاون آموزش حوزه های علمیه تشریح کرد؛

جزییات چگونگی برگزاری دروس حوزه های علمیه سراسر کشور 

مصطفی داننده*

یک خیر جوان متعهد شد ماهانه 20 هزار ماسک و تعدادی لباس مخصوص کادر 
درمان را در اختیار جمعیت هلال احمر قم قرار دهد.

مصطفی حبیبی منش روزسه شنبه با حضور در هلال احمر قم اقدام به اهدای 20 
هزار ماسک و 40 عدد عینک ویژه کادر درمان هر کدام به ارزش ۱۵ میلیون ریال کرد.
این خیر جوان در حاشیه این مراسم در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: هلال 
احمر از جمله نهادهایی است که همواره در خدمت مردم بوده و در جریان شیوع 
بیماری کرونا نیز این نهاد در کنار کادر درمان بیمارستان ها خدمات ارزنده ای را به 
مردم ارائه کرده است و همه وظیفه دارند در چنین شرایطی به یاری نهادهای فعال در 

عرصه بهداشت و درمان بپردازند.
وی بیان کرد: تلاش خواهم کرد هر ماه بین ۱0 تا 20 هزار ماسک و در آینده نزدیک 

لباس های ویژه کادر درمان را تهیه کرده و در اختیار هلال احمر قرار دهم.

این خیر جوان با بیان اینکه پوشیدن لباس مقدس هلال احمر بسیار ارزنده بوده و 
مایه مباهات و افتخار است، با گلایه از مسؤولان و مدیران بیان کرد: از مسؤولان تقاضا 
دارم که در حد توان خود به مشکلات مردم به ویژه اقشار نیازمند رسیدگی کنند. مردم 
نیازمند در شرایط سخت کرونایی با مشکلات مختلفی روبه رو هستند و باید هر کسی 

در حد توان خود به یاری ایشان بپردازد.
وی تصریح کرد: از استاندار و دیگر مسؤولان استان می خواهم بازدیدهای میدانی 
از وضعیت اقشار نیازمند داشته باشند؛ خیلی از آنها گرفتار بیماری کرونا هستند و از 

تامین هزینه های درمان ناتوانند.
حبیبی منش بازیگر سینما و تلویزیون همچنین از همه هنرمندان و بازیگران کشور 
نیز خواست تا درعرصه خدمت رسانی به مردم وارد شوند و همانطور که در گذشته پای 

کار بودند در شرایط سخت فعلی نیز یاری گر مردم باشند.

با حضور در هلال احمر قم صورت گرفت؛

اهدا ماهانه 20 هزار ماسک به هلال احمر قم توسط خیر جوان 
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رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم اهمیت توزیع عادلانه خدمات و 
امکانات را با رویکرد محله محوری مورد توجه قرار داد.  حسین اسلامی 
روز دوشنبه در نشست رسمی علنی شورای اسلامی شهر با گرامیداشت 
یاد شهدای قیام ۱۷ شهریور ماه بیان کرد: خوشبختانه خبرهای خوبی از 
افزایش واردات واکسن به گوش می رسد که امیدواریم این واکسن ها در 
کنار واکسن های ایرانی، روند بهتری از واکسیناسیون را در سراسر کشور 
ایجاد کند. وی همچنین درباره ایراد کمیته انطباق به مصوبه هفته قبل 

رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم خواستارشد:
توزیع عادلانه خدمات شهری با رویکرد محله محوری 
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جوادامام: 

آملی لاریجانی دلایل استعفایش
 را شفاف بیان کند 

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: آقای آملــی لاریجانی اگر به 
تکلیف خودش عمل کرده اســت 
باید بــه طور شــفاف بگوید دلایل 
اســتعفایش چیســت تا متهم به 
جانبداری از حقوق خانواده نشود. 
جواد امام درباره استعفاء آیت الله 
صادق آملــی لاریجانی از عضویت 
2در شــورای نگهبان و این که تصور 

امیرعبداللهیان:

 آمریکایی ها در نقض برجام نه متهم 
بلکه مجرم هستند 

سخنگوی نیروی انتظامی :

زائران اربعین از مراجعه
 به مرز هاخودداری کنند 

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه ایران با بیــان اینکه دولت 
ســیزدهم مذاکره را یک ابزار موثر 
دیپلماســی می دانــد و ما به هیچ 
وجــه از مذاکره فاصلــه نخواهیم 
گرفت، تاکیــد کــرد: آمریکایی ها 
صدمــه اصلــی را بــه برجــام وارد 
کردند و نه تنها متهم، بلکه مجرم 

اصلی در نقض برجام هستند. 

سخنگوی نیروی انتظامی با بیان 
اینکه مرز های زمینی چهارگانه با 
عراق مسدود است، گفت: زائران 
از مراجعــه به مرز ها خــودداری و 
اخبار موثق را از رسانه های رسمی 
دنبال کنند. سردارمهدی حاجیان 
افزود: با توجــه به محدودیت های 
کرونایی و حفظ سلامت هموطنان 
2عزیز مرز هــای چهارگانه زمینی با  2
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مرکز مدیریت حوزه های علمیه با صدور بیانیه ای به 
مناسبت  فاجعه خونین ۱7 شهریور ۱۳۵7، اعلام 
کرد: تنها راه غلبه بر استکبار جهانی و به زانو درآوردن 
بدخواهان نظام در هر عصری، استقامت و پایداری و 

پیروی از رهبری است. 
به گزارش عصر دوشنبه مرکز خبر حوزه، در این 
بیانیه آمده است: دوران حکومت رژیم سفاک پهلوی 
در ایران سرشار از جنایاتی است که دل هر انسان 
آزاده ای را به درد می آورد و اوج آن در روز ۱7 شهریور 
ملت  یک  فریادهای  همه  روز  این  در  بود؛   ۱۳۵7
بپاخاسته، یکی شد و دریایی از انسان ها به حرکت 
درآمد و به صورت موجی یکپارچه به سوی مقصدی 

الهی روان شد.
با  رژیم طاغوت  افزوده شده است:  بیانیه  این  در 

کشتار بی رحمانه مردم مظلوم و خداجوی تهران که 
جز استقلال کشورشان از بیگانگان، آزادی و برپایی 
حکومت دینی خواسته ای نداشتند، اوج خباثت و 
درنده خویی خود را نشان داد. این بیانیه ادامه یافته 
آورده ای  و شکست  رسوایی  جز  کار  این  اما  است: 
برای آن ها نداشت و خون پاک این شهیدان که به 
سرور و سالار شهیدان حضرت سیدالشهدا)ع( تاسی 
با  راه مبارزه  و  بودند،کمر طاغوت را شکست  کرده 
خودکامگان و مستکبرین عالم را برای همیشه روشن 
نگاه داشت. در این بیانیه آمده است: این حادثه مهم 
در  مردم  هوشمندانه  حضور  که  داد  نشان  تاریخی 
میادین عدالت خواهی، مبارزه با استکبار و اطاعت از 
امام و رهبر خویش تا چه اندازه می تواند در پیروزی 
ملت نقش داشته باشد و تنها راه غلبه بر استکبار 

جهانی و به زانو درآوردن بدخواهان نظام در هر عصری 
استقامت و پایداری و پیروی از رهبری است.

در پایان این بیانیه تاکید شده است: مرکز مدیریت 
خاطره  و  یاد  گرامیداشت  ضمن  علمیه  حوزه های 
شهدای خونین این حادثه تلخ از خداوند متعال و 
زنده نگه داشتن راه پرافتخار مبارزه با مستکبرین و 
خودکامگان به ویژه آمریکا و اسراییل غاصب، اعتلای 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران را از پیشگاه 
حضرت حق خواستار بوده و برای ملت و دولت عزیز 

ایران اسلامی موفقیت روزافزون را آرزومند است.
سیاه«،  »جمعه  نام  با  شهریور ۱۳۵7  رویداد ۱7 
واقعه ای خونین در جریان سرکوب قیام ملت ایران از 
سوی نظام پهلوی بود که در نهایت به وقوع انقلاب 

۱۳۵7 ایران انجامید.

مرکز مدیریت حوزه های علمیه:

تنها راه غلبه بر استکبار جهانی، پایداری و پیروی از رهبری است
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مدیر روابط عمومی آبفای استان قم اعلام کرد:

سلامت کامل آب قم در دو روز آینده
مردم به شایعات توجه نکنند

مدیر روابط عمومی آب و فاضلاب استان قم گفت: آب قم در دو روز آینده از 
سلامت کامل برخوردار است و از مردم خواستاریم به شایعات توجه نکنند. 

روز سه شنبه ۱6  از  و گویی اظهار کرد:  ابراهیمی در گفت   محمد کربلایی 
شهریورماه، ساعت 6 صبح به مدت 24 الی 48 ساعت، آب قم دچار افت فشار 

و افزایش شوری است.
وی گفت: مشکل خاصی برای شهروندان پیش نخواهد آمد مگر آپارتمان هایی 
که فاقد مخزن ذخیره هستند و این به این دلیل است که چون فشار آب کاهش 
پیدا می کند احتمالا دسترسی به آب در طبقات بالاتر با مشکل روبرو خواهد شد.
مدیر روابط عمومی آب و فاضلاب استان قم افزود: در خصوص دستگاه های 
آب شیرین کن نیز شرکت آب و فاضلاب هیچ دخالتی در آب شیرین کن  های 
خانگی ندارد لذا خاموش و روشن کردن آن بر عهده مالکین می باشد ضمن 
اینکه سفارش ما به شهروندان محترم همیشه بر این است که از آب شیرین کن 
استفاده نکنند چون بالغ بر 70 درصد هدررفت آب در پی خواهد داشت. یعنی 
از هر ۳ لیوان آب دریافتی از دستگاه آب شیرین کن 7 لیوان هدررفت آب را 

خواهیم داشت.
وی با اشاره به اینکه آب در این دو روز در سلامت کامل برخوردار است گفت: 
شاید به دلیل افزایش شوری، آب از سختی بیشتری برخوردار باشد اما از مردم 
خواستاریم به شایعات توجه نکنند و مردم مطمئن باشند آب قم از لحاظ بهداشتی 
در سلامت کامل است. حتی اگر شخصی تحمل شوری آن را دارد می تواند تناول 

کند چون آب در حدی شور نخواهد شد که به آب نمک تبدیل شود.
کربلایی ابراهیمی ضمن تاکید مجدد بر سلامتی کامل آب قم در این دو روز 
خاطر نشان کرد: آب قم نه تنها در این دو روز بلکه به طور مستمر از لحاظ سلامتی 
مورد تایید و نظارت دقیق است و روزانه آزمایشات متعددی بر روی شبکه  تاسیسات 
آب از نظر بهداشتی انجام می شود و از نظر سلامتی هیچگونه مشکل بهداشتی 

در پی نخواهد داشت.
که  فاضلاب  و  آب  شرکت  بر  علاوه  بدانند  قمی  شهروندان  افزود:  وی 
آزمایشگاه های تخصصی برای رصد روزانه آب قم  دارد، مرکز بهداشت نیز نظارت و 
آزمایش های خاص خودش را دارد و از سلامت مردم نمی گذرند و در صورت هرگونه 
مشکل اعلام رسمی خواهند داشت. مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب 
استان قم در پایان خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند در این مدت آب مورد 
نیازشان را از دستگاه توزیع آب)آبسارها( که آبی مطابق با استانداردهای لازم دارد، 

برداشت کنند.

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

بازگشت ۸ محکوم به قصاص به زندگی
رئیس کل دادگستری استان قم از بازگشت 8 محکوم به قصاص به زندگی با 

پیگیری و همت کمیته صلح و سازش ستاد دیه استان قم خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری، رئیس کل دادگستری و رئیس هیات 
امناء نمایندگی ستاد دیه استان قم از بازگشت 8 محکوم به قصاص به زندگی با 
پیگیری و همت کمیته صلح و سازش ستاد دیه استان قم خبر داد و عنوان کرد: در 
راستای پیش برد و به نتیجه رساندن پرونده های محکوم به قصاص، از ابتدای سال 
جاری کمیته صلح و سازش ستاد دیه به صورت مستمر اقدام به تشکیل جلسات 

کرده است.
رئیس کل دادگستری استان قم بیان کرد: خوشبختانه با تلاش و پیگیری های 
اعضای کمیته مذکور، رضایت هشت زندانی محکوم به قصاص اخذ شد که از 

مجموع رضایت های اخذ شده، چهار مورد در ماه محرم صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه در سال گذشته نیز ۱7 مورد رضایت در پرونده های قصاص نفس 
اخذ شده است، اظهار کرد: باید از تمام ظرفیت های موجود برای نهادینه کردن 
فرهنگ عفو، بخشایش و رضایت استفاده کرد و دعاوی و شکایات مردم را به سمت 

و سوی سازش و اصلاح ذات البین سوق داد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۵8 میلیارد تومان
 انواع کالای قاچاق
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قالیباف در نشست شورای هماهنگی مجلس:

فرایند قانونگذاری باید اصلاح شود
 رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید بر اصلاح فرآیند قانونگذاری در کشور، 
گفت: اصلاح فرایند قانونگذاری برای کنترل ورودی ها و مصوبات و به خصوص حل 

مشکلات کشور بسیار موثر خواهد بود.
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه ۱۵ شهریور ماه  در جلسه شورای هماهنگی مجلس 
شورای اسلامی با حضور روسای کمیسیون های مختلف و موضوع بررسی ایرادهای 
شایع شورای نگهبان نسبت به طرح ها و لوایح مصوب مجلس شورای اسلامی، 
گفت: مجلس دو وظیفه جدی و اساسی در حوزه های قانونگذاری و نظارت بر عهده 
دارد و در این راستا از دو سازمان مهم مرکز پژوهش های مجلس و دیوان محاسبات 

کل کشور استفاده می کند.
وی ادامه داد: مرکز پژوهش های مجلس و دیوان محاسبات کشور باید تلاش کنند 
تا بهترین خدمات و کمک را از نظر مشورتی و پژوهشی به نمایندگان در صحن و 

کمیسیون های مجلس ارائه کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن اشاره به اینکه در خصوص این موضوع در 
نشست دیروز هیئت رئیسه مجلس مباحث جدی مطرح شد، تصریح کرد: مرکز 
پژوهش های مجلس و دیوان محاسبات باید گزارشی در مورد چگونگی استفاده هر 
چه بهتر از ظرفیت های این دو سازمان در جلسه شورای هماهنگی و صحن علنی 
مجلس ارائه دهند تا نمایندگان بتوانند، این موارد را به عنوان مطالبه از این دو سازمان 
پیگیری کنند. قالیباف تاکید کرد: افرادی که از حوزه نظارت و قوانین در مجلس 
حضور دارند نیز باید کارشناسانی را در این دو سازمان داشته باشند تا بتوانند به 
روسای کمیسیون ها در خصوص تنظیم مطالب، انجام اصلاحات شکلی و محتوایی 
طرح ها و لوایح و مصوبات کمک کنند و به این شکل اقدامات با دقت لازم انجام شود.
وی در ادامه با بیان اینکه با توجه به تغییر دولت و ظرفیت اجرایی جدید کشور، 
بازنگری در برخی لوایح و اصلاح آن باید مدنظر قرار گیرد، گفت: بر اساس دستور 
مقام معظم رهبری اولویت با ارائه لایحه است و ما باید این موضوع را به صورت جدی 
در مجلس پیگیری کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید بر اصلاح 
فرآیند قانونگذاری در کشور، گفت: اصلاح فرایند قانونگذاری برای کنترل ورودی ها 
تا ایرادات  و مصوبات و به خصوص حل مشکلات کشور بسیار موثر خواهد بود 

آیین نامه ای و قانونی طرح ها و لوایح قبل از ارائه به صحن رفع شود.
 

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور تشریح کرد:

شرایط اعزام ۳0 هزار زائر اربعین
معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور با اشاره به موافقت دولت عراق برای اعزام ۳0 
هزار زائر ایرانی به مراسم اربعین امسال گفت: تمامی ۳0 هزار نفر اعزامی از طریق 

مرز هوایی به عراق خواهند رسید و تمامی مرزهای زمینی بسته است. 
حسین  ذوالفقاری در حاشیه جلسه ستاد مرکزی اربعین در جمع خبرنگاران درباره 
شرایط پیاده روی اربعین امسال اظهار کرد: موضوع برگزاری اربعین با توجه به روند 
بیماری کرونا در دستور کار مسئولین ایران و عراق قرار گرفت. وزارت بهداشت هر دو 
کشور باید اعلام نظر می کردند و در کمیته امنیتی اجتماعی و ستاد اربعین با حضور 
مسئولین وزارت بهداشت بررسی شد و از سمت ایران پیشنهاد شد کسانی که دو دز 
واکسن دریافت کرده اند و فاقد بیماری زمینه ای هستند در صورت موافقت عراق، 

امسال در مراسم اربعین شرکت کنند.
وی ادامه داد: ابتدا وزارت کشور عراق با حضور مسئولین سفارت ایران جلسه 
گذاشتند و قرار شد نظر نهایی خود را اعلام کنند و تا روز گذشته بر اساس اعلام 
سفارت ما در عراق دولت عراق موافقت کرده که حداکثر ۳0 هزار نفر در مراسم اربعین 
شرکت کنند و شرط این است که از 72 ساعت قبل از سفر، زائران تست pcr داشته 
باشند. وی تاکید کرد: این ۳0 هزار نفر را در قالب موکب داران و کمیته هایی که 
وظیفه ای داخل عراق دارند ساماندهی خواهیم کرد؛ چرا که این عدد قابل توزیع در 
کل کشور نیست. هر چند امسال تصمیم بر این بود که فقط ۱00 هزار نفر از خدام 

شرکت کنند و اکنون باید از آن ۱00 هزار نفر ۳0 هزار نفر را اعزام کنیم.
ذوالفقاری در پاسخ به سوالی درباره امکان افزایش تعداد زائرین از طریق رایزنی ها 
خاطرنشان کرد: بعید می دانیم امکان رایزنی برای افرایش این تعداد باشد و این در 

حالیست که برای سایر کشورها ۱0 هزار نفر سهمیه داده اند.
وی مجدد تاکید کرد: شرط وزارت بهداشت ایران زدن واکسن و نداشتن بیماری 
زمینه ای است. شرط وزارت بهداشت عراق داشتن pcr منفی 72 ساعت  پیش از 
اعزام است. ذوالفقاری با بیان اینکه تمامی ۳0 هزار نفر اعزامی از طریق مرز هوایی به 
عراق خواهند رسید به مردم ایران تاکید کرد تمامی مرزهای زمینی بسته است و هیچ 

خدماتی در مرزهای زمینی داده نمی شود.
  

سخنگوی نیروی انتظامی :

زائران اربعین از مراجعه به مرز ها 
خودداری کنند 

سخنگوی نیروی انتظامی با بیان اینکه مرز های زمینی چهارگانه با عراق مسدود 
است، گفت: زائران از مراجعه به مرز ها خودداری و اخبار موثق را از رسانه های رسمی 

دنبال کنند.
سردارمهدی حاجیان افزود: با توجه به محدودیت های کرونایی و حفظ سلامت 
هموطنان عزیز مرز های چهارگانه زمینی با کشور عراق برای خروج عاشقان حسینی 

در ایام اربعین بسته است و هیچ گونه خدمات گذرنامه ای ارائه نمی شود.
سخنگوی نیروی انتظامی با بیان اینکه بر اساس اعلام ستاد مرکزی اربعین، دولت 
عراق با اعزام هوایی حداکثر ۳0هزار زائر برای حضور در مراسم اربعین حسینی 
موافقت کرده است، گفت: البته این افراد باید 72ساعت قبل از سفر تست pcr مبنی 
بر سلامت را داشته باشند. معاون اجتماعی ناجا با اشاره به اینکه اعزام زائران از این 
طریق نیز تابع شرایط خاص ابلاغی مراجع ذیصلاح خواهد بود، تصریح کرد: زائران 
بایستی هر دو دُز واکسن خود را دریافت کرده باشند. وی با تاکید بر اینکه شهروندان 
با توجه به مسدود بودن  از رسانه های رسمی دنبال کنند، افزود:  اخبار موثق را 
مرز های زمینی جمهوری اسلامی و عراق فعلا تردد زائران و عاشقان حسینی به آن 
کشور ممنوع است و هموطنان از مراجعه به مرز های چهارگانه زمینی دو کشور جدا 

خودداری کرده و اخبار موثق را از رسانه های رسمی دنبال کنند.

هشدار سپاه به اقلیم کردستان؛

سرزمین تان راجولانگاه تروریست ها نکنید
فرمانده نیروی زمینی سپاه با اشاره به استفاده گروه های تروریستی از اقلیم شمال 
عراق برای ایجاد ناامنی در مناطق مرزی  گفت: این وضعیت برای ما قابل تحمل 

نیست و پاسخ لازم را به تروریست ها می دهیم.
در پی برخی تحرکات جدید گروهک های تروریستی مسلح در مناطق مرزی شمال 
غرب کشور، سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه ضمن بازدید از یگان ها 
و پاسگاه های مرزی این منطقه، با اشاره به تاکیدات چندباره و آگاه سازی مسئولین 
اقلیم شمال عراق نسبت به تحرکات گروهک های تروریستی و مسلح در منطقه آنها 
برای رخنه و انجام اقدامات ضد امنیتی علیه کشورمان و عدم برخورد با این پدیده، 
گفت: سال ها است که گروه های تروریستی و ضد انقلاب وابسته به استکبار جهانی 
و سرویس های جاسوسی بیگانه از جغرافیای اقلیم شمال عراق برای برهم زدن امنیت 
و آرامش مناطق مرزی جمهوری اسلامی ایران و ایجاد اذیت و آزار برای مردم ساکن 
در این مناطق استفاده می کنند و در این خصوص به دولت عراق و مسئولین اقلیم 

شمال این کشور تذکرات لازم داده شده است.
وی با تاکید بر اینکه دولت عراق و اقلیم کردستان نباید به تروریست ها اجازه 
جولان و برپایی مقر در این سرزمین برای تهدید و ایجاد ناامنی علیه ایران را بدهند، 
تصریح کرد: هرگونه کوتاهی و غفلت در این خصوص را مغایر حسن همجواری و 
وضعیت  به  توجه  با  کرد:  تاکید  پاکپور  سردار  می دانیم.  کشور  دو  حسنه  روابط 
منطقه و احتمال پاسخ قاطع، کوبنده و پشیمان کننده جمهوری اسلامی ایران به 
گروهک های تروریستی وابسته به دشمنان قسم خورده انقلاب و نظام اسلامی که 
در اقلیم شمال عراق لانه کرده اند، از ساکنین این مناطق درخواست می کنیم از 

مقرهای تروریست ها فاصله بگیرند تا آسیبی متوجه آنها نشود.

نقدی بر رویکرد اقتصادی 
دهه گذشته

بین الملل   اقتصاد  حوزه  در  کارشناسی  منظر  از 
در  ایران  اقتصاد  ظرفیت  از  که  دارد  وجود  باور  این 

دهه گذشته استفاده مناسب نشده است.  از جمله مؤلفه هایی که در هر کشوری 
باعث رشد و جهش اقتصادی می شود، داشتن نیروی کار، منابع سرزمینی، تجارت 
هدفمند با شناسایی بازارهای داخلی و خارجی و مدیریت متناسب با تحولات جهانی 

در عرصه اقتصاد و تجارت است.
 در دهه گذشته، تحریم عاملی می توانست باشد که از طریق آن مشکلات ساختاری 
در حوزه هایی همچون صنعت، تولید، بازرگانی، پولی و بانکی کشور به نحو مطلوب 
شناسائی شود و با اخذ نظر کارشناسان و اقدام علمی و عملی شاهد جراحی بزرگ 
در ساختار اقتصادی کشور باشیم، اما متأسفانه وابستگی بیش از حد به اقتصاد نفت 
و سوء مدیریت باعث عقب ماندگی فراوانی در این بخش شد و بسیاری از مشکلاتی 

که در امور روزمره مردم بوجود آمد توسط متولیان امر به تحریم ها مرتبط داده شد.
 فارغ از این که همه ما اذعان داریم که تحریم های ناعادلانه سهمی در مشکلات 
اقتصادی کشور داشته است، اما کارشناسانی که منصفانه تحولات اقتصادی کشور را 
بررسی می کردند بارها اذعان کردند که بخش مهمی از مشکلات بوجود آمده ناشی 
از مدیریت نامناسب بخش های مختلف دولتی و نیز عدم پیاده سازی اصلاحات 

اقتصادی در راستای اقتصاد مقاومتی مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده است. 
از اصلی ترین وظایف متولیان اقتصادی پیش بینی شرایط بازار، عرضه و تقاضا و 
به تبع آن مواد اولیه و خوراک صنایع در کشور است. در همین راستا نیز تعدادی از 
کشورها که دارای ظرفیت های اقتصادی مشابه ایران هستند سالهاست برنامه ریزی 
هایی را در راستای کاهش وابستگی به مواد اولیه با مکانیزم تولید داخل و تأمین 
خوراک صنایع از مسیرهای امن از کشورهای دیگر داشته اند تا در شرایط حساس، 

اقتصاد و تولید داخلی کشورهای مزبور با کمترین چالش مواجه شود. 
این در حالی است که به زعم کارشناسان مطلع، بسترهای تولید مواد اولیه در بخش 
های مختلف در کشور وجود داشته و قطعاً فعال کردن این بخش و کاهش وابستگی 
به واردات مواد اولیه می تواند جلوی بسیاری از تکان ها به اقتصاد کشور را بگیرد و به 
عنوان بخش مهمی از اقتصاد مقاومتی باشد. این عوامل و عدم تصمیم گیری سریع 
و متناسب با واقعیات میدانی توسط مدیران متولی این امر باعث شد تا هر فشاری 
که از خارج از کشور به اقتصاد داخلی ایران وارد شد اقتصاد و معیشت مردم تحت 

الشعاع قرار بگیرد.
بنابراین اگر سیاستگذاری و تصمیم سازی درست و متناسب با ظرفیت های موجود 
انجام می شد، در کنار اصلاحات اقتصادی همچون اصلاح نظام مالیاتی، تغییر 
اصولی ساختار بانکداری که متأسفانه طی دهه های گذشته به جای کمک به تولید 
به بنگاهداری روی آورده اند، اصلاح روش های واگذاری و خصوصی سازی که یکی از 
عوامل بی اعتمادی مردم نیز شده است، استفاده واقعی از ظرفیت مناطق آزاد که در 
حال حاضر به جای صادرات محور بودن، واردات محور شده اند و به طور کل رفتن به 
سمت تولید پایدار و متنوع سازی تولیدات در حوزه های مختلف صنعتی و خصوصاً 
صنایع پائین دست صنعت نفت همچون پتروشیمی هاکه جدای از ارز آوری بالا برای 
کشور امکان تحریم آن بدلیل تنوع محصولات و نیز نیاز مبرم کشورهای صنعتی و 
منطقه پیچیده تر بود، می توانستیم بسیاری از گره های اقتصادی کشور را باز کرده و 
به سمت یک اقتصاد مقاوتی در راستای فرمایشات رهبر معظم انقلاب حرکت کنیم.

 لذا این باور وجود دارد با تصمیمات مدیریتی و دارای پشتوانه علمی می توان 
بسیاری از مشکلات کشور را حل کرد و مسیر اقتصاد، صنعت، تولید و تجارت کشور 

را به شکلی پویا و در تراز ظرفیت های موجود کشور فعال کرد.
 کارشناس اقتصاد بین الملل

امیرعبداللهیان:

 آمریکایی ها در نقض برجام نه متهم
 بلکه مجرم هستند 

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران با بیان اینکه دولت سیزدهم مذاکره را 
یک ابزار موثر دیپلماسی می داند و ما به هیچ وجه از مذاکره فاصله نخواهیم گرفت، 
تاکید کرد: آمریکایی ها صدمه اصلی را به برجام وارد کردند و نه تنها متهم، بلکه مجرم 

اصلی در نقض برجام هستند. 
وزیر امور خارجه در این دیدار مکلیه سفرا و روسای نمایندگان خارجی مقیم تهران 
که در ساختمان شهید سلیمانی دفتر مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت خارجه 
برگزار شد، به تشریح رویکرد دولت جدید در سیاست خارجی و اولویت های اصلی 

جمهوری اسلامی ایران در این حوزه پرداخت.
وی  در ابتدای سخنان خود، با اشاره به عنوان سیاست خارجی دولت سیزدهم 
یعنی سیاست خارجی متوازن، فعال، پویا و هوشمند ابراز داشت: ما تاکید داریم 
این پیام را به تمام جهان ارسال کنیم که سیاست خارجی ما مبنای متوازنی خواهد 
داشت. بر این مبنا یکی از اولویتهای اساسی ما، نگاه به همسایگان است. ما در این 

اولویت همسایگی هیچ استثنائی قائل نیستیم.
وزیر امور خارجه در ادامه نگاه ویژه به قاره آسیا را اولویت دیگر سیاست خارجی 
کشور دانست و گفت: قاره آسیا در قرن بیست و یکم از ویژگی های منحصر به فردی 
برخوردار است و وجود قدرتهای نوظهور اقتصادی، فرصتهای جدیدی را برای آسیا و 

جهان پدید آورده است.
وی تصریح کرد: ما دوستان و متحدان زیادی در میان همسایگان و در قاره آسیا 
داریم و در اولویت های سیاست خارجی خود به این دو محور توجه ویژه داریم. با 
این وجود، همانگونه که از عنوان برنامه سیاست خارجی دولت سیزدهم استنباط 
می شود، نگاه دارای اولویت ما نسبت به همسایگان و آسیا، به معنای نادیده گرفتن 
بقیه نقاط جهان نیست و توجه به کشورهای عربی و اسلامی، کشورهای آفریقایی، 
کشورهای آمریکای لاتین و اروپا و غرب، بخشی از سیاست خارجی فعال و پویای ما 
را تشکیل می دهد. وزیر امور خارجه پاندمی کرونا را از اولویتهای موضوعی دولت 
دکتر رئیسی عنوان کرد و افزود: در کنار توجه به تولید حداکثری واکسن داخلی، ما 
در وزارت امور خارجه با همکاری سفرای محترم خارجی موفق به تامین مقادیر زیادی 
واکسن کرونا شدیم. همچنین با توجه به شرایط خاص و نگران کننده افغانستان، 
حتی از توجه به بیش از 4 میلیون پناهنده این کشور نیز غافل نشدیم و برنامه 

واکسیناسیون این میهمانان افعانستانی در ایران را دنبال می کنیم.
 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

 واکسیناسیون راهبرد اصلی وزارت 
بهداشت است

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی واکسیناسیون را راهبرد اصلی و کنونی این 
وزارتخانه برای کنترل کرونا عنوان کرد و گفت: علاوه بر واکسیناسیون و حتی بعد از 
آن رعایت پروتکل های بهداشتی، فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از ماسک و عدم 

حضور در تجمعات باید مورد توجه قرار گیرد. 
بهرام عین اللهی روز دوشنبه در حاشیه نشست با رییس و معاونان دانشگاه علوم 
پزشکی ایران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در این روزها که همه دل ها متوجه امام 
حسین)ع( است و مردم حاجات خود را از ایشان می خواهند ما هم از اباعبدالله)ع( 
می خواهیم که ان شاالله کمک کنند تا مشکلات مردم  به خصوص در حوزه سلامت 
رفع شود، گفت: متاسفانه امروزه شاهد یک فاجعه هستیم و روزانه بیش از 600 نفر 
از هموطنان عزیز ما به دلیل ابتلا به کرونا جان خود را از دست می دهند و خانواده 
های عزیزی داغدار می شوند و این موضوع برای من و همکارانم یک واقعه تلخ است.
وی ادامه داد: همه تلاش ما این است که بتوانیم از این بحران نجات پیدا کنیم، 
همپای همه مردم و بیماران عزیز، همه کادر سلامت شبانه روزی برای ارائه خدمات در 
تلاش هستند و تمام امکانات وزارت بهداشت هم برای مهار بیماری بسیج شده است. 
عین اللهی افزود: هرجایی از دنیا که واکسیناسیون انجام شده، میزان مرگ و میر 
کاهش یافته است. افرادی که واکسن تزریق می کنند به بیماری مبتلا می شوند اما 
در اغلب موارد شدت بیماری کاهش می یابد، بنابراین راهبرد اصلی وزارت بهداشت 
برای کنترل بیماری واکسیناسیون است. عین اللهی به اعتبارات تخصیص یافته در 
این حوزه اشاره کرد و گفت: از آنحایی که اولویت نخست دولت واکسیناسیون است، 
خوشبختانه اعتبارات لازم در نظر گرفته شده که سبب شده واکسن به میزان کافی 

وارد شود.

اخبار

 
رئیس قوه قضاییه با اشاره به جدی تر شدن روند مبارزه با فساد در قوه قضاییه، 
گفت: دستگاه قضایی علاوه بر مبارزه با فساد در ابعاد مختلف با کوچک ترین 
تخلف و فساد در داخل مجموعه نیز برخورد می کند و همه تلاش خود را برای 

افزایش انضباط سازمانی به کار گرفته است. 
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در جلسه روزدوشنبه 
شورای عالی قوه قضاییه افزود: دستگاه قضا با مجرمان حرفه ای و بر هم زنندگان 
امنیت و آسایش مردم و سارقان و اشرار و اخلالگران در نظم به طور قاطع برخورد 

می کند.
وی تاکید کرد: نیروی انتظامی و دستگاه های امنیتی هم در همکاری با دستگاه 
قضا جریانات مخل امنیت و مجرمان حرفه ای را با سرعت شناسایی می کنند و 

دادگاه ها هم خارج از نوبت به پرونده این افراد رسیدگی خواهند کرد.
محسنی اژه ای برای نمونه به اقدام چند فرد شرور در اتوبان تهران کرج اشاره 
کرد که با اخلال در امنیت موجب ایجاد رعب و وحشت در جامعه شدند اما به 
سرعت شناسایی و دستگیر شده و پس از صدور کیفرخواست، پرونده آنها در حال 

رسیدگی است.
تسریع در روند رسیدگی به پرونده های قضایی 

رئیس قوه قضاییه با تقدیر از تلاش های همکاران قضایی در بخش های مختلف 
که در مدت کوتاهی که دور جدید مدیریت قوه قضاییه آغاز شده، به طور خاص از 

تسریع در روند رسیدگی به پرونده های قضایی قدردانی کرد.
 محسنی اژه ای افزود: طولانی شدن روند رسیدگی به پرونده ها یکی از مشکلات 
مردم بود که تا حدودی برطرف شده اما هنوز تا وضع مطلوب فاصله داریم و این 
کار باید شتاب بگیرد. وی با اشاره به تلاش ها برای احصا مشکلات مردم و تدوین 
راهکارهای رفع این مشکلات ظرف یک ماه گذشته تصریح کرد: برخی راهکارها  
زود جواب می دهد اما برخی زمان بر است ولی مهم این است که مردم بدانند که 

رویکرد دستگاه قضا کم کردن هر چه سریع تر مشکلات آنها است.
رئیس قوه قضاییه گفت: برخی مسائل و روندها در دستگاه قضایی شفاف تر 
و موانع کار کمتر شده و دادگستری ها و شوراهای حل اختلاف تلاش می کنند 

کار مردم در سریع ترین زمان ممکن و با حفظ کرامت ارباب رجوع انجام شود.
 محسنی اژه ای خاطرنشان کرد: کار دستگاه قضا سنگین و دشوار است و 
افرادی که به عدلیه مراجعه می کنند به دلایل مختلف همچون از دست دادن 
عزیزانشان و اموالشان تالم دارند و خواستار تسریع در رفع گرفتاری شان هستند.

وی بر همین اساس به همکاران دستگاه قضا در دادگستری ها و دادسراها 
و شوراهای حل اختلاف توصیه کرد که با سعه صدر و صبر و حوصله و با رفتار 

مهربانانه تلاش کنند تا هر چه سریع تر کار مردم انجام شود.
 با رویکرد جدید جهادی به مسئله زندان ها رسیدگی شد

رئیس دستگاه قضا به اقدامات اصلاحی برای ارتقا وضعیت زندان ها نیز اشاره 
کرد و گفت: در دوره تحول با رویکرد جدید جهادی به مسئله زندان ها رسیدگی 
شد.  محسنی اژه ای افزود: رئیس سازمان زندان ها ظرف مدت کمتر از یک سال 
همراه با تعدادی از مدیران ارشد قضایی از همه زندان ها در ۳۱ استان کشور 

بازدید کردند که اقدام بی سابقه ای بوده است.
 وی ادامه داد: دستگاه قضایی با همفکری نخبگان و صاحبنظران حوزه و 
دانشگاه رویکرد اصلاح و تربیت در زندان ها را مورد توجه قرار داد و تلاش های 

زیادی شد تا مشکلات مددجویان و خانواده های آنها تا حد امکان برطرف شود.
 رئیس قوه قضاییه با اشاره به بازدید خود از سه زندان در ماه های اخیر، اقدام 
دادستان تهران برای بازدید از زندان همراه با هیأت 200 نفره و بازدید رئیس 
دادگستری تهران از زندان قزلحصار همراه با یک تیم ۵0 نفره و گفت و گوی رو در 

رو با هزار زندانی و پیگیری مشکلات آنها را امری بی سابقه  دانست.
 محسنی اژه ای افزود: طی یک  ماه گذشته، دادستان ها فقط در 28 استان 
بازدید  از زندان ها  بار  بار و روسای دادگستری ها در 22 استان 42  کشور 76 
کرده اند.  وی از اجرای طرح پایش زندانیان و اعطای مرخصی به آنها در ایام کرونا، 
سرکشی دوره ای دادستان کل و دادستان ها و روسای کل دادگستری های سراسر 
کشور از زندان ها و تحت نظرگاه ها و استفاده از مجازات های جایگزین حبس به 
عنوان دیگر اقدامات انجام شده برای بهبود وضعیت زندان ها و بازداشتگاه ها یاد 

کرد. 
دشمن از انسجام و همکاری نظام ناراحت است

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش گفت: دشمن از این که احساس 
می کند امروز یک انسجام و همکاری بین مجموعه های نظام به وجود آمده 
ناراحت است و از هر طریق ممکن تلاش می کند مانع از تقویت این همدلی شود. 
محسنی اژه ای افزود: دشمن از خدمت رسانی به مردم نیز عصبانی است زیرا 
هر چه روند خدمت رسانی تسهیل شده و افزایش یابد، ترفندهای دشمن بیشتر 
کارآیی خود را از دست می دهد. وی ادامه داد: هر دستگاهی که تلاش می کند 
خدمات بهتری به مردم ارائه دهد، دشمن برای آن مسئله سازی و حاشیه سازی 
می کند تا اذهان مردم منحرف شوند.  رئیس قوه قضاییه گفت: امروز دولت، 
مجلس و قوه قضاییه با همدلی تلاش می کنند تا در جهت ارتقای کشور از لحاظ 
علمی، اقتصادی و دفاعی گام بردارند و دشمن از این مسئله عصبانی است.  
محسنی اژه ای افزود:  در همین مدت کوتاه استقرار دولت، در حالی که رئیس 
جمهور در تدارک تشکیل کابینه و برنامه ریزی برای اجرای شعارهای دولت مردمی 
بود، از حضور مردم نیز غافل نبود.  وی در همین راستا از توجه ویژه رئیس جمهور 
به مشکلات مردم و سفر به استان های خوزستان و سیستان و بلوچستان برای 

رسیدگی به مسائل مردم به ویژه در مناطق محروم قدردانی کرد.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد:

برخورد قاطع با مجرمان حرفه ای و بر هم زنندگان امنیت مردم 

 دستیار و مشاورعالی فرمانده معظم کل قوا با تاکید بر این که برای قدرتمند شدن 
باید نیروی هوایی قوی داشته باشیم، گفت: تحرکات دشمن باید در فاصله سه هزار 
کیلومتری از مرزهای ایران رصد شود و حداقل عمق دفاعی کشور باید به همین مقدار 
برسد.  نشست واکاوی عملیات کمان ٩٩ با حضور سرلشکر پاسدار سید یحیی رحیم 
صفوی، سرتیپ حبیب بقایی، سرتیپ عبدالعلی پورشاسب، سرتیپ فرج الله برات 
پور، سردار عراقی و خانواده های معظم شهدای نهاجا برگزار شد. سرلشکر پاسدار 
سید یحیی رحیم صفوی در نشست تخصصی واکاوی عملیات کمان ۹۹، گفت: این 
جلسه یک بعد نورانیت دارد و به خاطر شهیدان عالیقدر خلبان نیروی هوایی ارتش 
است و پیکر شهید محمدی بعد از ۳4 سال به وطن بازگشت.   رییس پژوهشگاه علوم 
و معارف دفاع مقدس شهید سلیمانی، اظهار کرد:  نیروی هوایی جمهوری اسلامی 
ایران یک نیروی الهی است و این جمله حضرت امام خمینی)ره( است. من در طول 

دفاع مقدس با شهیدان بابایی، اردستانی و دیگر شهرها در ارتباط بودم.   سرلشکر 
رحیم صفوی اضافه کرد: جنگ های آینده علیه ایران از نظر ماهیت و شدت و طول 
مدت و فناوری پیشرفته جدید متفاوت خواهد بود. دستیار و مشاور عالی فرمانده 
معظم کل قوا تأکید کرد: ایران یک کشور خدایی است،  انقلاب ایران به نام خدا شروع 
شد و ملت ایران یک ملت تاریخ ساز با تمدن چندین هزار سال است.   سرلشکر صفوی 
تأکید کرد: رهبران ایران هم امام راحل و مقام معظم رهبری مورد تأیید امام زمان)عج( 
هستند. رییس پژوهشگاه علوم و معارف دفاع مقدس شهید سلیمانی در توضیح 
جایگاه نیروی هوایی در استمرار امنیت پایدار حاکم بر کشور، گفت: برای قدرتمند 
شدن باید نیروی هوایی قوی داشته باشیم. وی اظهار گرد: تحرکات دشمن باید در 
فاصله سه هزار کیلومتری از مرزهای ایران رصد شود، حداقل عمق دفاعی کشور باید 

به سه هزار کیلومتر برسد.  

سرلشکرصفوی:

 عمق دفاعی کشور دست کم باید به ۳ هزارکیلومتر برسد

آملی لاریجانی دلایل استعفایش را شفاف بیان کند 
آملی  آقای  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
لاریجانی اگر به تکلیف خودش عمل کرده است باید به 
طور شفاف بگوید دلایل استعفایش چیست تا متهم به 

جانبداری از حقوق خانواده نشود. 
آملی  صادق  آیت الله  استعفاء  درباره  امام  جواد 
لاریجانی از عضویت در شورای نگهبان و این که تصور 
عموم از این اتفاقات این است که در رده های بالای 
قدرت، رقابت و دعوای اساسی وجود دارد که این گونه 
نمود بیرونی پیدا کرده است، گفت: معتقدم اقدام آقای 
آملی لاریجانی اقدام دور از انتظاری نبود؛ چراکه بعد از 
روی کار آمدن آقای رئیسی در قوه قضائیه اختلافات 

بروز کرد.
آملی باید می دانست این آسیاب به نوبت است

کرد:  خاطرنشان  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
آقای آملی لاریجانی مادامی که خودشان در رأس قوه 
داشتند،  حضور  نگهبان  شورای  در  و  بودند  قضائیه 
بعضاً در بعضی موارد تصمیم گیر بودند؛ همین طرز 
ما  و  زمان هم وجود داشت  آن  و حذف ها  برخوردها 
شاهد رفتارهایی در دوران ریاست ایشان در قوه قضائیه 
بودیم حال چه برخوردهایی که ایشان مستقیماً با آقای 
هاشمی داشتند، چه بحث هایی که در ارتباط با حوادث 
بعد از سال 88 و خانواده زندانیان رقم خورد و از این 
دست مسائل را شاهد بودیم و ایشان هیچ پاسخگویی 
هم نداشتند و نهایتاً بعد از این که ایشان در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و شورای نگهبان قرار گرفتند 
باید می دانست این آسیاب به نوبت است و احتمالا 
وقتی دورش سمت شان افتاد، با حذف علی لاریجانی 
و احجاف هایی که در حق وی شد دست به استعفاء زد. 
البته برخوردی که با آقای علی لاریجانی شد برخورد به 

حقی نبود و ما هم تائید نمی کنیم. 
اگر  لاریحانی  آملی  آقای  کاش  ای  داد:  ادامه  وی 

می خواست از حقی دفاع کند و در مقابل کجی بایستد، 
در زمان صدارتش در قوه قضائیه استعفاء می داد و قبل 

از این انتخابات، ارکیه قدرت را رها می کرد. 
امام افزود: رد صلاحیت هایی صورت گرفت که جامعه 
نشان  واکشن  هم  رهبری  و  داد  نشان  واکنش  آن  به 
دادند اما عملا به جای نرسید و خوب است که آقای 
آملی لاریجانی بیاید به صورت شفاف دلایل استعفایش 

مشخص کند. 
وی در گفت وگو با ایلنا، یادآور شد: شاهد بودیم وزیر 
در  مصاحبه ای  یک  در  احمدی نژاد  آقای  اطلاعات 
ارتباطات با ردی صلاحیت آقای هاشمی در شورای 
نگهبان گفت آقای آملی لاریجانی مقصر بوده است؛ 
چراکه گزارشاتی ارائه داده است و بنا به این گزارشات 
مثلا در بحث دانشگاه آزاد و برخی مسائل در شورای 

نگهبان تصمیم گرفتند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: به گفته 
اساس  بر  و  داشتند  مقبولیت  هاشمی  آقای  ایشان 
صحبت های شنیده شده 70 درصد مردم قرار بوده به 
وی رأی دهند ولی مصلحت دیدند ایشان را به جهت 
کهولت سن که اصلا در قانون چنین واژه ای و منعی 

نداریم، رد صلاحیت کنند.
وی با بیان این که آملی لاریحانی برای قضاوت افکار 
عمومی باید فیلم آن جلسه را پخش می کرد و خودش 
را از شائبه های سیاسی بری می کرد، عنوان کرد: امروز 
شاهد شائبه ها و بحث هایی درباره سیاسی عمل کردن 
یک جریان خاص با ابزار رد صلاحیت ها و محروم کردن 
برخی کاندیداها از حقوق طبیعی و خصوصا حذف 
سلیقه بخشی از مردم هستیم. در این انتخابات هم با 
توجه به آنچه اتفاق افتاد دیدیم که بیش از ۵0 درصد در 

انتخابات شرکت نکردند. 
بنا به محاکمه باشد، اول نوبت احمدی نژاد است 
ایران  اسلامی  جمهوری  نظام  در  داد:  ادامه  امام 

قرارمان بر انتخابات مبتنی بر رأی مردم و دموکراسی 
بوده است که بدون حضور اکثریت و رأی مردم اساسا 

بی معنا است.
 وی تاکید کرد: آقای لاریجانی اگر  به تکلیف خودش 
دلایل  بگوید  شفاف  طور  به  باید  است  کرده  عمل 
حقوق  از  جانبداری  به  متهم  تا  چیست  استعفایش 

خانواده اش نشود. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به سوالی 
با لاریجانی  ها  ارتباط  در  احمدی نژاد  اینکه  بر  مبنی 
مطالبی را عنوان و بحث محاکمه آنان را مطرح کرد، 
احمدی نژاد  ادعاهای  به  تا  کردند  تلاش  برخی  آیا 
رنگ و بوی واقعیت بدهند، گفت: اگر بنا بر عدالت 
باشد، اولین نفری که باید محاکمه شود شخص آقای 

احمدی نژاد است.
اگر  شخصی؛  چه  نمی کند  فرقی  کرد:  تاکید  وی 
اتهامی متوجه افراد است باید بیایند پاسخگو باشند. در 
جمهوری اسلامی ایران و در قانون اساسی هیچ کسی 
دارای مصونیت نیست اما متاسفانه افراد نه در مقابل 

قانون و نه افکار عمومی پاسخگو نیستند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: کارهایی 
که آقای احمدی نژاد انجام داد و بلاهایی که بر سر این 
کشور آورد را ببینید اینکه ما فکر کنیم موضوع فقط 
به براداران لاریجانی بازمی گردد درست نیست، شاید 
یک فردی مانند علی لاریجانی عملکردش در مجلس 
نسبتاً قابل دفاع است اما باید خسارت و هزینه آقای 
صادق لاریجانی، محمد جواد لاریجانی و آقای فاضل 
لاریجانی که عمکلردهایی داشتتد اما قابل دفاع نبوده 

است را بدهد.
امام گفت: آقای احمدی نژاد اول باید درباره عماکرد 
خودش و خصوصا آن هایی که وی را روی کار آوردند و 
این هزینه را به کشور تحمیل کردند و شرایط سختی 

برای مردم فراهم کردند، پاسخگو باشد.

جوادامام: 
 آملی لاریجانی دلایل استعفایش را شفاف بیان کند

سید محمود مصفا*

 معاون پارلمانی رییس جمهور با بیان این که برخی 
بدنبال ارایه اطلاعات نادرست از تاریخ معاصر ایران 
هستند، گفت: امروزه در داخل و خارج کشور افراد و 
موسساتی، تعمد دارند که تاریخ معاصر ما را تحریف 

کنند و برعکس جلوه بدهند. 
سید محمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور  
روز دوشنبه در مراسم بزرگداشت دانشمند فقید، 
اشاره تلاش  با  کرمانی  رنجبر  اکبر  علی  یاد  زنده 

برخی برای ارائه اطلاعات نادرست از تاریخ معاصر 
ایران، گفت: امروزه در داخل و خارج کشور افراد و 
موسساتی، تعمد دارند که تاریخ معاصر ما را تحریف 
کنند و برعکس جلوه بدهند و درباریان خائن رژیم 
ستم شاهی را به عنوان خادم معرفی و کاری کنند 
انسان های مبارز به فراموشی سپرده شوند. معاون 
پارلمانی رئیس جمهور بیان کرد: کاری که مورخان 
انجام  تاریخی کشور  و موسسات  و مراکز  انقلابی 

می دهند بسیار ارزشمند است و باعث می شود 
فرزندان ما و آیندگان بدانند چهره ها و شخصیت 
برخی  به  اشاره  با  وی  داشتند.  ای  چه سابقه  ها 
اتفاقات اوایل انقلاب، ادامه داد: در این باره رهبر 
معظم انقلاب  فرمودند که »بعضی ها می خواهند 
درباره اتفاقات دهه 60 جای جلاد و شهید را عوض 
کنند« برای همین هم در بیانیه گام دوم تاکید کردند 

جوانان تاریخ را خوب بیاموزند.

معاون پارلمانی رییس جمهور:

کسانی در داخل و خارج کشور بدنبال تحریف تاریخ معاصر هستند
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علل ایجاد شوره ابرو ۷ گام پیشگیرانه برای کنترل آسیب های 
عصبی دیابت!

نوروپاتی دیابتی یک خطر جدی برای مبتلایان به دیابت است. دیابت می تواند یک 
عصب یا کل شبکه اعصاب را به روش های مختلف تحت تاثیر قرار دهد. 

بیش از 60 درصد از افراد مبتلا به دیابت به نوروپاتی دیابتی مبتلا می شوند. شاید 
دیده باشید دیابتی ها از سوزن سوزن شدن و گرفتگی دست ها و پاها شکایت دارند که 
موقتی بوده و متناوبا رخ می دهد. این اولین مرحله آسیب اعصاب است )شاخه های 
حسی اعصاب محیطی اولین گروهند که آسیب می  بینند(. به مرور دردها بیشتر و 

شدیدتر و طولانی  تر می  شوند.
در این میان کلید اصلی جلوگیری از این آسیب های عصبی، کنترل موثر قند خون 
است. آسیب های عصبی ناشی از دیابت در هر جایی از بدن می تواند رخ دهد اما 4 
نوع اصلی آن عبارت است از: نوروپاتی محیطی، نوروپاتی اتونومیک، نوروپاتی کانونی 

و نوروپاتی پروگزیمال.
با این حال پیشنهادهایی برای کنترل موثر نوروپاتی دیابتی وجود دارد:

حفظ و کنترل قند خون: کنترل قند خون یکی از مهمترین اقداماتی که فرد مبتلا به 
دیابت برای پیشگیری یا محدود کردن آسیب های عصبی می تواند انجام دهد. رعایت 
یک رژیم غذایی سالم، ورزش منظم، و تکرار تست قند خون چند بار در روز به وسیله 

دستگاه گلوکومتر، همراه با مصرف داروهای کنترل کننده قند خون بسیار مهم است.
آگاهی از علائم: شما به عنوان یک فرد دیابتی باید نسبت به علائم نوروپاتی آگاهی 
داشته باشید و در صورت مشاهده اولین نشانه ها با پزشک تان تماس بگیرید. نشانه 
ها شامل بی حسی، سوزن سوزن شدن و درد در پاها، احساس ضعف و ... است. با 
پزشک تان در مورد هر گونه تغییر در هضم غذا، دفع مدفوع، ادرار کردن، و حتی عملکرد 

جنسی بعلاوه دردهای عصبی ناگهانی صحبت کنید.
چک کردن روزانه زخم ها: مبتلایان به نوروپاتی دیابتی هرگونه زخم یا تاول کوچک 
در اندام بخصوص پاهایشان را باید فورا درمان کنند چون در غیر این صورت زخم تمایل 
به عفونی شدن خواهد داشت. هر گونه نشانه های زخم بین انگشتان و کف پا باید به 
طور کامل بررسی شود. برای این کار می توان از آینه نیز کمک گرفت. کوچک ترین زخم 

در ناحیه پا نباید نادیده گرفته شود.
شستشوی مداوم پاها: پاها هر روز باید با آب ولرم و پاک کننده های ملایم حداقل 
یک بار شستشو داده شوند. بعد از شستشو پاها بخصوص مابین انگشتان را باید به طور 
کامل خشک کرد. برای جلوگیری از هر گونه ترک یا زخم ناشی از خشکی پا، از کرم های 
مرطوب کننده می توان استفاده کرد. اصلاح وضعیت ناخن ها، استفاده از کفش های 
مناسب و استفاده مداوم از جوراب هنگام استفاده از کفش، سدهای محافظتی در برابر 

ابتلا به زخم پای دیابتی هستند که منجر به قطع عضو می شود.
انتخاب کفش مناسب: شما باید به عنوان یک فرد دیابتی، کفش  های مناسب و 
راحت خریداری نموده و از پوشیدن کفش  های پلاستیکی، پنجه تنگ، پاشنه بلند، جلو 
یا پشت باز و همچنین کفش  ها و دمپایی  های لغزنده خودداری نمایید. قبل از پوشیدن 
کفش، داخل آن را از نظر وجود اجسام خارجی بررسی کنید. هرگز پا برهنه نباشید. 

حتی در منزل سعی کنید از دمپایی و جوراب مناسب استفاده کنید.
مشورت با پزشک در مورد روش های درمانی: هدف از درمان رهایی از مشکلات 
ایجاد شده و پیشگیری از تخریب بیشتر اعصاب است. نخستین گام کنترل قند خون 
است، زیرا از پیدایش مشکلات جدید و بدتر شدن عوارض قبلی پیشگیری می کند. 
در مواردی که قرص ها نمی توانند قند خون را به خوبی کنترل کنند، تزریق انسولین 
معمولا مفید واقع می شود. گاهی قرص هایی که برای درمان افسردگی استفاده می 
شوند، برای درمان نوروپاتی ناشی از دیابت به کار می روند و دارای اثرات مفید در بهبود 
کیفیت خواب نیز هستند. هنگام شب می توان از مسکن ها استفاده کرد. برای بهبود 
عوارض گوارشی پیشنهاد می شود تعداد وعده های غذایی را افزایش دهید و میزان 
غذای مصرفی در هر وعده را کم کنید. همچنین از مصرف غذاهای پرچربی و پرفیبر 
پرهیز کنید. برای جلوگیری از ضعف و سرگیجه، تغییر وضعیت ایستادن و نشستن را 
آهسته انجام دهید. گاهی برای بهبود ضعف اندام ها ممکن است فیزیوتراپی توصیه 

شود.
اجتناب از مصرف سیگار: پرهیز از سیگار کشیدن، بهترن گزینه برای حفظ سلامت 
کلی در دیابتی ها است. سیگار خود عامل خطر ابتلا به نوروپاتی دیابتی محسوب می 

شود و اثرات زیانبار بر سیستم گردش خون دارد.

خارش می تواند شما را واقعا دیوانه کند اما زمان هایی وجود دارد که خاراندن فقط 
خارش را بدتر می کند، چون واکنش التهابی بدنتان را تشدید می نماید.

نیش حشرات، آفتاب سوختگی، شوره و ...، همه ی اینها مجبورتان می کنند موضع 
را بخارانید؛ اما گاهی واقعا لازم است در برابر میل به خاراندن مقاومت کنید. خاراندن در 
ابتدا حس خوبی دارد؛ اما سبب درد خفیفی می شود و این شرایط مغز را وادار می کند تا 
برای کنترل این درد فرارسان عصبی سروتونین ترشح نماید. ترشح سروتونین احساس 
خارش را تشدید می کند و ضمنا وقتی پوستتان را می خارانید در واقع به آن آسیب 

می زنید.
حالا به شما می گوییم چه چیزهایی را نباید بخارانید:

خشکی پوست
معمول ترین عامل خارش زمانی است که لایه ی محافظ بیرونی پوستتان خشک شده 
است، یعنی در واقع سرامید پوستتان کم شده است. سرامید لیپیدهای بخصوصی 
هستند که مانند سدی برای پوست شما عمل می کنند؛ هم از طریق خفظ آب پوست و 
هم از طریق محافظت در برابر مواد بیرونی. خاراندن شاید فورا حس رضایت به شما بدهد 
اما می تواند تاثیر بدی بر پوستتان که در حال حاضر لایه ی محافظ آن نیز آسیب دیده 
بگذارد. پوست شما در اثر خاراندن دچار ترک خوردگی ها و منافذی می شود که احتمال 
عفونت را بیشتر می کنند. با شرایطی که برای پوست ایجاد می شود، مواد موجود در 
شوینده ها یا محصولات آرایشی که استفاده می کنید می توانند به داخل پوست نفوذ 

کرده و نسبت به موادی که قبلا مشکلی با آن ها نداشتید، آلرژی ایجاد کنند.
چه باید کرد؟ برای حمام کردن از آب گرم استفاده کنید نه آب داغ. بعد از حمام با 
استفاده از کرم ها و لوسیون های مرطوب کننده، وقتی هنوز پوستتان مرطوب است، به 

هیدراته نگه داشتن پوستتان کمک کنید.
گزیدگی و نیش حشرات

وقتی که پشه ای شما را نیش می زند، سیستم ایمنی شما بزاق او را شناسایی کرده و 
با ترشح هیستامین ها حمله ای را شروع می کند و همین هیستامین ها هستند که باعث 
خارش می شوند. یک علت شایع دیگر خارش، چیگر )حشره ای شبیه کنه( است؛ بچه 
کنه ای که در جنگل ها یا نواحی پُرچمن وجود دارد. گزیدگی چیگر سبب ترشح آنزیمی 
در پوست می شود که پوست را می خورد و باعث می شود سلول های پوست روی سطح 

آن سفت شده و ایجاد خارش کنند.
مانند  خارش  ضد  پمادهای  کنید.  سرد  یخ  با  را  گزیدگی  ناحیه  کرد؟  باید  چه 

هیدروکورتیزون نیز می توانند مفید باشند.
زخم هایی که تقریبا )نه کامل( خوب شده اند

زخمی که در حال خوب شدن است معمولا شروع به خارش می کند و این بخشی 

از واکنش التهابی بدن است. وقتی پوستتان زخم می شود، عصب های آن نیز آسیب 
می بینند و در تلاش برای ترمیم شدن، پیام رسانی شان دچار اختلالاتی می شود که 

می تواند احساس خارش ایجاد کند.
اگر زخم در حال خوب شدن را بخارانید به پوست حساسی که سعی دارد خودش را 
ترمیم کند آسیب می زنید و پروسه ی التیام و خوب شدن زخم را طولانی تر می کنید. 
ضمنا ناخن انگشتان شما مکان تجمع باکتری هاست که می توانند وارد زخم شوند و 

عفونت ایجاد کنند.
چه باید کرد؟ سرد کردن می تواند به تسکین خارش کمک کند.

آفتاب سوختگی
دچار  باشید،  نکرده  استفاده  ضدآفتاب  از  و  باشید  شده  اشتباه  این  مرتکب  اگر 
آفتاب  است.  آن  تبعات  از  یکی  فقط  و خارش عذاب آور  آفتاب سوختگی می شوید 
سوختگی نیز مانند دیگر زخم ها، واکنش التهابی بدن را به سطح بالایی می برد. هر چند 
عصب های پوستی ناحیه آفتاب سوخته به درستی عمل نمی کنند اما پیام رسانی شان 
مختل شده و احساس خارش آزاردهنده ای ایجاد می کنند. خاراندن می تواند پوست را 

تخریب کرده و فرایند التیام را طولانی تر کند. 
چه باید کرد؟ کمپرس سرد و ژل آلوئه ورا می تواند خارش ناشی از آفتاب سوختگی را 

تسکین دهد. پماد کورتیزون نیز به کاهش التهاب کمک می کند.
اگزما

اگزما یک عبارت چتری است که برای خشکی، زبری و التهاب پوست به کار برده 
می شود؛ اما معمولا به درماتیت آتوپیک، اگزما گفته می شود که عارضه ای است که در 
آن سد دفاعی پوست نمی تواند عملکرد درستی داشته باشد. علت هر چه که باشد، 
نتیجه یکی است: قسمتی از پوست در حضور برخی از محرک ها مانند پارچه، عطر، 
آلرژن هایی که در هوا وجود دارند، واکنش نشان داده و ملتهب می شود که این التهاب 
با خارش همراه است. نادیده گرفتن این خارش خیلی سخت است اما خاراندن مداوم 
فقط شرایط را بدتر می کند و ممکن است در نهایت دچار چیزی به نام لیکن سیمپلکس 
کرونیکوس شوید؛ پوست ضخیم تر، تیره تر و چین خورده تر می شود و حتی خارش 
بیشتری خواهد داشت و درمان نیز سخت تر خواهد شد. البته این اتفاق در مورد هر 
نوع خارشی مثلا اگزما می تواند روی بدهد و خارش و خاراندن تبدیل به یک سیکل 

معیوب مزمن بشود.
چه باید کرد؟ کمپرس سرد و پمادهای هیپوآلرژنیک می توانند مفید باشند اما اگر 
خارش زیاد است به پزشک مراجعه کنید. پزشک می تواند با تجویز یک استروئید قوی 
موضعی و هیستامین ها، التهاب را تسکین داده و کمکتان کند شب ها راحت تر بخوابید.

پسوریازیس

در بیماری پسوریازیس، فعالیت زیاد سیستم ایمنی باعث می شود بدن با سرعت 
زیادی سلول های پوست تولید کند، بنابراین سلول های جدید به جای 28 تا ۳0 روز، در 
عرض تنها سه روز به سطح پوست می آیند. پوست نمی تواند این سلول های جدید را با 
سرعت کافی دفع کند، در نتیجه سلول های مرده پوست که قرمز و فلس مانند می شوند 
روی هم کپه شده و می خارند. در برابر میل به این خاراندن مقاومت کنید. بخش هایی 
از اپیدرم که روی رگ های خونی قرار دارد می تواند در واکنش به خاراندن یا کنده شدن 
خونریزی کند. چه باید کرد؟ مرطوب کردن موضع می تواند مفید باشد اما پزشک هم 
می تواند درمان های پسوریازیس را برایتان تجویز نماید، مانند درمان با نورفرابنفش و 

تجویز یک سری از داروها.
درماتیت تماسی

از  ناشی  خارش دار  عارضه ی  این  اگزماست.  زیرمجموعه ی  تماسی  درماتیت 
محرک هایی مانند سابیدن الکل یا آلرژن هایی مانند روغن های موجود در برخی گیاهان 
می باشد. محرک ها از سد دفاعی پوست عبور کرده و آن را فورا ملتهب می نمایند. 
آلرژن ها سبب برانگیخته شدن سیستم ایمنی می شوند و چند روز بعد قرمزی و خارش 
معمولا در ناحیه تماس بروز می کند که البته گاهی در قسمت های دیگر پوست نیز 
ممکن است ایجاد شود. نخارانید! چون احتمالا دچار همان عوارضی خواهید شد که 
در بالا گفتیم؛ خونریزی، عفونت و خارش بیشتر. چه باید کرد؟ محرک را فورا از روی 
پوستتان بشویید )ممکن است محرک روی لباستان هم باشد( و از شوینده ای استفاده 
کنید که می دانید به آن حساسیت ندارید. سعی کنید دیگر در معرض این محرک قرار 
نگیرید. خارش را با کمپرس سرد، پماد هیدروکورتیزون و دیگر داروهای معمول آلرژی 
تسکین دهید. اگر هم نمی دانید محرکی که بدنتان به آن واکنش نشان می دهد دقیقا 

چیست جهت ارزیابی و تست به پزشک مراجعه کنید.
شوره سر

شوره سر می تواند از نظر ظاهری ناراحت کننده باشد اما خارش آن هم می تواند 
نام  به  قارچی  از  ناشی  که  می شود  گفته  عارضه ای  به  سر  شوره  کند.  کلافه تان 
مالاسزیاست. این قارچ در پوست سر همه ی افراد زندگی می کند اما در افرادی که 
مستعد شوره هستند، مالاسزیا باعث تحریک و رشد زیاد سلول می شود. خاراندن 

می تواند فرایند التهابی را که در حال حاضر توسط مالاسزیا ایجاد شده تشدید نماید.
چه باید کرد؟ این عارضه یک راه حل ساده و مستقیم دارد؛ شامپوهای ضد شوره ای 
که در داروخانه ها فروخته می شوند. این شامپوها حاوی سلنیوم یا پریتیون زینک 
هستند که به کنترل قارچ ها کمک می کنند. اگر این شامپوها موثر نبودند، پزشک 

متخصص پوست و مو ممکن است شامپوی قوی تری را تجویز کند.
بیماری پای ورزشکار

کار  نیز  می کنید  احساس  کفشتان  داخل  پاهای  در  که  داری  سوزش  خارش 
قارچ هاست که احتمالا از کف خیس حمام یا استخر یا رختکن باشگاه گرفته اید. پای 
ورزشکار علاوه بر پوسته کردن خصوصا بین انگشتان، زخم های خشکی نیز ایجاد 
می کنند که قرمز هستند. واقعا نباید این زخم ها را بخارانید چون هم شکاف و عفونت 
ایجاد می شود و هم ممکن است قارچ را پخش کنید. همچنین ممکن است بعد از 
خاراندن، دستتان را به دیگر قسمت های بدنتان بزنید و آن قسمت را نیز دچار قارچ 
کنید )مثلا زیر بغل(. چه باید کرد؟ بیماری پای ورزشکار را با یک پماد ضدقارچ درمان 

کنید و اگر اثر نداشت برای راه حل های دیگر به پزشک مراجعه نمایید.
هموروئید

هموروئید به تجمع خوشه ای از رگ ها گفته می شود که زیر پوست غشای موکوس 
می شوند  متورم  رگ ها  این  گاهی  می شود.  تشکیل  مقعد  و  رکتوم  پایینی  قسمت 
)خصوصا در اثر بارداری یا اضافه وزن یا فشار آوردن هنگام دفع( و خارش زیادی ایجاد 

می کنند. خاراندن هموروئید فقط خارش را تشدید می کند.
چه باید کرد؟ پمادهای مخصوص هموروئید یا کمپرس سرد می تواند مفید باشد. 
می توانید برای تسکین خارش در وان آب گرم هم بنشینید، مخصوصا بعد از مدفوع 
کردن. محکم کشیدن دستمال توالت به مقعد نیز می تواند خارش این ناحیه را بدتر 

کند.

در برابر میل به خاراندن مقاومت کنید؛

ضرر هایی که با خوردن نوشابهده خارشی که هرگز نباید بخارانید!
 به خود می زنید 

امروزه تقریبا می توان گفت که اغلب افراد نوشابه مصرف می کنند، اما اگر مضرات 
و عوارض جبران ناپذیر نوشابه را بدانند شاید از نوشیدن نوشابه پشیمان شوند!

مطالعات متعددی تاثیرات منفی نوشابه را روی وزن، دندان نشان داده اند. با 
این حال نوشیدن نوشابه خطرات زیادی دارد. طبق گفته ارومانیتور، میانگین افراد 
در ایالات متحده بیش از ۱26 گرم شکر روزانه مصرف می کنند. این برابر با 2۵.2 
قاشق سوپ خوری، یا معادل نوشیدن کمی بیش از ۱2 اونس نوشابه است.  با 
اینکه مصرف نوشابه در بسیاری از کشور ها رو به کاهش است، بسیاری از مردم 
هر روز نوشابه می نوشند. 2۱ خطر نوشابه را به اشتراک می گذاریم تا حتما آن را 
مطالعه کرده و با آگاهی کامل مصرف نوشابه را کنار بگذارید. متاسفانه مصرف 
نوشابه های گازدار بطور فزاینده در میان مـردم دنیا بخصوص ایرانیان که رکورددار 
مصرف این ماده هستند رواج پیدا کرده است. ولی آیـا افرادی که با علاقه این 
نوشیدنی سمی را مصرف می کنند از عوارض و خطرات آن خبرند؟ باید بدانید 
یک واقع تلخ در مورد نوشابه ها این است که به آن ها عمدا کافئین افزوده میگردد 
تا ایجاد اعتیاد و وابستگی در مصرف کنندگان خود کنند و این کافئین موجود در 
نوشابه های گازدار نسبت به دیگر نوشیدنی های حاوی کافئین مانند قهوه و چای 

سریع تر جذب بدن می شود.
 حال بپردازیم به عوارض و مضرات نوشابه  

۱. نوشابه می تواند منجر به کاهش عملکرد کلیه شود:
در یک مطالعه ۱۱ ساله دانشکده پزشکی هاروارد، بین ۳، ۳۱8 زن، محققان 

دریافتند نوشابه خطر عملکرد کلیه ها را بالا می برد.
 ۲. نوشابه ریسک ابتلا به دیابت را بالا می برد:

میزان بالای شکر در نوشابه باعث فشار پانکراس می شود و به طور بالقوه آن 
را ترک می کند و نمی تواند نیاز بدن به انسولین را حفظ کند. نوشیدن یک یا دو 

نوشیدنی قندی روزانه خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را تا 2۵ % افزایش می دهد. 
۳. قوطی های نوشابه با بی پی ای پوشیده می شود:

قوطی نوشابه حاوی )بی پی ای( است، که از بیماری های قلبی گرفته تا چاقی و 
مشکلات تولید مثل، ارتباط دارد. 

۴. نوشابه باعث خشکی بدن می شود:
کافئین ادرار اور است و تولید ادرار را بیشترمی کند و باعث می شود بیشتر ادرار 
کنید. وقتی سلول های بدن خشک می شوند، به سختی مواد مغذی را جذب 

می کنند و همچنین برای بدن دشوار می شود تا مواد زائد را از بین ببرند.
 ۵. نوشابه سرطان زاست، به همین سادگی

رنگ کاراملی نوشابه با سرطان ها مرتبط است؛ رنگ قهوه ای مصنوعی در نوشابه 
فرآیندی شیمیایی است که از شکر سوخته درست نشده است. بوسیله واکنش 
قند با آمونیاک و سولفیت زیر فشار بالا و دما درست شده است. این واکنش های 
شیمیایی منجر به شکل گیری MI - 2( - 2( و 4 )MI - 4( می شوند که در 
مطالعات انجام شده توسط دولت نشان داد منجر به سرطان ریه، کبد، یا سرطان 

خون، تیروئید در موش های آزمایشگاهی می شود.
 ۶. رنگ کاراملی در نوشابه به مسائل عروقی مرتبط است:

رییس قلب، التهاب در دانشگاه پنسیلوانیا می گوید ارتباطی بین مشکلات 
عروقی و محصولات حاوی شکر سوخته وجود دارد.

 ۷. نوشابه کالری زیادی دارد:
یک بطری 20 اونس نوشابه حاوی ۱7 قاشق چای خوری شکر و 240 کالری 
و عاری از هر ارزش غذایی است. متوسط حدود یک ساعت پیاده روی برای 

سوزاندن 240 کالری در نوشابه 20 اونسی لازم است. 
۸. نوشابه خطر ابتلا به چاقی را افزایش می دهد:

هر نوشابه یا نوشیدنی های قندی که روزانه مصرف می شود احتمال چاقی 
را بیش از 60 % را افزایش می دهد. نوشیدنی های دیگر به مشکلات سلامتی 

کودکان نیز مرتبط هستند.
 ۹. نوشابه خطر بیماری های قلبی در مردان را افزایش می دهد:

هر نوشابه که روزانه مصرف می شود، خطر بیماری قلبی را تا 20 % در مردان 
افزایش می دهد.

 ۱۰. اسید در نوشابه مینای دندان را از بین می برد:
آزمون آزمایشگاه در مورد اسیدیته نوشابه نشان می دهد مقدار اسید در نوشابه 

مینای دندان را از بین می برد. سطح پ هاش در نوشابه می تواند 2.۵ باشد 
۱۱. نوشابه حاوی مقدار زیادی شکر است:

میانگین 20 اونس نوشابه معادل با ۱7 قاشق چای خوری شکر است، اما نوشابه 
برای دندان و سلامت کلی بدن خوب نیست.

 ۱۲. نوشابه حاوی قند های مصنوعی است:
در حالی که بسیاری از مردم شکر مصنوعی را برای مصرف کالری پایین انتخاب 

می کنند. قند مصنوعی به بیماری های متعدد از جمله سرطان مرتبط هستند.
 ۱۳. نوشابه سطح کلسیم را کاهش می دهد:

نوشابه ها حاوی فسفریک اسید هستند مقادیر زیادی از کلسیم استخوان را 
کاهش می دهد. پس از مطالعه چندین هزار مرد و زن، محققان در دانشگاه 
تافتس، دریافتند زنانی که روزانه ۳ یا بیشتر نوشابه می نوشند، تقریبا 4 درصد از 
تراکم مواد معدنی استخوان را در باسن خود دارند، هر چند که محققان کلسیم و 

جذب ویتامین د را کنترل می کنند.
 ۱۴. نوشیدن نوشابه متابولیسم را تغییر می دهد و مانع از کاهش وزن می شود:
 هانس، مدیر گروه ورزش و توان بخشی در دانشگاه بنگور، انگلستان، دریافته 
است که نوشیدن نوشابه به طور منظم می تواند متابولیسم بدن انسان را تغییر 
دهد. شرکت کنندگان روزانه ۱40 گرم شکر مصرف می کنند )که کم تر از دو قوطی 
نوشابه است(. نتایج: متابولیسم آن ها بعد از چهار هفته تغییر کرد و برای آن ها 

سخت شد که چربی را بسوزانند و وزن کم کنند.
 ۱۵. نوشیدن بیشتر از یک نوشابه روزانه خطر بیماری قلب، سندروم 

متابولیک را افزایش می دهد:
 راوی، نویسنده کتاب مطالعه و مربی پزشکی در دانشکده پزشکی هاروارد 
می گوید:"اگر بیشتر از یک یا چند نوشیدنی را روزانه می نوشید، ممکن است 

ریسک توسعه عوامل خطر متابولیک برای بیماری های قلبی را افزایش دهید.
 ۱۶. نوشابه رژیم کاهش وزن شما را مختل می کند:

مطالعه در مرکز علوم درمانی دانشگاه تگزاس نشان داد هر چه رژیم غذایی 
بیشتر شامل نوشابه باشد ریسک اضافه وزن بیشتر می شود.

 ۱۷. خطر ابتلا به کبد چرب را افزایش می دهد:
نوشابه ها و هر نوشیدنی شیرین دیگر به بیماری کبد چرب مرتبط است.

 ۱۸. نوشابه ها حاوی مهار کننده های قارچی هستند:
آن ها بنزوات سدیم یا بنزوات پتاسیم دارند و در تمام نوشابه ها ی مورد استفاده 
قرار می گیرد. این مواد شیمیایی توانایی آسیب شدید به دی ان ای در میتوکندری 

را دارند تا به طور کامل آن را غیر فعال کنند.
 ۱۹. نوشابه ها باعث آسم می شود

نتیجه ی تحقیقات ثابت کرده است مصرف نوشابه باعث آسیب به ریه و افزایش 
ریسک ابتلا به آسم می شود.

 ۲۰. نوشابه با سردرد ارتباط دارد:
سردرد هم یکی دیگر از عوارض نوشیدن نوشابه است. 

۲۱. فشار خون بالا از عوارض جدی دیگر نوشابه است:
از آنجا که یکی از عوارض جانبی رژیم غذایی، افزایش وزن است، فشار خون بالا 
می تواند از عواقب آن باشد. همچنین شامل مقدار زیادی سدیم است، که می تواند 
سطح فشار خون را افزایش دهد. تنها در یک قوطی، ۵7 میلی گرم سدیم وجود دارد.
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درجلسه شورای اطلاع رسانی قم مطرح شد:

ترویج واکسن هراسی مانع واکسیناسیون 
حداکثری شده است

جلسه شورای اطلاع رسانی قم روز دوشنبه در سالن کرامت استانداری برگزار شد و 
اعضای این جلسه نسبت به ترویج واکسن هراسی که مانع واکسیناسیون حداکثری 

در قم است، ابراز نگرانی کردند. 
مدیرگروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم دراین جلسه گفت: تعداد موارد 
بستری در کل کشور کاهش پیدا کرده و نزولی است، موارد بستری مثبت نیز کاهش 

محسوسی نشان می دهد.
محمدتقی سلطانی افزود: نمودار بستری ها در استان قم نیز کاهش یافته است، 
ولی هنوز موارد بستری مثبت استان افزایشی است و امیدواریم در روزهای آینده 

کاهش یابد.
وی ادامه داد: تعداد مراجعه به مراکز ۹ گانه با علایم ابتلا به کرونا نیز کاهش یافته 
و از ۵ هزار و 70 مورد در هفته گذشته به 4 هزار و 6۵0 مورد  در یک هفته جاری 
کاهش یافته است، ولی موارد مراجعه به مراکز بخش خصوصی افزایش یافته است.

وی بیان کرد: درصد مثبت بودن آزمایش پی سی آر نیز کاهش یافته و روی ۵8 
درصد ثابت مانده است که این مساله نتیجه تعطیلی یک هفته ای بود که اعمال شد.

سلطانی با بیان این که موارد فوتی رو به کاهش است، افزود: در مناطق شهری 
استان وضعیت نسبت به هفته قبل بهتر شده و از قرمز پررنگ خارج شده است و 

یک منطقه از وضعیت قرمز به نارنجی رسیده است.
وی با بیان این که متولدان ۱۳60 به قبل می توانند با مراجعه به پایگاه ها نسبت به 
تزریق واکسن اقدام کنند، خاطرنشان کرد: تا چهاردهم شهریورماه ۳47 هزار و 468 
نفر دُز اول و ۱۱7 هزار و 8۹ نفر دُز دوم واکسن کرونا را دریافت کرده اند و در مجموع 

تاکنون در استان قم 464 هزار و ۵۵7 دُز واکسن کرونا تزریق شده است.
به گفته وی، واکسن سینوفارم نیز در همه مراکز واکسیناسیون موجود است.

برخورد با شبهه افکنی علیه واکسن کرونا
معاون پلیس فتای نیروی انتظامی قم در ادامه با اشاره به انتشار کلیپی کذب از 
پیامدهای واکسیناسیون در یکی از روستاهای قم، گفت: در همان ابتدای انتشار 

کلیپ با تدبیر مقامات قضایی، متهمان دستگیر شدند.
مهدی فرازپور افزود: در حال حاضر چندین کانال که در شبکه اجتماعی ایتا 
نسبت به واکسیناسیون علیه کرونا شبهه پراکنی می کنند نیز زیر نظر هستند و 

به زودی برای دستگیری شان اقدام می شود.
وزارت بهداشت با قدرت لزوم واکسیناسیون را استدلال کند

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم نیز گفت: شبهاتی که در مساله کرونا طرح 
می شود دو نوع است، بخش عمده ای مربوط به داروهایی که در این زمینه استفاده 
می شود، که البته با ورود واکسن  این شبهه کمرنگ تر شده است؛ بخش دیگر نیز 

مربوط به واکسن می باشد.
روح الله مسلم خانی افزود: قدرت اقناع سازی و پاسخ گویی دانشگاه علوم پزشکی 
و نهادهای فرهنگی به شبهات در زمینه کرونا ضعیف است و این مساله فرصتی را 

برای سودجویان فراهم می شود.
وی ادامه داد: وزارت بهداشت باید با قدرت لزوم واکسیناسیون را استدلال کند 
و مقابل مخالفان بایستد؛ اهمیت واکسن نیز همین است اگر برنامه ریزی نکنیم 

سلامت عمومی جامعه آسیب می بیند.
وی با تاکید بر این که در مقابل جریان فکری، برخورد امنیتی قضایی جواب 
نمی توان جریان  باشند،  پاسخ گو  باید  فرهنگی  نهادهای  کرد:  بیان  نمی دهد، 
را دستگیر کرد؛ زیرا جمعیتشان زیاد است، این انتظار که دستگاه قضایی باید با 
جریان برخورد کند اشتباه است، نهادهای فرهنگی و نظام پزشکی با قدرت در 

مقابل این افراد پاسخگو باشد.
وی خاطرنشان کرد: اما  در مورد گروهی که جریان نیستند و با انتشار اخبار دروغ 
به این مسائل دامن می زنند، هیچ ملاحظه و تسامحی برای برخورد با منتشران 
اخبار کذب نداریم. مدیر روابط عمومی استانداری قم گفت: از ابتدای کرونا تاکنون، 
چند مورد بخشنامه در زمینه اطلاع رسانی برای رعایت پروتکل های بهداشتی، 
فاصله گذاری اجتماعی و ترویج واکسیناسیون به دستگاه های اجرایی ابلاغ شده 
است. رضا صالحی افزود: در این مدت تمام مدیران دستگاه ها برای اجرای این 
از مجموع 70  نیز در زمینه واکسیناسیون  و اکنون  بخشنامه ها تلاش کرده اند 
دستگاه، ۳0 گزارش به دست ما رسیده که اهم آن ها استفاده از اتوماسیون داخلی 

و سیستم پیامکی برای همکاران در راستای اطلاع رسانی بوده است.
وی ادامه داد: اختلافاتی که صحبت های پزشکان از جمله طب نوین و سنتی 
وجود دارد، باعث کاهش صف های مراکز واکسیناسیون شده و تبلیغات محیطی 

باید به صورت جدی تر دنبال شود.
تقدیر از پدیدآورندگان برتر آثار رسانه ای پیرامون کرونا 

رییس هیات مدیره خانه مطبوعات قم با اشاره به تقدیر از پدیدآورندگان برتر آثار 
رسانه ای پیرامون کرونا،  گفت: ایجاد تنوع در جلسات شورای اطلاع رسانی و تولید 

محصول رسانه ای با موضوع مصوبات و مباحث مطرح شده در این شوراست.
فخرالدین یوسف پور افزود: در هفته اول اجرای این طرح استقبال خوبی اتفاق 

افتاد و شاهد ارسال آثار زیادی در زمینه های گوناگون بودیم.
 

رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم خواستارشد:

توزیع عادلانه خدمات شهری
 با رویکرد محله محوری 

رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم اهمیت توزیع عادلانه خدمات و امکانات را 
با رویکرد محله محوری مورد توجه قرار داد. 

حسین اسلامی روز دوشنبه در نشست رسمی علنی شورای اسلامی شهر با 
گرامیداشت یاد شهدای قیام ۱7 شهریور ماه بیان کرد: خوشبختانه خبرهای 
خوبی از افزایش واردات واکسن به گوش می رسد که امیدواریم این واکسن ها در 
کنار واکسن های ایرانی، روند بهتری از واکسیناسیون را در سراسر کشور ایجاد کند.
وی همچنین درباره ایراد کمیته انطباق به مصوبه هفته قبل شورای اسلامی شهر 
در موضوع تسهیلات درمانی برای رانندگان حمل و نقل عمومی اظهار کرد: البته 
فرض اولیه برای اینگونه تسهیلات و کمک ها، در نظر گرفتن محل ردیف تأمین 
بودجه آن است، اما به نظر می رسد این مسئله درباره این موضوع اساسا ضرورتی 
نداشته است. وی با بیان این که این مصوبه سبب افزایش رضایتمندی رانندگان 
حمل و نقل عمومی شده است ادامه داد: البته شایسته بود تا این لایحه با دقت 
بیشتری در جزئیات به شورای اسلامی شهر ارائه می شد و دقت بیشتری هم در 

کمیسیون مربوطه درباره آن صورت می گرفت.
رئیس شورای اسلامی شهر قم همچنین اضافه کرد: در حال حاضر باید یکی از دو 

راه اصرار بر مصوبه و یا تمکین به نظر کمیته انطباق را مورد توجه قرار دهیم.
اسلامی سپس به پیگیری تشکیل کمیته ای در شهرداری و شورای شهر برای 
توجه بیشتر به مناطق کم برخوردار توجه داد و خاطرنشان کرد: رعایت توزیع عادلانه 
خدمات، امکانات و نگاه عدالت گُستر به اقشار محروم و آسیب پذیر با رویکرد محله 

محوری از نکاتی است که در حُکم شهرداران هم مورد توجه قرار گرفته است.
وی در عین حال به موضوع نامگذاری شوارع و معابر شهری به نام شهدای سرافراز 
اشاره و پیشنهاد کرد تا برخی کوچه ها بر اساس سکونت دو خانواده شهید، با عنوان 

ابداعی »کوچه دو شهید« مزیّن و نام آن دو شهید در ذیل تابلوی کوچه اشاره شود.
  

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

سن تزریق واکسن کرونا درقم
 به ۳۷ سال کاهش یافت

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به کاهش سن دریافت واکسن 
به  ۳7 سال دراین استان گفت: متولدان ۱۳6۳ و قبل از آن و دانشجویان مراکز 

آموزش عالی و طلبه ها می توانند برای تزریق واکسن کرونا اقدام کنند. 
سیامک محبی اظهار داشت: با اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از 
پانزدهم شهریورماه متولدان سال ۱۳6۳ و قبل از آن و همچنین دانشجویان مراکز 
آموزش عالی و طلبه ها می توانند با مراجعه به یکی از مراکز تجمیعی واکسیناسیون 

دراستان واکسن کرونا تزریق نمایند.

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف خبرداد:

برپایی ۷۳00 روضه خانگی
 با حضور مبلغان اوقاف 

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف گفت: طی دهه نخست ماه محرم امسال و در 
قالب طرح »هر خانه یک هیئت«، 7۳00 روضه خانگی با حضور مبلغان سازمان 

اوقاف برگزار شده است.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام 
والمسلمین هادی شفیع زاده با اشاره به طرح اعزام مبلغ سازمان اوقاف در ماه محرم 
امسال و سایر مناسبت ها اظهار کرد: اداره کل اعزام مبلغ زیر نظر معاونت فرهنگی 
و اجتماعی سازمان اوقاف فعالیت می کند و در قم مستقر است. وی افزود: طی 
دوران شیوع کرونا و در هفت مناسبت مذهبی مهم، شاهد اعزام مبلغ توسط این 
اداره کل بودیم به طوری که در هیچ کدام از مناسبت های تبلیغی نبوده که اعزام 
مبلغ صورت نگیرد. مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه با 
توجه به محدودیت های ناشی از شیوع بیماری، استفاده از ظرفیت فضای مجازی 
در دستور کار قرار گرفته است گفت: کانال ها و صفحات اختصاصی مراکز افق و 
بقاع متبرکه از قبل فعالیت می کردند و مخاطبانی داشتند که اقدامات تبلیغی هم 
با بهره گیری از همین پتانسیل جزو اولویت ها قرار گرفت به طوری که تبلیغ دینی در 
۱800 کانال در حال انجام است. وی ادامه داد: در دهه نخست ماه محرم امسال هم 
بر اساس فرمایش رهبر معظم انقلاب که فرمودند ما نیاز به مجالس حسینی داریم، 
سعی کردیم با رعایت همه پروتکل ها، اعزام حضوری و مجازی در دستور کار سازمان 
اوقاف قرار گرفت. شفیع زاده با اشاره به شرکت 7۵0 نفر از مبلغان روحانی سازمان 
اوقاف در طرح »هر خانه یک هیئت« در سراسر کشور عنوان کرد: اطلاع رسانی 
برای این طرح از مدت ها پیش از طریق ادارات کل اوقاف استان ها و مراکز افق بقاع 
متبرکه صورت گرفت البته از ۱700 نفر از مبلغان بومی مستقر در استان ها هم در این 
طرح استفاده شد. مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف و امور خیریه اضافه کرد: بر این 
اساس هر کس که مایل بود روضه  خانگی برگزار کند، می توانست از مبلغان سازمان 
اوقاف استفاده کند؛ استقبال از این طرح بسیار چشمگیر بود به طوری که در سراسر 
کشور 7۳00 روضه خانگی با حضور این مبلغان برپا شد. وی از برگزاری 4۵00 
مراسم سوگواری در بقاع متبرکه شهرها و استان های مختلف خبر داد و گفت: در 
این مدت همچنین شاهد برپایی عزای حسینی در ۵800 مسجد و ۳400 حسینیه 
بودیم ضمن اینکه 400 مورد روضه خوانی هم در ادارات برگزار شده است.  شفیع زاده 
تصریح کرد: در همه این مراسم، شیوه نامه های بهداشتی بر اساس دستورالعمل 
ستاد ملی مقابله با کرونا، با دقت اجرایی شده اند. مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف 
و امور خیریه گفت: طرح هر خانه یک روضه از یکم تا دوازدهم ماه محرم اجرایی شده 
البته اعزام مبلغ در دهه پایانی ماه صفر هم با قوت بیشتری در دستور کار قرار دارد. 
وی در مورد حضور مبلغان سازمان اوقاف در فضای مجازی عنوان کرد: ۵60 نفر از 
مبلغان مجرب و متخصص در حوزه های گوناگون، با حضور کانال های بقاع متبرکه و 

مراکز افق، کار تبلیغ را با بهره گیری از ظرفیت شبکه های اجتماعی دنبال می کنند.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد:

برگزاری آیین »روضه شهید « در جوار 
خانه شهیدان و جانبازان

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از برگزاری آیین روضه 
شهید خانه شهید در جوار خانه شهیدان و جانبازان قمی خبر داد. 

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری آیین »روضه شهید؛ خانه شهید«  اظهار کرد: 
هدف اصلی این طرح ها تعظیم شعائر حسینی)ع( و تکریم خانواده های شهدا، 
جانبازان و ایثارگران است که امسال هم به دلیل شرایط خاص کرونایی و محدودیت 
برپایی مجالس و محافل سوگواری در فضاهای سربسته در جوار منازل شهدا و در 
فضاهای باز و غیرمسقف به اجرا در می آید. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
ادامه داد: طرح روضه شهید خانه شهید از دهه دوم محرم سال جاری آغاز شده و تا 
پایان سال و در مناسبت های مختلف با رعایت کلیه ضوابط بهداشتی مقابله با کرونا و 
حفظ فاصله اجتماعی در جوار خانه شهیدان گرانقدر شهر به اجرا گذاشته می شود. 
وی عنوان کرد: در قالب این برنامه معنوی مراسم مداحی، مرثیه سرایی و ذکر مصیبت 
اهل بیت)ع( اجرا شده و فضای روح بخشی در محلات و کوچه ها و منازل خانواده 
شهدای شهر مقدس قم ایجاد می شود. مقیمی ابراز کرد: در طرح روضه شهید خانه 
شهید از خانواده های معظم شهدا، ایثارگران و جانبازان هشت سال جنگ تحمیلی، 
شهدای مدافع حرم، شهدای آتشنشان، شهدای سلامت و شهدای امنیت تقدیر به 
عمل آمده و گوشه ای از قدرشناسی مردم ولایت مدار قم از جان گذشتگی های ناتمام 
خانواده شهدا به صورت عملی به تصویر کشیده می شود. وی با اشاره به استقبال 
همسایگان و مردم محله از طرح روضه شهید خانه شهید گفت: این طرح از ابتدا به 
دلیل برگزاری در محوطه باز و رعایت کامل پروتکلهای بهداشتی و شیوه نامه های ستاد 
ملی مبارزه با کرونا با استقبال ویژه شهروندان همراه شده است.  مدیرعامل سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: تاکنون از این مجموعه برنامه، مراسم روضه 
خوانی در جوار بیوت معظم شهیدان علی سلیمانی و شهید حجت الاسلام دامغانی، 
شهید محمود مختاری شهید ناجا علیرضا همایی فصیح، شهید سلامت احمد سلیم 

آبادی و شهید مدافع حرم محمدمهدی مالا میری ترتیب یافته است.
 

رئیس اداره استعدادهای درخشان و دبیر جشنواره خوارزمی استان قم خبرداد:

رشد ۱۷۶ درصدی طرح های راه یافته قم 
به مرحله کشوری 

رئیس اداره استعدادهای درخشان و دبیر جشنواره خوارزمی استان از رشد ۱76 
درصدی طرح های راه  یافته به مرحله اول کشوری داوری جشنواره بیست و سومین 
جوان خوارزمی در بخش دانش آموزی خبر داد.  علی طالبی با اشاره به اینکه تعداد 
80 طرح در ۱2 رشته از طریق پژوهش  سراهای استان در جشنواره خوارزمی امسال 
ثبت نام کرده اند، عنوان کرد: زمینه علمی هشتاد  درصد این طرح ها رشته های 
ادبیات و زبان فارسی، هنر و کامپیوتر است که تعداد ۳2 طرح در رشته هنر، ۱8 
طرح در رشته ادبیات و زبان فارسی، ۱4 طرح در رشته کامپیوتر و ۱6 طرح در دیگر 
رشته ها به مرحله اول کشوری راه یافته است؛ از این تعداد 40 طرح پژوهش سرای 
خواجه نصیرالدین طوسی ناحیه دو، ۱6 طرح پژوهش سرای شهید زرین اقبال ناحیه 
یک، ۱4 طرح پژوهش سرای شهید برقعی ناحیه سه، ۹ طرح پژوهش سرای پروفسور 
حسابی ناحیه چهار و ۱ طرح خانه علوم و فنون را به عنوان مشاور و حمایت کننده 
علمی انتخاب نموده اند. وی خاطر نشان کرد: در سال تحصیلی جاری تعداد ۵8 
طرح متعلق به دانش آموزان دختر و 22 طرح به  دانش آموز پسر است که به شکل 
انفرادی یا گروهی اقدام به ارائه آثار و طرح های خود به پژوهش سراهای دانش آموزی 
استان نموده بودند که از این میان 80 طرح به تفکیک در رشته های ۱2 گانه ادبیات 
و زبان فارسی، هنر، کامپیوتر، علوم دینی و قرآنی، کشاورزی، مکانیک، شیمی، 
علوم اجتماعی و روانشناسی، عمران، علوم زیستی و پزشکی، برق و علوم شناختی 
مشارکت کردند. طالبی افزود: در سال تحصیلی گذشته 2 طرح دانش آموزان استان 
افتخار راه یابی به جمع بیست و پنج طرح برگزیده کشوری جشنواره بیست و دوم به 

دست آورده اند که امیدواریم این افتخارات در سال تحصیلی جاری استمرار یابد.
 

ازسوی نماینده آیت الله سیستانی در ایران انجام شد؛
کمک پنج میلیارد ریالی به احداث منازل زلزله 

زدگان سی سخت 
نماینده آیت الله سیستانی مرجع عالیقدر جهان تشیع در ایران مبلغ پنج میلیارد 

ریال برای احداث منازل زلزله زدگان محروم در سی سخت اهدا کرد. 
 پس از وقوع زلزله در شهرستان سی سخت، سازمان بسیج سازندگی استان قم 
با مشارکت ستاد کمک رسانی کریمه اهل بیت)س( اقدام به احداث 4۳ واحد 
مسکونی برای محرومین این شهرستان کرد.  بخشی از اعتبار مورد نیاز احداث این 
منازل با اعطای تسهیلات چهار و هشت درصدی توسط دولت تامین شده، ولی برای 
تکمیل هر واحد مبلغ ۱60 میلیون تومان اعتبار نیاز است که تامین آن را ستاد مردمی 

کریمه اهل بیت)س( و بسیج سازندگی استان قم تقبل کرده اند.

گروه زندگی؛زهره سعیدی: 
شاید از برخی افراد نزدیکتان تا به حال شنیده باشید که می گویند: نمی دانم 
چطور است فلان خانواده اینقدر موفق و شاد هستند اما مثلا خانواده ما مدام 
همه با هم درگیرند یا به هم اعتماد ندارند یا اینکه نمی توانیم یک میهمانی دسته 

جمعی با هم برویم و هرکسی ساز خودش را می زند!
خانواده های موفق و شادکام از فضا نیامده اند، آنها هم در همین اجتماع زندگی 
کرده اند، حتی برخی تحصیلکرده هم نیستند چرا که شاید اعتقاد داشته باشید 
افراد تحصیلکرده خوشبخت و موفق هستند! خیر اینطور نیست که صد در صد 
افراد موفق ، افراد تحصیلکرده باشند. منتها این خانواده ها رمز و کلید موفقیت را 

دارند که آن هم سخت نیست منتها عمل کردن بدان شاید سخت به نظر برسد.
طی یک بررسی تحقیقاتی در بین برخی خانواده ها مشخص شده که خانواده 
های موفق دارای چند ویژگی مشترک هستند که در این گزارش به برخی از آنها 

اشاره می کنیم:
1-اعضای خانواده های موفق با هم مشورت و گفت و گو می کنند

کلید طلایی روابط در خانواده های موفق ، مشورت و گفت وگو کردن مدام با 
هم است.این خانواده ها با هم به ظاهر و باطن قهر نیستند و مدام درباره مسائل 
مختلف با هم به شور می نشینند و نظر هم را می پرسند تا با گفت وگو و مشورت به 
تفاهم برسند و سعی می کنند اگر سوتفاهمی بینشان پیش می آید، آن را در درون 

خود بدون اینکه کسی بفهمد، حل کنند.
از همینجا مشخص می شود که خانواده هایی که صحبت ها و مسائل درونی 
شان به بیرون از خانه رخنه می کند، دچار آسیب هستند این خانواده ها عموما 
اعضا به جای اینکه با هم گفت وگو کنند با دیگران صحبت می کنند و نظر بقیه را 

می خواهند چه اینکه مشخص نیست دیگر نظرات سوء یا درست باشد.
2-افراد در خانواده های موفق به هم اعتماد دارند

اعضای این خانواده ها به هم اعتماد دارند و از اعتماد هم سواستفاده نمی 
کنند. اعتماد یکی از پایدارترین ویژگی ازدواج موفق و خانواده موفق است. پس 
اگر می بینید در یک خانواده ای هر یک از اعضا یواشکی کارهایی می کند که 
دیگران نمی دانند، زن و مرد به هم اعتماد ندارند و هر یک پنهان کاری های 
خاصی دارند، بچه ها هم در این خانواده ها یواشکی کار می شوند. دوستان 
پنهانی و میهمانی های پنهانی خواهند داشت، فضای مجازی شان قابل بررسی 

نیست و مدام کارهایی می کنند که پدر و مادر از آن راضی نیستند.
چه اینکه خود این پدر و مادرها بنای چنین بی اعتمادی را کاشته اند و نتیجه 
اش نیز همین است که بچه ها مرتکب اشتباهات زیادی می شوند چرا که طرف 
مشورت  و صحبتشان دیگرانی هستند که در بیرون از فضای خانه وجود دارند و 

مشخص نیست که می توان به آنها اعتماد کرد یا خیر.
3-احساس مسئولیت درونی و بیرونی در خانواده های موفق

احساس مسئولیت یکی از پایه های زندگی زناشویی محسوب می شود وقتی 
یک مرد و زن هر یک نسبت به وظایف و مسئولیت هایشان واقف بوده و تمام  و 
کمال آن را به جا بیاورند فرزندان این خانواده نیز مسئولیت پذیر می شوند چرا که 

این الگو را در خانه شان مشاهده کرده اند. 
اعضای این خانواده تا جایی که امکان دارد با هم هستند، در میهمانی ها یا 
انجام کارهای مختلف روی هم حساب می کنند و هم را تنها نمی گذارند.  بنابراین 

همدلی، همکاری، همفکری، هماهنگی را بقای خانواده خوشبخت می دانند. 

4- احترام به سلایق اعضای خانواده
گاهی دور و اطرافمان کسانی را می بینیم که برای یک سفررفتن نمی توانند 
در خانه شان برنامه ریزی کنند و به یک نقطه اشتراک برسند هر کسی در این 
خانه ساز خود را می نوازد، به نوعی کسی به سلیقه دیگران اهمیتی نمی دهد. در 
حالیکه در یک خانواده موفق اعضا به سلایق و عقاید هم احترام می گذارند و بدان 
عمل می کنند . طی برنامه ریزی براساس سلایق هم سفر می روند یا میهمانی و 
تفریح انتخاب می کنند یا اینکه یک بازی مشترک را انجام می دهند و با هم ورزش 

کرده یا موسیقی گوش می دهند.
پایه چنین احترامی را نیز پدر و مادرها در خانه می گذارند. وقتی آنها به خواسته 
های هم اهمیت می دهند چنین سنگ بنای درستی گذاشته می شوند. در این 

خانه ها خواسته های طبیعی اعضا بدون نگرانی و خشونت ابراز می شود.
افراد در خانواده به حریم یکدیگر احترام می گذارند و از حدود مشخص شده 
خود فراتر نمی روند. اینطورنیست که مشاهده کنید پدر و مادر گوشی هم را چک 
می کنند یا یواشکی همدیگر را تعقیب می کنند چون به هم اعتماد ندارند و جلوی 

بچه ها هم این حرمت را نگه نمی دارند و درباره اش صحبت می کنند.
در این خانواده ها حرمت بزرگترها مثل پدربزرگ ها و مادربزرگ ها و دیگر اعضای 

فامیل هم نگه داشته می شود. 
5-اعضا از هم مراقبت می کنند

یکی از ویژگی های انسانی این است که در یک اجتماع و یک خانواده اعضا 
مراقب  هم باشند و اجازه ندهند دیگران نیز برای خانواده شان مشکل ایجاد کنند 
اگر در یک خانواده ای مشاهده می کنی که بیماری جسمی یا روحی یکی از 
اعضا برای دیگران مهم نیست و وقعی بدان نمی گذارد بدانید که همه اعضا به 
زودی دچار مشکل می شوند نظیر همان کشتی سوارانی که زیر پای خود را سوراخ 

می کردند و در نهایت هم غرق شند.
اعضای خانواده های سلامت و شادکام نگران سلامت روحی و جسمی یکدیگر 
بوده و از هم مراقبت می کنند. اگر چنانچه مشکلی به وجود آید، نهایت سعی خود 

را در حل مشکل به کار می برند.
در نهایت اگر شما در خانواده تان در هر یک از این زمینه ها دچار مشکل هستید 
می توانید همه چیز را با مرور زمان بازسازی کنید منتها مسئله اصلی این است که 
باید بدانید همه چیز نیاز به تعمیر کردن دارد، حتی روابط . از مشکلات، ناراحتی 
ها و دلخوری ها فرا رنکنید، آنها روی هم تلمبار می شوند و یک مرتبه منفجر شده 
یا شما را ناامید می کنند.  بهتر است با هم همکاری کنید، رابطه یک کار دو نفره 
در زندگی زناشویی و چند نفره در یک خانواده بزرگتر است یک نفر به تنهایی نمی 
تواند رابطه را به موفقیت برساند پس دست به سوی همسرتان دراز کنید و از او هم 
کمک بگیرید. شاید برخی سوال کنند که چطور می توانند باب گفت وگو را باز 
کنند، نشان دهید که قابلیت شنیدن گله و انتقاد را دارید اگر گلایه همسرتان به 
شما بر می خورد به مرور رابطه شما به سردی خواهد گذاشت، اجازه دهید به قول 
خودتان این دمل چرکی را باز کند و هر چه می خواهد بگوید و شما هم گوش شنوا 
باشید. و در نهایت اینکه تمرکز خود را بر قسمت های  مثبت زندگی تان بگذارید 
نه قسمت های منفی. وگرنه منفی ها همیشه و همه جا هستند، برقراری درست 
رابطه و تعمیر آن نیاز به توجه بدین نکات دارد اگر شرایط خراب تر از این حرف 
هاست که به مرور زمان بتوانید تعمیر کنید، با یک روان شناس خانواده نیز دراین 

زمینه مشورت کنید و راه و چاه را یاد بگیرید.

با گسترش همه گیری ویروس کرونا، بسیاری از کشورها 
در دو سال گذشته، به روش های مختلفی تعطیلی مدارس 
و دانشگاه ها را تجربه کردند؛ در کشور ما نیز سال تحصیلی 
گذشته غیرحضوری و به اصطلاح آنلاین برگزار شد و میلیون ها 
دانش آموز و دانشجو از حضور در محیط های آموزشی محروم 

بودند. 
و  بروز  مانند  خاص  شرایط  در  بویژه  غیرحضوری  آموزش 
دارد  مزایایی  بالایا  و  حوادث  سایر  و  بیماری ها  همه گیری 
آموزش  تداوم  امکان  جمله  از  گذشت؛  آن  از  نمی توان  که 
از محیط هایی خارج از مدرسه، صرفه جویی در هزینه های 
رفت وآمد و انرژی؛ اما باید توجه داشت، این مزایا تنها بخشی 
از واقعیت اند و آفات و پیامدهای فراوان آن نباید معغفول بماند.
غفلت از آموزش حضوری و تکیه صرف به فضای آنلاین و 
آموزش های از راه دور، آسیب های فراوانی دارد که لازم است به 

صورتی ویژه به آن توجه شود.
افت شدید علمی

نخستین آسیب غیبت آموزش حضوری، افت شدید علمی و 
کم سوادی بسیاری از دانش آموزان بوده است.

مشاهده ها نشان می دهد بخشی از دانش آموزان پایه های 
اول و دوم دبستان حتی در خواندن و نوشتن مشکل دارند؛ 
این افت درسی تنها شامل پایه های اول و دوم نیست و نتایج 
امتحانات نهایی پایه دوزادهم در سال گذشته نشان از افت یک 

و نیم نمره ای در کارنامه دانش آموزان دارد.
اضافه وزن دانش آموزان و معلمان

حضور در خانه و امکان دریافت دروس از طریق گوشی تلفن 
هوشمند یا لپ تاپ، باعث کاهش تحرک و افزایش چاقی 

می شود.
بررسی ها نشان می دهد میزان اضافه وزن دانش آموزان از 
7 درصد در ابتدای شیوع دوران کرونا، به حدود ۳۱ درصد 
به  بهداشتی  و  خاص سلامتی  پیامدهای  که  است  رسیده 

همراه خواهد داشت.
مدارس  اداری  کادر  و  معلمان  دامنگیر  حتی  تبعات  این 
هم شده و بسیاری از آنها با مشکلات ناشی از کم تحرکی 

دست وپنجه نرم می کنند.
بی نظمی و اختلال های خواب

یکی از دیگر جنبه های ظاهرا مفید آموزش مجازی، مقید 
نبودن به ساعات ثابت روزانه و شناور بودن زمان استفاده از 
محتواهای درسی است؛ این مزیت البته معایبی هم داشته و 
باعث بی نظمی در ساعات خواب و بیداری و تغیر سبک زندگی 

دانش آموزان و آموزگاران شده است.
با تعطیلی مدارس، بسیاری از دانش آموزان خود را موظف 
به رعایت نظم و ترتیب در کارها و بیداری در ساعات اولیه صبح 
نکرده و از آن سو، شبها تا دیرقت بیدار می مانند، در حالی که 

مدارس حضوری، معلم و متعلم را موظف می کردند در ساعات 
مشخصی از روز در کلاس درس حضور داشته و نسبت به 

ساعات خواب و بیدار خود حساس باشند.
تنهایی و افسردگی

و  روندها  همگرایی  حضوری،  آموزش  دیگر  مهم  مزیت 
پیوندهای فردی و جمعی است؛ دانش آموزی که می توانست 
در محیط مدرسه تجربه دوستی های لذت بخش کودکانه و 
نوجوانانه را کسب کند، اکنون به صورتی منزوی در کنج خانه 

است و تنهایی را تجربه می کند.
این وضعیت باعث گسترش افسردگی، پرخاش و غفلت از 
مراوده های انسانی شده است. جنبه های اجتماعی و میان 
کارکردهای  مهمترین  از  مدرسه،  در  فیزیکی  حضور  فردی 

شیوه های سنتی و از دلایل مهم تداوم آن هستند.
کاهش مهارت های اجتماعی

بسیاری از متخصصان و روان شناسان، کارکردهای اجتماعی 
تحصیلی  روش  این  مزیت  مهمترین  را  حضوری  آموزش 

می دانند.
امکان  مدرسه،  محیط  در  نوجوانان  و  کودکان  حضور  با 
از  می شود؛  فراهم  اجتماعی  مهارت های  تمرین  و  آموزش 
جمله مهارت های همدلی، حل اختلاف، همکاری و ... با 
تعطیلی کامل مدارس و محرومیت میلیون ها دانش آموز از 
این امکان مهم، بیم آن می رود در آینده ای نزدیک با نسلی از 
جوانان مواجه باشیم که حداقل همدلی و مهارت های اساسی 

زندگی جمعی را آموخته اند.
 محرومیت از مهر معلم و مشاور مدرسه

در کنار این موارد، هرگز نمی توان از آثار تعاملات روانی و 
فردی میان آموزگار و دانش آموز به ویژه در پایه های نخست 
و  فردی  رشد  و  آموزش  از  مهمی  بخش  گذشت؛  ابتدایی 

عاطفی دانش آموز در مدرسه شکل می گیرد.
و دیگر  آموزگار  با  از مواجهه حضوری  محرومیت کودکان 
کارکنان مدارس مانند مشاور مدرسه، بی تردید باعث ظهور 
عاطفی-روانی  بلوغ  و  رشد  فرآیند  در  اختلال هایی  بروز  و 
کودکان شده و امکان مشاوره های همدلانه و رفع مشکلات 

روان شناختی در مدارس را به حداقل رسانده است.  
جای خالی زنگ ورزش و جشن ها

یکی دیگر از پیامدهای منفی تعطیلی مدارس، حذف کامل 
زنگ های ورزش و برگزاری مراسم و مناسبت های مختلف ملی 

و مذهبی است.
اگرچه بسیاری از کارشناسان از کیفیت زنگ ورزش مدارس 
گلایه می کنند، اما زنگ های ورزش، در بدبینانه ترین نگاه، 
از  اکنون  که  بوده  دانش آموز  تفریح  و  شادی  تحرک،  عامل 

دسترس خارج شده اند.
جنبه دیگر، برگزاری مراسم و جشن های ملی و مذهبی 

در مدارس است که به سهم خود، نقش مهمی در گسترش 
شادی و نشاط داشته اند؛ این مراسم اگرچه در برخی مدارس 
در سال تحصیلی گذشته به صورت آنلاین برگزار شده اند اما 
هرگز نمی توانند جایگزین جشن های حضوری و جمع های 

نشاط آور فیزیکی باشند.
غفلت از جنبه های پرورشی و فوق برنامه مدارس

تحرک  و  شادی آور  ورزشی،  آموزشی،  کارکردهای  کنار  در 
حضوری،  آموزش  جنبه های  مهمترین  از  یکی  بخش، 
کارکردهای پرورشی و غیردرسی آن است؛ این جنبه به هیچ 
وجه در فضاهای آنلاین قابلیت اجرا ندارد و در صورت ادامه 
وضع موجود، بخش های بزرگی از دانش اموزان از برنامه های 
پرورشی همچون آموزش های مذهبی، پذیرفتن مسئولیت، 
تئاتر، روزنامه  کار جمعی، فعالیت های هنری مانند سرود، 
دیواری، مجسمه سازی و مسابقات هنری و فرهنگی مدارس 

محروم خواهند بود.  
یکنواختی و دلزدگی از آموزش

اتفاق مهم دیگری که در سال تحصیلی گذشته رخ داده 
است، خستگی دانش آموز و معلم از فضای یکنواخت درس 
و کلاس مجازی بوده و باعث دلزدگی بسیاری از کودکان و 

نوجوانان از فضاهای درسی و علمی شده است.
حضور چندین ساعته در یک پلت فرم مجازی و نبود تنوع و 
هیجان و یکنواختی کلاس های درس، از دلایل این وضعیت 

است.
هزینه های اینترنت و عدم دسترسی ها

استفاده  می دهد  نشان  اینترنتی  تحصیلی  سال  تجربه 
هزینه ها  خانواده ها  از  مهمی  بخش  برای  آنلاین  فضای  از 
از  برخی  نتیجه  در  و  داشته  همراه  به  بسیاری  مشکلات  و 

دانش آموزان مجبور به ترک تحصیل شده اند.
پیامدهای  و  اقتصادی  سنگین  تحریم های  شرایط  در 
منفی آن بر معیشت و اشتغال خانواده، هزینه  خرید یا تامین 
گوشی های تلفن هوشمند و اشتراک اینترنت بار مالی دیگری 
بر دوش خانواده ها قرار داده است که برخی از اقشار ضعیف و 

محروم قادر به تامین آن نیستند.
از طرفی در بسیاری از مناطق دورافتاده و نیز دانش آموزان 
این  و   ندارند  را  اینترنت  به  امکان دسترسی  عشایر کشور، 

موضوع، باعث محرومیت شدید آموزشی آنها شده است.  
اعتیاد به اینترنت

و  هوشمند  گوشی های  با  روزانه  داشتن  سروکار  تجربه 
فضاهای آنلاین، باعث بروز مشکل جدی و جدید دیگری با 

عنوان اعتیاد به اینترنت شده است.
بررسی ها نشان می دهد اکنون وابستگی زیانبار به فضای 
آنلاین و پیامدهای منفی آن، در میان بخش های بزرگی از 

معلمان و دانش آموزان رو به افزایش است.

اعتیاد به اینترنت تا اضافه وزن ؛

آسیب های یازده گانه آموزش »صرفا مجازی«

در خانواده های موفق چه می گذرد؟

کلید شادکامی در خانواده های موفق 
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یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد: 

پیش بینی روند صعودی معاملات بورس
 تا پایان سال 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد 
که روند معاملات بازار سهام تا پایان سال جاری تحت تاثیر تورم موجود در اقتصاد کشور،روند 

مثبتی را تجربه کند و صعودی باشد. 
سهیل کلاهچی« به روند فعلی معاملات بورس و  تصمیمات تیم اقتصادی دولت جدید 
برای بهبود روند معاملات بازار اشاره و اظهار داشت: تاکنون صحبت های کلی در خصوص 
معاملات بازار سرمایه از سوی تیم اقتصادی کابینه دولت سیزدهم مطرح شده است که بهتر 
است برنامه های دقیق تری از سوی تیم جدید اقتصادی برای ایجاد برخی از شفاف سازی ها 
در زمینه بازار سرمایه و دیگر مسایل اقتصادی حاکم در کشور مطرح شود تا بتوان آینده این 

بازار را مورد ارزیابی قرار داد.
وی با تاکید بر پارامترهای تاثیرگذار بر معاملات بازار سهام تاکید کرد و گفت: ایجاد اصلاح 
چند روزه در بازار زمینه بازگشت دوباره روند صعودی به معاملات بورس را فراهم کرد که از این 

لحاظ آینده این بازار را در میان مدت می توان به صورت صعودی در نظر گرفت.
کلاهچی اظهار داشت: براساس پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد که روند 
معاملات بازار سهام تا پایان سال جاری تحت تاثیر تورم موجود در اقتصاد کشور روزهای مثبتی 

را تجربه کند و صعودی باشد.
این کارشناس بازار سرمایه معتقد است که طبق ارزیابی های انجام شده همسو با روند 
صعودی نرخ دلار، آینده روشنی پیش روی معاملات بازار سهام قرار خواهد گرفت و سهام 
شرکت های بزرگ که بخش بزرگی از مسیر بازار سهام تحت تاثیر این صنایع تعیین می شود، 

بازدهی معقولی را در اختیار سهامداران قرار خواهند داد. 
وی به دیگر عامل تاثیرگذار که اخیرا روند معاملات بورس را تحت تاثیر خود قرار داده است 
اشاره کرد و گفت: موضوع دیگر حاکم در بازار سهام موضوع برجام و نتیجه مذاکراتی است که 

می تواند تا حدودی روند معاملات این بازار را تحت تاثیر خود قرار دهد.
کلاهچی گفت: در صورت فراهم شدن زمینه برای توافق در برجام، نرخ ارز به صورت 
هیجانی رو به پایین حرکت خواهد کرد که شاخص بورس هم تحت تاثیر چنین اتفاقی برای 

مدتی موقت وارد مدار نزولی خواهد شد.
 این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: سهامداران باید این موضوع را مدنظر داشته باشند که 
تاثیر نتیجه برجام در بازار موقتی است و ممکن است معاملات بازار سهام برای مدتی محدود 

تحت تاثیر چنین اتفاقی در کشور قرار بگیرد.
وی به موضوعی دیگر که طی چند روز اخیر تاثیرگذار بر روند معاملات بورس بود اشاره کرد 
و گفت: در این زمینه می توان به اتفاقات رخ داده در کشور افغانستان اشاره کرد، غافل از آنکه 
چه گروه یا جناحی در افغانستان یا دیگر کشورهای همسایه به قدرت می رسند اما در صورت 

وجود آشوب در کشور مدنظر تا حدودی اقتصاد ایران را تحت تاثیر خود قرار خواهد داد.
کلاهچی تاکید کرد: افغانستان از جمله کشورهایی است که از ایران واردات دارد، ممکن 
است ایجاد چنین ناآرامی هایی در کشور مدنظر منجر به بروز برخی از مشکلات در حوزه 

صادرات ایران شود.
 این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: اثر این اتفاق در بلندمدت در کشور نشان داده 
خواهد شد و به مراتب عملکرد شرکت های صادرات محور حاضر در بورس و روند معاملات 

این بازار را تحت تاثیر خود قرار می دهد.
وی افزود: در صورت در نظر گرفته شدن بازار سرمایه به عنوان یک بازار آزاد، عدم اعمال 
قوانین محدودکننده و رفع قوانین محدود کننده شاهد تاثیر مثبت آنها بر معاملات بازار 

خواهیم بود.
کلاهچی به تغییر برخی از قوانین حاکم در بازار سهام تاکید کرد و گفت: مسایل موجود 
در بازار مانند حجم مبنا و دامنه نوسان از جمله مباحثی هستند که بارها صحبت هایی در 
خصوص تغییرات آن مطرح شده است، در صورت اعمال آنها شاهد معاملاتی مثبت در این 

بازار خواهیم بود و آینده روشنی پیش روی این بازار قرار می گیرد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: به کار گرفتن معاملات الگوریتمی از دیگر اقداماتی است 
که می توان برای بهبود روند بازار در دستور کار قرار داد تا امکان انجام خرید و فروش ها در بازار 

در هر لحظه امکان پذیر شود.
وی ادامه داد: وجود صف های خرید و فروش در بازار منجر به ایجاد حاشیه هایی در معاملات 
بازار شده است که بهتر است هر چه زودتر تصمیماتی برای رفع این مسایل در بازار اتخاذ شود.
افزایش  زمینه  مسایلی  چنین  گرفتن  کار  به  کرد:  تاکید  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
نقدشوندگی، عمق بخشیدن به معاملات بازار  و ایجاد تعادل در حرکت های مختلف بازار را 

فراهم می کند و باعث کاهش رفتار و روند هیجانی معاملات بورس خواهد شد.

موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو اعلام کرد:

پیش بینی تداوم خشکسالی در پاییز امسال 
موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو اعلام کرد: وضعیت بارش پاییز ۱400 در اکثر مناطق 
کشور توسط عمده مدل های جهانی کمتر از مقادیر متوسط بلندمدت پیش بینی شده که این 

کاهش برای نیمه غربی کشور بیشتر چشمگیر است. 
به گزارش موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو، پیش بینی مقدار اختلاف از میانگین بلندمدت 
بارش بر اساس نتایج حاصل از مدل های جهانی مربوط به چهار مرکز پیش بینی برای فصل 

پاییز ۱400 در سطح کشور انجام شده است.
بر این اساس، وضعیت بارش ها در فصل پاییز در بیشتر مناطق کشور )به جز مناطق واقع در 
 Meteo France سواحل دریای خزر و برخی از مناطق جنوبی( متناسب با پیش بینی دو مرکز
و NCEP کمتر از میانگین بلندمدت پیش بینی شده است که این شرایط در نیمه غربی کشور 

با اتفاق نظر بیشتری بین مدل های مختلف همراه است.
در برخی مناطق رشته کوه زاگرس، کاهش بارش نسبت به میزان بلندمدت تاریخی همین 

دوره بین ۵0 تا ۱00 میلی متر پیش بینی شده است.
بر  اساس پیش بینی های انجام شده، در بیشتر مناطق کشور متوسط دمای فصل پاییز 
نسبت به متوسط بلندمدت همراه با افزایش خواهد بود، به طوری که نتایج پیش بینی مدل ها 
نشان می دهد که در برخی از مناطق، افزایش دما نسبت به وضعیت متوسط بلندمدت 

تاریخی ممکن است به بالاتر از یک درجه سانتی گراد نیز برسد.
بین المللی  معتبر  مراکز  توسط  اقلیم  وضعیت  فصلی  پیش بینی  جهانی  مدل های 
هواشناسی متعددی در سطح جهان توسعه داده شده اند که از معتبرترین آنها می توان به مرکز 
پیش بینی های محیطی ایالات متحده )NCEP(، مرکز اروپایی پیش بینی های میان مقیاس 
هواشناسی )ECMWF١( سازمان هواشناسی فرانسه )Meteo France( و دفتر هواشناسی 

انگلستان )UK Met( اشاره کرد.

مدیر نظارت بر نهاد های مالی سازمان بورس و اوراق بهادارخبرداد:

جزییات عرضه صندوق املاک و مستغلات 
مدیر نظارت بر نهاد های مالی سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: دستورالعمل صندوق 

املاک و مستغلات طی هفته های آینده ابلاغ و تا پایان سال اجرایی می شود.
میثم فدایی درباره صندوق های املاک و مستغلات افزود: در بخش مسکن دو صندوق، 
زمین و ساختمان و املاک و مستغلات تعریف شده، که صندوق زمین و ساختمان سمت 
عرضه مسکن را تقویت می کند و سرمایه ها از سرمایه گذار جمع آوری و برای ساخت مسکن 
استفاده می شود، اما در صندوق املاک و مستغلات بیشتر سمت تقاضای مسکن تقویت 
می شود بطوریکه با جمع آوری سرمایه مردم، صندوق اقدام به خرید و بهره برداری از املاک 
مسکونی و تجاری می کند. وی اضافه کرد: در صندوق املاک و مستغلات، املاک خریداری 
و اجاره داده می شود و سود آن در قالب واحد های سرمایه گذاری، نصیب سهامداران می شود. 
وی بیان کرد: در کشورما، ملک به عنوان دارایی محسوب می شود و با توجه به افزایش قیمت 
مسکن در سال های اخیر، قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرده است. با خرید هر واحد از 
این صندوق، مردم می توانند در ملک سرمایه گذاری کنند و با افزایش قیمت مسکن، قیمت 

واحد های صندوق نیز افزایش می یابد

 نخستین یارانه نقدی پس از استقرار دولت سیزدهم در این ماه به حساب سرپرستان 
خانوار واریز خواهد شد. به  نظر می رسد دولت سیزدهم به دنبال افزایش مبلغ یارانه نقدی با 
هدف حمایت از معیشت خانوار باشد. یک کارشناس مسائل اقتصادی معتقد است بدون 

رعایت دو پیش نیاز، هرگونه اقدامی برای تغییر در پرداخت یارانه ها آسیب زا خواهد بود. 
صد و بیست و هفتمین مرحله یارانه نقدی در حالی در شهریورماه پرداخت خواهد شد 
که دولت سیزدهم به دنبال ایجاد تغییراتی در پرداخت آن است. مبلغ 4۵ هزار تومانی 
یارانه نقدی هر ماه به جمعیت حدود 78 میلیون نفری یارانه بگیران پرداخت می شود و در 
طول این سال ها ثابت مانده است. با این حال، ارزش یارانه نقدی سال ۱400 در مقایسه 
با سال های ابتدایی دهه ۱۳۹0 به دلیل تورم، کاهش یافته است. با اینکه پس از افزایش 
قیمت بنزین در آبان ۱۳۹8 یارانه دیگری با عنوان یارانه معیشتی به برخی از خانوارها تعلق 
گرفت، اما یارانه معیشتی نیز مبلغ ثابتی بود که نتوانست ارزش خود را در برابر تورم حفظ 
کند. با اینکه دولت سیزدهم تا کنون موضوع گیری رسمی درباره یارانه های نقدی و یارانه 

معیشت نداشته، اما با توجه به اظهارنظرهای دوران تبلیغات انتخاباتی و نیز رویکرد پیشین 
اعضای کابینه، به نظر می رسد دولت جدید در پی ایجاد تغییراتی در کم و کیف پرداخت 
یارانه نقدی و یارانه معیشتی باشد. یکی از وعده های انتخاباتی دولت سیزدهم، تخصیص 
کارت اعتباری معیشت 200 هزار تومانی به خانوارهای دهک اول، دوم و سوم و کارت 
اعتباری معیشتی ۱00 هزار تومانی به خانوارهای دهک چهارم و پنجم بود، وعده ای که 

زمان اجرای آن، آخر پاییز اعلام شده است.
دو پیش نیاز برای افزایش یارانه نقدی

یک کارشناس مسائل اقتصادی بر این باور است که افزایش یارانه نقدی و حمایت از 
معیشت خانوار بدون دو پیش نیاز، امکان پذیر نخواهد بود.

وحید شقاقی شهری اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی در این رابطه 
به ایرناپلاس گفت: افزایش مبلغ یارانه نقدی نیازمند داشتن تصویری روشن از نظام 
یارانه کشور است. اکنون ما هیچ تصویری از نظام یارانه ای کشور نداریم و این موضوع نه 

تنها در رابطه با یارانه های نقدی بلکه در رابطه با انواع یارانه هایی که به کالاهای مختلف و 
مانند آن پرداخت می کنیم نیز صادق است. وی افزود: نظام یارانه ای کشور هرگز پالایش 
و بررسی نشده و آخرین داده ها و اطلاعات پرداخت یارانه نیز در ایران در دسترس نیست؛ 
این در حالی است که برای تصمیم گیری در رابطه با افزایش یا عدم افزایش یارانه های 
نقدی باید بدانیم که به طور دقیق، به چه بخش هایی یارانه پرداخت می شود و اثربخشی 
آن را نیز بررسی و تحلیل کنیم. شقاقی شهری، پیش نیاز دوم افزایش یارانه های نقدی را 
نظام آماری دقیق و راستی آزمایی شده بیان کرد و گفت: در کنار پالایش، آسیب شناسی و 
بررسی نظام و یارانه ای کشور نیازمند دسترسی به بانک اطلاعاتی از یارانه بگیران هستیم. 
این بانک اطلاعاتی می تواند نشان دهد که یارانه به چه کسانی داده شده و آیا این افراد 
مستحق دریافت آن بوده اند یا خیر. بنابراین ما به یک نظام آماری دقیق و راستی آزمایی 

شده نیازمندیم.
دولت برای حمایت از معیشت خانوار چه راهی دارد؟ 

عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی در پاسخ به این پرسش که بهترین راهکار دولت 
سیزدهم برای حمایت از معیشت خانوار چیست؟ گفت: دولت برای حمایت از معیشت 
خانوار باید تصویر روشنی از نظام یارانه ای کشور داشته باشد و  همچنین بانک اطلاعات 
راستی آزمایی شده ای از یارانه بگیران فراهم کند زیرا این دو، پیش نیاز تصمیم گیری در رابطه 
با شیوه ادامه پرداخت یارانه ها و طرح های حمایت از معیشت هستند. وی افزود: بدون این 
دو، نمی توانیم تصمیم درستی در موضوع یارانه ها بگیریم و هرگونه تصمیمی در این فضا، 
پیامدهای مخرب را به کشور تحمیل خواهد کرد. علاوه بر این نمی توان اطمینان حاصل 

کرد که تغییرات به وجود آمده بتوانند هدفمندی یارانه ها را محقق کند.
جلوگیری از آسیب های افزایش یارانه

این استاد اقتصاد با تأکید بر اینکه »دولت نمی تواند بدون رفع چالش های گفته شده، 
دست به نظام اصلاح یارانه برای حمایت از معیشت خانوار بزند«، توضیح داد: پیشنهاد 
می شود اگر هدف دولت حمایت از معیشت خانوار است، در گام نخست بانک اطلاعات 
دقیقی از یارانه بگیران بر اساس مؤلفه های درآمد، ثروت و رفاه تهیه کند و در گام بعد، 
اثربخشی یارانه ها را مورد بررسی قرار دهد. باید توجه داشت زمانی که از اثربخشی صحبت 
می کنیم، باید هر دو یارانه نقدی و معافیت های مالیاتی را در نظر بگیریم زیرا می توان 
معافیت های مالیاتی را نیز نوعی یارانه در نظر گرفت. گام نهایی دولت برای حمایت از 
معیشت خانوار این است که بر اساس بانک اطلاعاتی تهیه شده، تصمیم گیری کند در 
چه مواردی نیاز به اصلاح و جابه جایی منابع داریم. دولت باید توجه داشته باشد بدون 
داده و اطلاعات آسیب شناسی، هرگونه اقدامی در جهت تغییر در پرداخت یارانه ها آسیب زا 

خواهد بود.

گفت وگو با یک استاد اقتصاد؛

چالش های تغییر در پرداخت یارانه ها؛ راهکارهای پیشنهادی

  آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۷۴ پرونده 
شماره:۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۴۴۳۸/۱ 

اعلام  بدینوسیله  نظری  فاطمه  پرونده:۹۹0474۵خانم  بایگانی  شماره 
میگرددحساب بانکی شمانزدبانک ملت درقبال بدهی به بانک تجارت قم 
بازداشت گردیده وبه نفع بانک مزبوربرداشت میگردد لذاطبق ماده74آئین نامه 
اجرای اسنادرسمی مراتب بشمااخطارمیشود.درضمن این آگهی دریک نوبت 

درروزنامه چاپ ومنتشرگردیده است.)م الف ۱4408(
رئیس اداره اجرای اسنادرسمی_مهدی روزخوش
تاریخ چاپ:۱۴۰۰/۰۶/۱۶

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت که اقتصاد ایران تاکنون به 
صورت هوشمند مدیریت نشده و این سبب شده شاهد یک 
نوع رهاشدگی، به هم ریختگی و عدم شفافیت در اقتصاد 

کشور باشیم. 
»سید احسان خاندوزی« در برنامه گفت و گوی ویژه خبری 
سیما افزود: افزایش نابرابری ، فقر و تورم مشکلات زیادی را در 
اقتصادی ایران به  وجود آورد است و تنها با هوشمند سازی 

سیستم ها می توانیم در این زمینه شفاف عمل کنیم.
هوشمند  اداره  که  داد  ادامه  دارایی  و  اموراقتصادی  وزیر 
این  ما در  از وظایف مهم  ایران یکی  اقتصاد  برنامه ریزی  و 
زمینه  باید  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  و  وزارتخانه است 

هوشمندسازی اقتصاد ایران را فراهم کند.
 وی با بیان اینکه وضعیت کسب و کار اقتصادی در کشور 
مورد قبول نیست، گفت: بهبود کسب و کار از دیگر اولویت 
های ما است و وزارت امور اقتصادی و دارایی فقط نباید وصول 
کننده مالیات باشد، بلکه باید زمینه رونق و توسعه اقتصاد ملی 

را فراهم کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان کرد: در دوره جدید درهای 

وزارت امور اقتصادی و دارایی برای همه سرمایه گذاران، صادر 
کنندگان و فعالان اقتصادی باز خواهد بود تا بتوانیم با توسعه 
در  کار  و  کسب  رونق  بهبود  شاهد  اقتصادی  های  فعالیت 

اقتصاد ملی ایران باشیم.
خاندوزی بیان کرد: مقررات زدایی و رونق کسب و کار یکی 
از وظایف مهم وزارت امور اقتصادی و دارایی است تا با صدور 
مجوزها بتوانیم بدون معطلی از طریق درگاه ها مجوزهای لازم 

را صادر کنیم تا هزینه تولید بیش از پیش کاهش یابد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: بدون شک بازگشت 
اعتماد مردم شاه  بیت کار وزارت امور اقتصادی ودارایی، وزارت 

صنعت، معدن و تجارت و هیات وزیران خواهد بود.
امور  وزارت  اختیار  در  که  اموری  از  یکی  یادآورشد:  وی 
اقتصادی و دارایی قرار گرفته نمایندگی دولت در شرکت های 
دولتی است که وزیر اقتصاد به عنوان رئیس مجمع در این 
شرکت های دولتی محسوب می شود در حالی که هیچ وقت 

شرکت ها در زمینه عملکردها پاسخگویی لازم را نداشته اند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه تمام تلاش ما در این دوره این 
خواهد بود که همه در زمینه عملکردهای خود پاسخگو باشند، 

یادآور شد: تلاش خواهیم کرد بانک ها، بیمه ها، شرکت های 
دولتی و بازار سرمایه با ارائه شفاف عملکردها مردم را در جریان 
امور خود قرار دهند تا اقتصاد ایران شاهد شفافیت بیشتری 
باشد، زیرا برخورد فعالانه اعتماد مردم را نیز به وجود می آورد.

سهامدار  نفر  میلیون  ما ۵0  که  هرچند  افزود:  خاندوزی 
داریم، اما هم اکنون تعداد زیادی از شرکت ها منتظر ورود 
به بازار سرمایه هستند و پس از چند ماه تلاش نتوانسته اند 
این شرکت وارد بازار سهام شوند تا از منابع مالی بازار سرمایه 

استفاده کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: رونق بازار بورس 
مزیت های زیادی برای اقتصاد ملی دارد و همین چند روز 
گذشته که سیمان در بورس عرضه شد، قیمت سیمان بیش 
از 2۵ درصد کاهش یافت و هم اکنون هر پاکت سیمان به 27 
هزار تومان رسیده است و ما می توانیم این مساله را به سایر 
کالاهای دیگر تسری دهیم تا زمینه بازگرداندن اعتماد بیشتر 

به بورس عملی شود.
وی به واگذاری سهام دو باشگاه فوتبال پیروزی و استقلال 
اشاره کرد و گفت: واگذاری سهام این دو باشگاه مشکلاتی 

دارد که هم اکنون همکاران ما در این وزارتخانه در صدد رفع 
این مشکلات هستند.

وزیر اقتصاد به اصلاح نظام مالیاتی کشور تاکید کرد و گفت: 
برای اداره اقتصاد ایران ما به سیستم مناسب مالیاتی نیاز داریم 
و در یک فضای غبارآلود نمی توان مالیات گرفت، بلکه باید با 
استفاده از سیستم های هوشمند بتوانیم از واجدین شرایط 

مالیات عادلانه بگیرم.
اقتصاد  وزارت  های  برنامه  از  یکی  اظهارداشت:  وی 
جلوگیری از فرار مالیاتی است و برنامه پیشنهادی سازمان امور 
مالیاتی بیش از 2 سال است در دست تهیه است و قرار شده 
در زمان مشخص لایحه اصلاح نظام مالیاتی کشور آماده شود، 
زیرا تنها راه اداره کردن کشور، کسب اطلاعات مالی است تا 

بتوانیم عادلانه از اشخاص مالیات دریافت کنیم.
خاندوزی سپس به نحوه اجرای ماده 44 قانون اساسی و 
خصوصی سازی اشاره کرد و گفت: از سال 87 که  ماده 44 
قانون اساسی اجرایی شده ۱۳ سال گذشته و همه از این نحوه 
اجرایی خصوصی سازی در کشور گله مند هستند و امیدواریم 

با همکاری مجلس شاهد اصلاح قوانین در این زمینه باشیم.

وزیراقتصاد:

 اقتصاد ایران در نبود مدیریت هوشمند رها شده است 

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند.
۱- رای شماره ۱40060۳۳000۱00206۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000۱00066۱مربوط به 
تقاضای آقای مجتبی محمدی سعادت فرزند نظامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱08/7۳ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱28۵/24 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی محمد بیگدلی صادره در دفتر ۳۱4 صفحه ۵۳7)م الف ۱۱02۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 

اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰۶/۰۱
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰۶/۱۶
مهرداد میر شکرائی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱40060۳۳0002006007 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200۱740 مربوط به تقاضای آقای  
مهدی مظفری فرزند حیدر در قسمتی  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۵0 مترمربع پلاک 
شماره 86 فرعی از ۱۹47 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد 

رضا تیموری ثبت دفاتر الکترونیکی ۵۹۳)م الف۱0۹7۹(
2- رأی شماره ۱40060۳۳000200۵۹6۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹4۱۱44۳00020002۵0 مربوط به تقاضای آقای  
سید ناصر حسینی جناب فرزند سید علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۵۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از عباس افسر طی سند قطعی شماره 4786-۱۳۳8/4/۳۱ دفترخانه )م الف۱0۹80(
۳-رأی شماره ۱40060۳۳00020064۹0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200۱887 مربوط به تقاضای آقای 
سعید احمدی فرزند مختار درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/6۵ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مریم احسانی از 

ورثه ابولفضل احسانی)م الف ۱0۹8۱(
4-رأی شماره ۱40060۳۳0002026۹76 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200۳074 مربوط به تقاضای آقای 
حسین چهاردولی فرزند ولی محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳26 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از2262/۳/2۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

اصغر صالحی نسبت به ۱۵0 متر مربع و ولی چهاردولی نسبت به ۱76 متر مربع )م الف۱0۹82(
۵-رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳0002022۱۳7 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000200046۳ مربوط به تقاضای آقای 
بهزاد رحیمی فرزند محسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۱/۳0مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از2۱6۹/۳2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین 

غفاری صفحه ۳0۱ دفتر۱۳۳ )م الف۱۱0۱6(
6-رأی شماره ۱۳۹860۳۳00020۱06۱0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳00020۱6827 مربوط به تقاضای آقای 
حیدرعلی بهری فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳2 مترمربع پلاک شماره 

2۳ فرعی از ۱۹40 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند رسمی دارای مالکیت می باشد )م الف۱۱0۱7(
7-رأی شماره ۱40060۳۳0002006۵2۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱44۳0002002۵8۱ مربوط به تقاضای آقای 
اکبر وفائی تاج خاتونی فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵7 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2۳02/۱۳6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ذبیح 

اله ابراهیمیان یسار صفحه 4۵۹ دفتر 242)م الف۱۱0۱8(
تقاضای  به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۳۱۱44۳0002000۱۵8  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹860۳۳000202۹۹06  8-رأی 
نصرت نوری عجملو فرزند میکائیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک 
شماره ۱8۵4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اجاقعلی یوسفی بزچلوئی)م 

الف۱۱0۱۹(
۹- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳00020۱۹28۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200224۵ مربوط به تقاضای آقای 
رضا آقا زیارتی فراهانی فرزند ابوالحسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱74 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۱8۳۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 8۹2۵4 

مورخ 80/6/26 دفتر خانه 4 قم)م الف۱۱020(

۱0-رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳00020۱8626 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳0002000808 مربوط به تقاضای آقای 
علی اصغر فتحی فرزند حسینعلی درقسمتی از چهاردانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 24۵۵/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه ۱84 دفتر ۵4۹)م الف۱۱02۱(
۱۱-رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳00020۱8628 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200۱842 مربوط به تقاضای خانم 
اعظم فتحی فرزند علی اصغر درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 24۵۵/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت خریداری از علی اصغر فتحی 

صفحه ۱84 دفتر ۵4۹)م الف۱۱022(
۱2-رأی شماره ۱40060۳۳0002004207 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳0002002۱24 مربوط به تقاضای آقای 
عینعلی نوری فرزند صاحبعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2۱74 مکرر اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۳۱2۱ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عباسعلی سعیدی نسب صفحه ۱۳0 دفتر ۳6 )م الف۱۱024(
۱۳-رأی شماره ۱۳۹760۳۳00020۳272۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹2۱۱44۳0002004728 مربوط به تقاضای آقتی 
حسین سلطانی منفرد مقصودی فرزند محمد رضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱26 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳۳۳ و 2۳۳4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از فاطمه بیگدلی خریداری کرده است )م الف۱۱02۵(
۱4- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳00020۱۹7۹۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱44۳0002000674 مربوط به تقاضای خانم 
نفیسه امیدی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳2مترمربع پلاک شماره 
فرعی از22۹۵/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 27762 مورخ 

۹۵/8/۱8 دفتر خانه ۵4 قم)م الف۱۱026(
۱۵- رأی شماره ۱40060۳۳000200۵۳82 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱44۳00020۱۳۵۹0 مربوط به تقاضای آقای 
ابوالفضل دلیر فرزند غلامرضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱4/۵0 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از2۵60/۵/26/44 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

حامد یعقوبی و محسن و حسن چراغی  صفحه ۳۹ دفتر 6۹۳ و صفحه 266 دفتر۵۹7 )م الف۱۱027(
۱6- رأی شماره ۱40060۳۳000200۵242 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳000200۱060 مربوط به تقاضای آقای 
مرتضی نعمتی فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از2۳00 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی بیات صفحه 

۵47 دفتر۳06 )م الف۱۱028(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰۶/۰۱
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰۶/۱۶
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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با هزینه شخصی فوتبال شهر قائم را زنده نگه داشتیم
کمک  به   ۵4 :سال  گفت  قم  فوتبال  پیشکسوت  این 
مسیب  و  نجفی  داودی،مصطفی  رجب  آقایان  دوستانم 
اسماعیل زاده درصدد جمع آوری نیروهای جوان و تاسیس 
تیمهای فوتبال در این منطقه بر آمدیم.خوشبختانه در آن 
زمان رویکرد جوانان به فوتبال عالی بود و در مسیر تلاش 
بسیار که به انقلاب اسلامی ختم شد و بعد از آن ادامه یافت 
توانستیم تیم فوتبال افسر را بعنوان نماینده فوتبال منطقه 

محروم در قم معرفی نماییم.
بابایی افزود:اولین حضور ما در مسابقات زیرگروه دست 

سوم فوتبال قم بود که در سال ۵۹ توانستیم در رده های 
مختلف سنی نوجوانان،جوانان ، امید و بزرگسال با ۱۵0 
نفر نیروی فعال حضور داشته باشیم.پیشکسوت فوتبال قم 
درادامه بابیان اینکه۱2 تیم محلی در شهر قائم داشتیم و 
مدیریت کردن این تعداد نیروهای جوان با جیبهای خالی 
بسیار سخت بود.منابع مالی نداشتیم و برای خرید توپ و 
لباس تیمها با مشکل مواجه بودیم اما عشق به جوانان ما 
را بر آن داشت که با هزینه های شخصی بچه ها را مورد 
حمایت قرار دهیم که در این راه با مشکلات بسیاری روبرو 

بودیم.

باحمایت شرکت مبتکر فوتبال شهرقائم درسطح قم درخشید
وی ادامه داد :خوشبختانه در مدت سه سال تحت پوشش 
مالی شرکت مبتکر قرار گرفتیم که در این سه سال حضوری 
درخشان و بسیار خوب در فوتبال قم داشتیم. روزهای جمعه 
اگر به منطقه شهر قائم و زمینهای خاکی کنار ریل راه آهن 
سر می زدید شاهد بودید که بیش از 200 جوان از صبح تا 
شامگاه در این زمینها مشغول بازی فوتبال هستند و برگزاری 
مسابقات محلات و ورود تیمهای باشگاهی معتبر در این 
مسابقات با بازیکنان نامدار خود از جمله اقدامات شایسته 

ای بود که برای فوتبال این منطقه انجام دادیم.

مسئولان نگاه دلسوزانه ای به منطقه محروم 
شهرقائم ندارند

موسس فوتبال شهرقائم قم دربخش دیگری از سخنان خود 
بابیان اینکه دل پردردی از مسئولان دارم بیش از 40 سال 
است که در مسیر خدمت به جوانان درتلاشم اما هیچگاه 
نگاه دلسوز مسئولی را برای جوانان این منطقه ندیدم. تنها 
در زمان نمایندگی جناب آقای محمدرضا اسماعیلی مقدم 
در مجلس شورای اسلامی کمکهای ارزنده ای برای توسعه 
فوتبال در شهر قائم شد که از همینجا تشکر خالصانه خودم را 

تقدیم ایشان مینمایم بعد از آن ما به فراموشی سپرده شدیم و 
این فراموشی تا امروز ادامه داشت.

با تعطیلی فوتبال محلات، فوتبال قم نابود شد
این پیشکسوت فوتبال قم تصریح کرد: با کمرنگ شدن 
و تعطیلی فوتبال محلات و آموزشگاهها فوتبال قم درمسیر 
نابودی قرار گرفت که وضعیت فوتبال قم را بجای رسانده 
که دیگر در دو دهه گذشته استعدادی در فوتبال قم ظهور 
نکرده است و اگر استعدادی بوده انگشت شمار بوده و آنها 
نیز به دلیل عدم حمایت لازم عطای فوتبال را به لقای اش 

ببخشیده و به دنبال زندگی خود رفته اند.
بامسببان نابودی تیم فوتبال صبا برخورد شود

وی دربخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه از ظرفیت 
های تیم فوتبال صبا به هیچ وجه در جهت توسعه زیرساخت 
ها ی فوتبال قم استفاده نشدگفت تیم فوتبال صبا ظرفیت 
خوبی برای استان قم بود که متاسفانه با بی داریتی مسئولان 

استان قم به نابودی کشیده شد.انتظار جامعه ورزش بویژه 
با  که  است  این  نظارتی  نهادی  و  مسئولان  از  قم  فوتبال 
مسببان نابودی تیم فوتبال صبا برخورد شود تا درس عبرتی 
شود برای کسانی که تخصص و توانمندی ندارد وارد هیچ 
فوتبال  علاقمندبه  جوانان  نشود.  ورزش  بویژه  ای  عرصه 
زیادی رویای خود را حضور در تیم صبا ترسیم کرده بودند که 

با بی تدبیری رویای آنها به باد رفت.
بدون تامین مالی پیشرفتی درفوتبال قم رخ نخواهد داد 
وی با تاکید بر این نکته که باید اتخاد و دوستی و استفاده 

از تمام ظرفیت ها وتجربه پیشکسوتان این رشته  دراولویت  
قرارگیرد اظهارداشت :باتوجه به اینکه درحال حاضر سکان 
هدایت فوتبال قم در دستان دکتر باقری  قرار گرفته است 
انتظار می رود این عزیزبا استفاده از افراد شایسته و کسانی 
که کارنامه قبولی در فوتبال استان دارند و با بهره گیری از 
نیروهای بازنشسته و استخوان خورد کرده های فوتبال شهر 

بتوانند چرخ فوتبال استان را به حرکت در آورد.
حسین بابایی تاکید کرد :اگر منابع مالی به فوتبال قم 
تزریق نشود در به همان پاشنه قبل خواهد چرخید و تغییری 
در وضعیت فوتبال قم شاهد نخواهیم بود باید از ظرفیتهای 
توسعه  و  پیشرفت  برای  استان  خارج   و  داخل  اقتصادی 
فوتبال قم استفاده کرد و از توان افراد متخصص در این امر 

هم حتما باید بهره گرفت.
پیشکسوت فوتبال قم بیان داشت :انتظار دارم دردوران 
مدیریت دکترباقری حرکت درست و اصولی در بدنه فوتبال 

قم شکل گیرد و نگاه به مناطق محروم از اهم اولویت ها 
باشد.

وی درپایان با گرامی داشت یاد و خاطره دوستان ورزشی 
بویژه فوتبال ازجمله مرحوم حاج ناصر شریفی و مرحوم 
ابتلابه  براثر  که  یگانه  مهدی  مرحوم  و  شریف  محمود 
همه  از   : گفت  دادند  ازدست  را  خود  جان  کرونا  ویروس 
مردم عزیزشهرمقدس قم  وهمشهریان و هموطنان گرامی 
تقاضا دارم بارعایت دستور العمل های بهداشتی و انجام 
واکسیناسیون سلامت خود راتضمین نمایند و مسئولان را در 

کنترل ویروس منحوس کرونا یاری دهند.

 حسین بابایی موسس فوتبال شهرقائم قم در گفت وگو با »ایمان« مطرح کرد: 

 شکوفایی استعدادهای ناب فوتبالی درزمین های خاکی شهر قائم
 با تعطیلی فوتبال محلات، فوتبال قم نابود شد

تیم ملی فوتبال ایران در دیدارهای شهریورماه خود و دیدارهایی که در روز 
شانزدهم ماه به انجام رسیده مقابل عراق نتایج فوق العاده ای کسب کرده 

است. 
ایران، سه شنبه شنب دومین دیدار خود در دور نهایی  تیم ملی فوتبال 
انتخابی جام جهانی 2022 را مقابل عراق برگزار خواهد کرد. این مسابقه در 

ورزشگاه خلیفه دوحه و از ساعت 22:۳0 دقیقه به وقت تهران برگزار خواهد 
شد.

بود. عراق و  رقابت های مختلف خواهد  تیم در  تقابل 2  *این سی امین 
ایران تا به حال در چارچوب دیدارهای دوستانه)8(، جام ملت های آسیا)7(، 
غرب آسیا)۵(، مقدماتی جام جهانی)6(، مقدماتی المپیک)۳( و بازی های 
آسیایی)۱( به مصاف یکدیگر رفته اند که ماحصل آن ۱6 پیروزی برای ایران، 
6 برد برای عراق و هفت تساوی بوده است. ایران ۳8 گل زده و عراق موفق به 
زدن 2۱ گل شده است تا میانگین 2.0۳ گل در هر یک از دیدارهای این 2 

تیم غرب آسیایی به ثبت برسد.
یکدیگر  مقابل  بی طرف  زمین  در  بار  شانزدهمین  برای  عراق  و  *ایران 
صف آرایی می کنند. هفت پیروزی برای ایران، پنج برد برای عراق و سه تساوی 
به دست آمده است. این چهارمین دیدار متوالی 2 تیم است که در کشور 
بی طرف به انجام می رسد. سه بازی قبلی در دبی، اردن و بحرین بوده است.

*26 بازیکن ایرانی تا به حال موفق به باز کردن دروازه عراق شده اند که علی 
دایی با چهار گل، بهترین گلزن است. او در چهار بازی متوالی موفق به باز 
کردن دروازه عراقی ها شد. حمید شیرزادگان، حسین کلانی و سردار آزمون 
هم سه گله هستند. آزمون این فرصت را دارد تا با زدن یک گل به رکورد علی 

دایی برسد. او زننده آخرین گل تقابل های ایران و عراق است.
در سوی مقابل یونس محمود با 2 گل، بهترین گلزن عراق در دیدار برابر تیم 

ملی محسوب می شود. ۱8 بازیکن دیگر یک بار به ایران گل زده اند.
*2 تیم در مرحله قبلی انتخابی جام جهانی در یک گروه قرار داشتند. عراق 
در بازی رفت با نتیجه 2 بر یک به برتری رسید. مهند علی و علا عباس برای 

تیم میزبان گلزنی کردند و احمد نوراللهی زننده تک گل ایران بود. در دیدار 
برگشت ملی پوشان با تک گل سردار آزمون برد را مال خود کردند. حالا قرار 
است برای اولین بار شاهد تقابل اسکوچیچ و ادووکات روی نیمکت 2 تیم 

باشیم.
*سه شنبه شب پنجمین تقابل ایران و عراق در شهریورماه است. ایران در 
سال های ۱۳۵۳، ۱۳۵4 و ۱۳80 به ترتیب با نتایج ۱-0، ۱-0 و 2-۱ به برتری 
رسید و یک بار هم در سال ۱۳8۱ جدال 2 تیم در نیمه نهایی غرب آسیا با 
تساوی بدون گل به اتمام رسید تا در ضربات پنالتی عراق به برد 6-۵ دست 
پیدا کند. بدین ترتیب تا به حال عراقی ها در شهریورماه در جریان مسابقه از 

سد  ایران نگذشته اند.
*همچنین شاهد سومین پیکار ایران و عراق در روز شانزدهم ماه هستیم. در 
2 مرتبه قبلی برد برای ملی پوشان بوده است. ابتدا در ۱6 اسفند ۱۳47 بود 
که ایران در چارچوب جام دوستی و در ورزشگاه امجدیه با نتیجه 2 بر یک از 
سد حریف خود گذشت. دومین بازی به طرز عجیبی در تاریخ ۱6 شهریور 
برگزار شد. حالا بعد از 20 سال بار دیگر در چنین روزی مجددا 2 تیم در 
مقدماتی جام جهانی مقابل یکدیگر قرار خواهند گرفت. در دیدار سال ۱۳80 
ایران با نتیجه 2 بر یک در بغداد از سد عراق گذشت. حال باید دید این بار 

جدال این 2 تیم در روز شانزدهم با چه نتیجه ای به اتمام می رسد.
انتخابی جام جهانی 2022 در  اولین بازی خود در دور نهایی  ایران در 
ورزشگاه آزادی با یک گل از سد سوریه گذشت و عراق در خانه کره جنوبی به 
تساوی بدون گل دست پیدا کرد تا هر 2 با روحیه ای بالا و بدون گل خورده به 

مصاف یکدیگر بروند.

ایران - عراق در تقابل شماره ۳۰؛ 

شهریورماه حکایت از برد ایران دارد

باامضاء تفاهم نامه ای صورت گرفت:
همکاری تربیت بدنی سپاه و هیات کاراته قم 

تربیت بدنی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( و هیات کاراته استان قم پس از جلسه 
مشترک مسوولان دو نهاد با یکدیگر تفاهم نامه همکاری امضاء کردند. 

برپایه این گزارش ، حدود یک ماه بعد از برگزاری مجمع انتخابات هیات کاراته 
استان قم که به انتخاب مهدی بیرانوند چهره شناخته شده این رشته به عنوان 
رئیس جدید و پایان ۱8 ماه بلاتکلیفی این هیات ورزشی پرمخاطب، پرافتخار و 
مدال آور منجر شد، رئیس کاراته برای حضور در یکی از مهمترین جلسات روزهای 

آغازین کار خود در این هیات به سپاه رفت.
مهدی بیرانوند رئیس هیات کاراته قم به اتفاق رجب نخستین دبیر این هیات 
ورزشی در این جلسه با سرگرد کوهی مسوول تربیت بدنی سپاه امام علی ابن 
ابیطالب )ع(، سرگرد فرج اللهی مسئول ورزش قهرمانی سپاه علی ابن ابیطالب 
)ع(، سروان محمدرضا حیدری رئیس هیات کاراته بسیج و سپاه و خانم موسوی 

نایب رئیس هیات کاراته سپاه در مجموعه ورزشی نخلستان سپاه دیدار کرد.
طرفین در این جلسه پیرامون موضوعات مختلف در خصوص ورزش کاراته و 
راه کارهای رشد و توسعه بیش از پیش این رشته ورزشی بحث و تبادل نظر کردند، 
رشته ای که از سال های آغازین بعد از پیروزی انقلاب تا کنون قهرمانان زیادی را به 
سطح اول کاراته ایران، آسیا و جهان معرفی کرده و برای ورزش قم افتخارات زیادی 
را به ارمغان آورده است. یکی از مهمترین موضوعات جلسه رئیس و اعضاء هیات 
کاراته استان قم با مسوولان تربیت بدنی و ورزش قهرمانی سپاه و بسیج، امضاء 
تفاهم نامه همکاری بین طرفین بود که یکی از بندهای آن به تعامل، هماهنگی 
و جذب نخبگان ورزشی و استعدادیابی در بین بسیجیان و ورزشکاران اختصاص 
دارد. همچنین تعامل و هماهنگی در فرهنگ سازی و هدایت ورزشکاران به سمت 
بسیج و منش پهلوانی و همچنین جذب و هدایت بسیجیان به سمت ورزش کاراته، 
استعدادیابی و جذب ورزشکاران و تشکیل تیم های ورزشی از جمله تیم مقاومت، 
تعامل، هماهنگی و استفاده از ظرفیت ها و اماکن و امکانات یکدیگر در برگزاری 

مراسم ها و مسابقات در این تفاهم نامه مورد اشاره قرار گرفته است.
در این تفاهم نامه موضوعات دیگری نظیر حمایت و پشتیبانی از ورزشکاران و 
قهرمانان کاراته، تجلیل از پیشکسوتان، مربیان، داوران، قهرمانان و خدمتگزاران 
رشته کاراته و برگزاری مسابقات مناسبتی با هدف ایجاد شور و نشاط در بین 

ورزشکاران استان قم نیز مطرح شده است.

رئیس هیات ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی قم خبرداد:

درخشش 2 ورزشکار قمی در انتخابی
 تیم ملی زورخانه  ای کشور

رئیس هیات ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی قم گفت: 2 ورزشکار قم با 
درخشش در رقابت های انتخابی تیم ملی بزرگسالان ورزش زورخانه ای کشور، به 

عضویت این تیم درآمدند. 
امیر فردی افزود: این رقابت ها به مناسبت بزرگداشت هفته دولت و جام شهیدان 
رجائی و باهنر با حضور وزیر ورزش و جوانان از روز چهارشنبه ۱0 شهریورماه به 
مدت دو روز در مجموعه فرهنگی ورزشی غدیر تهران با حضور مدعیان کسب عنوان 

برتری و تصاحب پیراهن تیم ملی از 20 استان کشور برگزار شد.
وی ادامه داد: رقابت در رشته میانداری انفرادی به دلیل حضور بهترین ورزشکاران 
این رشته از سطح کیفی بسیار بالایی برخوردار بود و ورزشکاران پس از پشت سر 
گذاشت یک جدال سخت و نفس گیری و کسب امتیازات لازم، مجوز حضور در 
رشته های دیگر مهارت های فردی  از جمله چرخ تیز، چرخ چمنی، سنگ، کباده، 

میل بازی و میل گیری را کسب کردند.
فردی افزود: علی اکبر خاکدوست ورزشکار ارزشمند قمی موفق شد با درخشش 
در این رقابت ها موفق شد در رشته میانداری انفرادی، چرخ تیز و میل بازی پیراهن 
تیم ملی را به تن کند ضمن اینکه حسین قمی دیگر ورزشکار خوش آتیه این استان 

نیز در میل سنگین به عضویت تیم ملی درآمد.
در رقابت های انتخابی تیم ملی بزرگسالان ورزش زورخانه ی کشور، سرانجام  
۳0 ورزشکار برتر موفق به عضویت در تیم ملی شدند. این رقابت ها در سه رشته 

مرشدی، میل سنگین و میان داری انفرادی برگزار شد.

بیژن ذوالفقارنسب: 

مقابل سوریه خوب نبودیم؛ دیدار با عراق 
تاثیرگذار است

پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: یکی از عواملی که باعث شد تیم ملی ایران در 
بازی با سوریه کیفیت همیشگی را نداشته باشد عدم برگزاری اردو و تمرین بود. به 

تیمی که در این دیدار برنده شد از نظر فنی نمره بالایی نمی دهم. 
»بیژن ذوالفقارنسب« با اشاره به پیروزی یک بر صفر ایران مقابل سوریه در مرحله 
مقدماتی جام جهانی 2022، اظهار داشت: تنها نکته  امیدوار کننده تیم ملی در این 
دیدار، کسب پیروزی و سه امتیازی بود و گرنه تیمی که روز پنجشنبه در ورزشگاه 
آزادی به زمین رفت با آن تیم که در منامه حریفان را یک به یک مغلوب کرد، زمین 

تا آسمان تفاوت داشت.
وی افزود: نمی خواهم اسم بیاورم اما چند بازیکن ما عملکرد چندان خوبی 

نداشتند. آنها به زمان نیاز دارند تا بتوانند به هماهنگی برسند.
این مربی باتجربه تصریح کرد: تیم ملی در بازی مقابل سوریه متوسط بود و باید 
برای مسابقات آینده کیفیت فنی خود را افزایش دهد تا خود را به عنوان مدعی 
صعود مطرح کند. وی تاکید کرد: اگر بخواهیم با این روند مقابل عراق به میدان 

برویم به مشکل خواهیم کرد، تاکتیکی و چیدمان تیم ملی باید تغییر پیدا کند.
بازیکن اسبق تیم ملی در پایان گفت: به طور حتم بازی با عراق می تواند تاثیر 
مهمی در صعود ایران به جام جهانی داشته باشد و باید در این مسابقه در تمامی 

مناطق هماهنگ بوده و کوچک ترین اشتباهی نداشته باشیم.
 

ناظم الشریعه: 

کیفیت و قدرت فوتسال ایران را به دنیا 
نشان می دهیم 

سرمربی تیم ملی فوتسال در گفت وگو با سایت فیفا، گفت: در جام جهانی لیتوانی 
به تمام دنیا کیفیت و قدرت فوتسال ایران را نشان می دهیم.  

سایت رسمی فیفا با »سید محمد ناظم الشریعه« سرمربی تم ملی فوتسال در 
خصوص جام جهانی لیتوانی به گفت وگو پرداخت. ناظم الشریعه در این مورد به 
سایت رسمی فیفا گفت: جام جهانی تورنمنت بسیار مهمی است. در گذشته نشان 
داده ایم که تیم خوبی هستیم که باید مورد توجه قرار گیرد. در لیتوانی به تمام دنیا 

کیفیت و قدرت فوتسال ایران را نشان می دهیم. 
وی افزود: تیم قدرتمندی هستیم و یک بازی تیمی موثر انجام می دهیم. دو عامل 
کلیدی برای موفقیت ما وجود دارد. ما سعی می کنیم فوتسال هجومی بازی کنیم و 

تا جایی که می توانیم گل بزنیم. 
سرمربی تیم ملی فوتسال تصریح کرد: با تیم های دیگر متفاوت هستیم زیرا همه 
ما یک سبک و تاکتیک داریم. هر کشوری نقاط قوت خود مانند توانایی های فنی 
بازیکنان، تاکتیک ها و آمادگی جسمانی خود را دارد. سعی می کنیم همه این 

ویژگی ها را در کنار هم قرار دهیم. 

گفت وگو / ایمان / رضا ملکی
اشاره :

اگر قبل  از احداث  بلوار پیامبر اعظم )ص ( ازطرف  یزدانشهربه سمت جمکران رفته باشید دراین مسیر حوالی 
شهرک قائم شاهد چندین زمین  فوتبال بوده اید که درروزهای تعطیل جوانان عاشق فوتبال در این زمین ها 
حضورداشتند . این منطقه زمانی یکی از قطب های فوتبال قم بود که سکوی رشد تعداد زیادی از جوانان علاقمند 
به فوتبال بود واستعدادهای نابی را به فوتبال قم معرفی کرد.اما با احداث  این بلواروقرارگرفتن این زمین ها در مسیر 
این بلوارو بی انگیزه شدن  پیسکسوستان فوتبال این منطقه محروم بعلت کم توجهی مسئولان ،دیگری خبر از 
شوروحال  فوتبال دراین منطقه محروم  از شهر قم نیستیم گویا فوتبال دراین منطقه باخواب زمستانی رفته است. 
این وضعیت را دردیگر قطب های فوتبال قم دراقصی نقاط شهر قم که بصورت زمین های خاکی بودنیز شاهد 
هستیم و با تغییر کاربری این زمین ها فوتبال محلات قم نیز با نابودی کشیده شد و دیگر ازآن شورو حال گذشته  
خبری نیست. زمانی عشق جوانان و نوجوانان منطقه محروم شهرک قائم فقط فوتبال بود وهمه آنها دوست 
داشتند روزی در تیم افسر ویا مبتکرو تیم منطقه خود بازی کنند وتوانمندی خود را نشان دهند.استاد حسین 
بابایی به همراه دیگر دوستان از جمله آقای مسیب اسماعیل زاده ، رجب داودی وآقای حیدرزاده و دیگر عزیزان در 
طول سالیان متمادی تمام تلاش وکوشش خود را درفراهم کردن شرایط برای جذب جوانان این منطقه به فوتبال 
و جلوگیری از به انحراف کشیدن شدن آنها به کار گرفتند که انصافا دراین مسیر کوتاهی نکردندوهرچه در توان 
داشتند در طبق اخلاص گذاشتند.حسین بابایی به عنوان موسس و پدر فوتبال درمنطقه شهرک قائم شناخته 
می شود.درادامه گفت وگو با پیشکسوتان قم این بار خبرنگار ما به سراغ حسین بابایی از پیشکسوستان ارزنده و با 

اخلاق و فنی فوتبال قم رفته و با وی به گفت وگو نشسته که ماحصل آن  را در ادامه می خوانید.

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت و 
وزیر ورزش و جوانان به موضوع بحران اخیر تیم فوتبال تراکتور تبریز ورود کنند تا 

مشکلات آن در اسرع وقت حل و فصل شود. 
علیرضا منادی ضمن ابراز تاسف از وضعیت به وجود آمده در پرهوادارترین تیم 
فوتبال آسیا، افزود: برای حل این مشکلات و بحران مالی باید کمیته اضطراری 
جهت بررسی دقیق شرایط تشکیل شود که در این زمینه دولت، وازرت ورزش و 
جوانان، فدراسیون فوتبال، استانداری آذربایجان شرقی و فرمانداری شهرستان 

تبریز باید ورود جدی به مساله داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه وضعیت بحرانی و نابسامان باشگاه تراکتور نیازمند رسیدگی 
فوری مسوولان عالی ورزش و کشور است، اظهار کرد: این تیم مردمی و پرهوادار در 
آستانه رقابت های مهم لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا قرار دارد و باید در مرحله 
حذفی این مسابقات  به مصاف تیم قدرتمند النصر عربستان برود که برای حل 
مشکلات نماینده جمهوری اسلامی ایران باید تمامی مسوولان کشوری و استانی با 

جدیت و حساسیت تمام وارد عرصه شوند.

منادی تیم فوتبال تراکتور را جزئی از فرهنگ اجتماعی و هویت مردم آذربایجان 
دانست و ادامه داد: تنها گذاشتن این تیم در آستانه رقابت های آسیایی برازنده 
نظام و سازمان ورزش کشور نیست و باید مسوولان امر در سریع ترین زمان ممکن 
مشکلات مالی تیم را حل کنند. وی گفت: در این شرایط حساس باید افرادی 
سالم، ریشه دار و صالح مدیریت باشگاه بزرگ تراکتور را در دست بگیرند که در این 
راستا می توان از ظرفیت های دولتی و واحدهای تولیدی و صنعتی داخل استان 

آذربایجان شرقی و کشور به بهترین شکل بهره برداری کرد.
منادی افزود: بر همین اساس صنایعی چون مس، پتروشیمی ها و صنایع وابسته 
به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به راحتی و با دستور مقامات عالی اجرایی 

می توانند کمک حال تیم ریشه دار تراکتور باشند.
عضو سابق هیات مدیره استقلال گفت: همه اتفاقات پیرامون باشگاه استقلال 
گویای آن است که وقتش رسیده آقای مددی از مدیرعاملی این باشگاه کنار برود. 

جواد قراب پیشکسوت و عضو پیشین هیات مدیره باشگاه استقلال در گفتگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: نمی خواهم توانایی های بازیکنان جدید استقلال را 

زیر سئوال ببرم و آنها را به عنوان بازیکن توانمند تایید می کنم، به خصوص که با 
شرایطی که باشگاه داشت همین حد نقل و انتقالات هم خوب بود. اما باید گفت 
بازیکنانی که آمدند در مقایسه با بازیکنانی که جدا شدند، در مجموع چنگی به دل 

نمی زنند.
پیشکسوت آبی پوشان در خصوص دیدار این تیم مقابل الهلال بیان داشت: 
البته الهلال تیم بسیار خوب، پر مهره و ثروتمندی است که برای هر تیمی در آسیا 
خطرناک است، اما نباید این حریف را بیش از حد بزرگ کرد و از آن تیمی شکست 
ناپذیر ساخت. استقلال می تواند با بازی هوشمندانه ای سد راه این تیم شود. ما 

در گذشته هم از این بازی ها و پیروزی های حماسی از تیم خودمان کم ندیده ایم.
وی افزود: یک سر فوتبال برد است و یک سر آن باخت و تیم ما قطعاً باید برای 
اگر چنین نشد و شکست هم  اما حتی  برود.  به میدان  الهلال  پیروزی مقابل 
خوردیم، باز هم نباید فکر کنیم دنیا برای ما به پایان رسیده است. اگر در این بازی 
پیروز شدیم که با قدرت بیشتر پیش می رویم اگر خدای ناکرده شکست خوردیم، 

باید حرکت مان را از نو شروع کنیم.

نماینده مردم تبریز: 

دولت به بحران تیم تراکتور ورود کند
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در حالی که جهان در حیرت سقوط کابل به دست نیروهای 
خاک  از  آمریکایی  نیروهای  کامل  خروج  آستانه  در  طالبان 
افغانستان قرار داشت، جوانی از خطه ی پنجشیر پرچم مقاومت 
در برابر این جنگ جویان طالبان را برافراشت و با عزیمت به ولایت 

مادری نفسی تازه در روح جنبش مقاومت دمید.
به گزارش  خبرآنلاین، تحریریه  واشینگتن پست سرمقاله روز 
هجدهم آگوست روزنامه خود را به احمدمسعودی سپرد که در آن 
اعلام می کرد: »برای ما مهم نیست که چه در پیش رو داریم.  من 
و مجاهدین پیکارجویم از پنجشیر به عنوان آخرین سنگر آزادی 
افغانستان دفاع خواهیم کرد«. او یادآوری می کرد که از قلب دره 
پنجشیر این یادداشت را نوشته تا با ادامه راه پدرش و به همراهی 
مجاهدین مبارز به مقابله با طالبان به پا خاسته و جهانیان را به 

یاری جنبش مقاومت می طلبید.
حماسه شیر دره پنجشیر

فاصله  در  افغانستان،  شرقی  شمال  در  پنجشیر،  ولایت 
کوه های  امتداد  در  و  کشور  پایتخت  کیلومتری  صدوبیست 
هندوکوش، به مثابه دژ مستحکم طبیعی، از دهه ها پیش از 
می رفته  شمار  به  مهاجم  نیروهای  برابر  در  مقاومت  نماد  این 
است. در طی سال های اشغال افغانستان به دست نیروهای 
ارتش جمهوری دموکراتیک  با همراهی  ارتش سرخ  شوروی، 
خلق افغانستان نُه حمله ی بزرگ را به دره پنجشیر تدارک دید و 
هر بار مجاهدین تحت رهبری احمدشاه مسعود –که به شیر دره 

پنجشیر معروف بود- مهاجمین را ناکام گذاشتند.
در طول حکومت طالبان بر خاک افغانستان در طی دهه نود 
میلادی نیز پنجشیر از معدود ولایاتی بود که دست طالبان از آن 
کوتاه ماند و اکنون خلفِ احمد شاه مسعود پنجشیر را به تنها 

ولایتی مبدل کرده که تاکنون از دستبرد طالبان مصون مانده 
است.

مذهب  سنی  تاجیکان  را  آن  مردمان  اکثریت  که  پنجشیر 
فارسی زبان تشکیل می دهند، اکنون به صورت چالشی برای 
حاکمیت یکپارچه ی طالبانِ عموما پشتون ظهور کرده  است. 
اما تصرف پنجشیر تنها از جهت تکمیل امارت اسلامی  طالبان 
اهمیت ندارد. بلکه پنجشیر با معادن غنی و زیرساخت هایی که 
در سال های اخیر برای استخراج آن ها تاسیس شده و سدها و 

نیروگاه های آبی اش از اهمیت استراتژیکی برخوردار است.
چشم انداز نه چندان روشن

حل  برای  فشرده ای  مذاکرات  گذشته  هفته  طول  در 
مسالمت آمیز مسئله پنجشیر میان نمایندگان طالبان و احمد 
است.  نبوده  نتیجه بخش  کدام  هیچ  که  شده  برگزار  مسعود 
احمد مسعود در گفت وگو با وال استریت ژورنال ضمن رد ادعای 
تسلیمش به طالبان گقت: »ما هرگز صلح تحمیلی را نمی پذیریم 
و تا رسیدن به عدالت و آزادی، مقاومت خواهیم کرد. من پسر 
احمد شاه مسعودم. ترس در قاموس من جایی ندارد«. او در 
پاسخ به پرسش فارین پالیسی درباره دلایل شکست در مذاکرات 
هم گفت: »اگر طالبان مایل به دستیابی به توافق تقسیم قدرت 
باشند که در آن قدرت به طور مساوی توزیع شده و غیر متمرکز 
باشد ، آنگاه می توانیم به سمت حل و فصل که برای همه قابل 
قبول باشد ، حرکت کنیم. هر چیزی کمتر از این برای ما غیرقابل 
قبول خواهد بود و ما مبارزه و مقاومت خود را تا رسیدن به عدالت 

، برابری و آزادی ادامه می دهیم«.
در حال حاضر دره پنجشیر در محاصره نیروهای طالبان قرار 
دارد و علی رغم هجوم چندباره نیروهای طالب، تاکنون موفق 

به نفوذ در این ولایت صعب العبور نشده اند. با این حال و به رغم 
مقاومت سرسختانه نیروهای تحت رهبری مسعود، رابی گرامر و 
جک راش در فارن پالیسی شانس زیادی را برای موفقیت مسعود 
در بلندمدت قائل نیستند. به عقیده آن ها، در شرایطی که در 
دوره ی مقاومتِ مسعودِ پدر چندین ولایت در اختیار نیروهای 
ائتلاف شمال قرار داشت، در حال حاضر تنها ولایت پنجشیر 
از کنترل طالبان خارج است و از آن مهم تر این که راه دسترسی 
زمینی پنجشیر به تاجیکستان هم مسدود شده است. مضاف بر 
آن که پیش از این نیروهای مقاومت از سازماندهی نظامی و مالی 
مناسب تر و پشتیبانی بین المللی برخوردار بودند و در حال حاضر 

فاقد آن هستند.
فرصت ها و تهدیدهای افغانستانِ در سیطره طالبان

با قدرت گرفتن خارق العاده طالبان در کابل، هم زمان با خروج 
نیروها و شهروندان دولت های غربی از افغانستان، مناسبات 
دولت های همسایه با این گروه هم تحت تاثیر این حوادث قرار 
از  را  افغانستان  تحولات  که  اسلامی  جمهوری  است.  گرفته 
نزدیک دنبال می کند، تاکنون از اظهارنظر صریح در این زمینه 
خودداری کرده است. جمهوری اسلامی در سال های حاکمیت 
طالبان در دهه نود –و بالاخص تحت تاثیر کشتار دیپلمات های 
ایرانی در مزارشریف- مناسبات خصمانه ای با این گروه داشت. 
اما در حال حاضر و به واسطه بیست سال اشغال خاک افغانستان 
به دست نیروهای آمریکایی، به نظر می رسد شاهد تجدیدنظر در 

این زمینه خواهیم بود. 
مهم ترین مسئله ای که دیدگاه جمهوری اسلامی را نسبت به 
قدرت گرفتن طالبان تعدیل می کند، خروج نیروهای آمریکایی 
از افغانستان است. این مسئله مهم ترین تهدید از این ناحیه را 
برای جمهوری اسلامی مرتفع ساخته و زمینه را برای بازسازی 
نفوذ ایران فارغ از حضور آمریکایی ها مهیا می سازد. از سوی دیگر 
همان گونه که شلی کیتلسون در فارن پالیسی به آن اشاره کرده، 
جمهوری اسلامی امیدوار است که مسئله آب مشترک میان دو 
کشور را که پیش از این به شدت مورد مناقشه قرار گرفته بود را از 

طریق دولت تحت حاکمیت طالبان حل کند. 
مورات سوفوقلو هم در یادداشتی که در تی آرتی منتشر شده 
میان  ایدئولوژیک  و  فرقه ای  بین  تنش های  که  شده  متذکر 
نوعی عقلانیت  به  را  و طالبان جای خود  جمهوری اسلامی 
سیاسی منطقه ای داده که بر اساس منافع متقابل تعریف شده 
است. در واقع تغییراتی که در طالبان متاخر شاهدیم –از قبیل 
فهم استراتژیک از مناسبات منطقه ای و توجه به حساسیت های 

بین المللی- باعث بازبینی در روابط دو طرف شده است.
با این حال، ناامنی مرزها و سیل پناهندگان، امنیت شیعیان 
و بالاخص قوم هزاره در افغانستان و مسئله قاچاق مواد مخدر 
از جمله مسائلی است که موجب می شود جمهوری اسلامی 
نسبت به طالبان هم چنان با تردید برخورد کند. به اعتقاد ری 

تکیه در شورای روابط خارجی ایالات متحده، اکنون جمهوری 
اسلامی در جبهه شرقی خود با یک وضعیت غیرقابل پیش بینی 
مواجه است و بعید است مانند دهه ۱۹80، از تعداد زیادی از 
پناهندگان ، استقبال کند. کریستین اولیور در پالیتیکو هم ضمن 
تاکید بر بی اعتمادی متقابل دیرینه میان طرفین، نگرانی از 
آینده شیعیان افغانستان را مهم ترین دغدغه ایران دوران طالبان 

دانسته است.
وضعیت  با  مواجهه  در  اسلامی  جمهوری  شرایط  این  در 
افغانستان جانب احتیاط را پیش گرفته است. در شرایطی که 
عمران خان، نخست وزیر پاکستان، این وضعیت را شکستن قید 
و بند بردگی نامید، ابراهیم رئیسی، خروج آمریکا از افغانستان را 

فرصتی برای احیای امنیت و صلح پایدار توصیف کرده است.
رویکرد محتاطانه

این  به  ایران  شهریور  دوازدهم  روز  تا  و  شرایطی  چنین  در 
ماجرا واکنش رسمی مستقیمی نشان نداد. در این روز سعید 
خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به پرسشی 
در این زمینه، همه طرف ها را به خویشتنداری و پایبندی به اصل 
گفت وگو برای حل و فصل اختلافات و رسیدن به یک راه حل 
مرضی الطرفین دعوت کرد. او تاکید کرد جمهوری اسلامی ایران 
با همه طرف ها در ارتباط مستمر بوده و تمامی مساعی خود را 
به کار گرفته تا رنج و درد مردم افغانستان به حداقل ممکن کاهش 
پیدا کند. به گفته او ما معتقدیم تنها از طریق گفت وگوهای اصیل 
بین الافغانی بدون حضور و مداخله کشورهای خارجی می توان 
به صلح و ثبات پایدار در افغانستان رسید. افغانستان امروز خسته 
از سال ها اشغال و جنگ و خشونت است و لذا همه گروه ها باید از 

به کارگیری مجدد خشونت و برادرکشی اجتناب کنند.
نگاه محتاطانه به جنبش مقاومت افغانستان –علی رغم حمایت 
از ائتلاف شمال در دهه های گذشته- بیش از هر چیز ناشی 
از رویکرد کلی سیاست خارجی جمهوری اسلامی نسبت به 
تحولات جاری در افغانستان بود. در شرایطی که آینده افغانستان 
در  مختلف  گرایش های  میان  داخلی  اختلافات  به  توجه  –با 
طالبان و جهت گیری دولت های خارجی به وقایع جاری در این 
کشور- در هاله ای از ابهام قرار دارد، فرصت ها و تهدیدهای ناشی 
از تغییر در آرایش قوا در این کشور –که منافع جمهوری اسلامی 
را به طور مستقیم تحت الشعاع قرار می دهد- دستگاه دیپلماسی 
در ایران را مجبور کرد در عین آن که حوادث را از نزدیک دنبال می 
کند، از اظهار نظر مستقیم نسبت به آن چه در پنجشیر می گذرد 

اجتناب ورزد.
چرخش در موضعگیری

با این حال، با تغییر شرایط در میدان نبرد از یک شنبه شب 
حوادث  به  اسلامی  جمهوری  واکنش  شهریور(،  )چهاردهم 
پنجشیر دچار تغییر قابل ملاحظه ای شده است. طی درگیری 
های رخ داده در این شب فهیم دشتی، سخنگوی جبهه مقاومت 

ملی، و عبدالودود ذره، دستیار پیشین احمد شاه مسعود در 
پنجشیر کشته شدند. گفته می شود این عملیات کشتار با هدایت 
نیروی هوایی ارتش پاکستان و به وسیله پهبادهای این نیرو و به 
فاصله اندکی پس از سفر رئیس سازمان اطلاعات پاکستان به 
افغانستان انجام شده است. از سوی دیگر گزارش هایی درباره 
کشته شدن مولوی فصیح الدین از فرماندهان ارشد طالبان در 
پنجشیر مخابره شده است. همچنین در روز دوشنبه )پانزدهم 
کنترل  کامل  گرفتن  دست  در  مدعی  طالبان  گروه  شهریور( 
ولایت پنجشیر شده، هر چند نیروهای مقاومت علیه طالبان 
این ادعا را رد می کنند. ذبیح الله مجاهد، سخنگوی طالبان، 
هم با انتشار بیانیه ای مدعی شده که »پنجشیر اکنون در کنترل 
جنگجویان طالبان است و با این پیروزی، کشور ما به طور کامل 
از باتلاق جنگ خارج شده است«. در همین حال تصاویری در 
شبکه های اجتماعی دست به دست می شود که نشان می دهد 
اعضای طالبان در مقابل ساختمان استانداری پنجشیر در بازارک 

ایستاده اند.
در این شرایط سخنگوی وزارت خارجه ج.ا.ایران با بیان اینکه 
اخباری که از منطقه پنجشیر در افغانستان می رسد اخبار نگران 
کننده است، ضمن محکومیت شدید حملات دیشب گفت: 
پنجشیر تنها راه حل سیاسی دارد و محاصره پنجشیر به هیچ 
وجه از نظر حقوق بین الملل و حقوق بشردوستانه قابل قبول 
نیست. او ضمن ابراز تاسف از شهادت رهبران افغانستان دخالت 

خارجی در این موضوع را در دست بررسی اعلام کرد.
به نظر می رسد گمانه زنی ها مبنی بر دخالت نیروهای خارجی 
در این عملیات از سویی و نفوذ فراتر از انتظار برخی کشورهای 
منطقه بر تصمیم گیری های طالبان و آینده افعانستان باعث 
شده که جمهوری اسلامی احتیاط پیشین را تا حدودی کنار 
گذاشته و صریح تر از قبل به این مسئله واکنش نشان دهد. در 
شرایطی که به گفته سابنا صدیقی در المانیتور، ظهور دوباره 
طالبان در افغانستان باعث نزدیکی کشورهای ایران و هند شده، 
نفوذ پاکستان و هدایت عملیات این گروه در افعانستان بر نگرانی 
ها افزوده است. از سوی دیگر حساسیت تاجیکستان به عنوان 
کشوری فارسی زبان نسبت به هجوم طالبان به پنجشیر عموما 
حوزه  مورد  در  جدی  مخاطرات  و  حساسیت  نشین،  تاجیک 
فرهنگی ایران را در دستگاه سیاست خارجی جمهوری اسلامی 

برانگیخته است.
در این شرایط و در حالی که به نظر می رسد داستان مقاومت 
به آخرین فصل های خود نزدیک می شود،  در دره پنجشیر 
جمهوری اسلامی نسبت به این ماجرا با حساسیت بیشتری 
واکنش نشان می دهد. شاید در روزهای آتی اخبار دقیق تری 
از این ماجرا منتشر شود، اما آن چه مسجل است این است که 
با آن چه در پنجشیر به وقوع پیوست، رقابت های منطقه ای وارد 

مرحله جدیدتری خواهد شد.

فرزند شیر پنجشیر معادلات را تغییر داد؛ مبارزه را تا رسیدن به عدالت، برابری و آزادی ادامه می دهیم

ورود نظامی پاکستان به پنجشیر؛ موضع ایران تغییر کرد؟

سخنگوی وزارت امور خارجه، اجلاس آتی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی را نشستی عادی توصیف کرد 
و گفت: استفاده سیاسی از بستر آژانس پاسخ متفاوتی از سوی ایران دارد و هیچ طرفی نباید اشتباه محاسباتی کند. 

»سعید خطیب زاده« صبح دوشنبه در نشست خبری مجازی با رسانه ها با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای ۱7 
شهریور، در پاسخ به سوالی درباره سفر احتمالی مدیرکل آژانس انرژی اتمی به تهران گفت: اجلاس آتی شورای حکام، 
نشست عادی است ولی هیچ طرفی نباید اشتباه محاسباتی کند. استفاده سیاسی از بستر آژانس پاسخ متفاوتی از 

سوی ایران دارد.
 سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه ایران و آژانس رابطه فنی و محترمانه دارند، افزود: امیدواریم کسی 
درباره در این رابطه دخالت نکند. سفر گروسی به تهران را شنیده ایم ولی نمی دانیم برنامه ریزی شده است. بنابراین 

گفت وگوهای فنی و به سوالات پاسخ داده شده و گفت وگوها به صوت منظم ادامه دارد.
خطیب زاده درباره پیامدهای تاخیر در گفت وگوهای وین برای احیای برجام گفت: اصل گفت وگوها انجام می شود. 
ایران هم بارها اعلام کرده مذاکرات برای اطمینان برای اجرای بی کم و کاست تعهدات آمریکا ذیل برجام و قطعنامه 
22۳۱ ادامه خواهد داشت. گفت وگوها باید تامین کننده منافع عالیه مردم و ایران باشد که بارها با نقض مکرر آمریکا و 

بی عملی اروپا این منافع تامین نشده است.
وی با بیان اینکه گفت وگوها باید تضمین کننده تامین منافع مردم ایران باشد، یادآور شد: با این هدف حتی یک 
ساعت هم تعلل نخواهیم کرد. انتقال دموکراتیک در ایران انجام شده است و باید همه اجازه این مساله را بدهند که این 
انتقال انجام شود. دولت و وزرا مستقر شدند. درباره ادامه مذاکرات پیام هایی که از سوی رییس جمهور و وزیر خارجه 

داده شده است، روشن است.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه ادامه داد: طرف آمریکایی باید بداند با ذهنیت دوران 
ترامپ نتیجه ای جز شکست حداکثری کسب نمی کند. آنها باید با دستور کار واقعی به وین بیایند و برجام را بی کم و 

کاست انجام دهند. این مساله ما را سریع به احیای برجام و توافق کمک می کند.
حملات به پنجشیر به اشد وجه محکوم است/طالبان به تعهدات خود پایبند باشد

سخنگوی وزارت امور خارجه اخباری که از پنجشیر می رسد را نگران کننده خواند و گفت: حملات دیشب به اشد به 
وجه محکوم بوده و شهادت رهبران افغانستان موجب تاسف و تاثر عمیق است.

 وی با بیان اینکه دخالت خارجی حتماً باید بررسی شود و ما این موضوع را در دست بررسی داریم، گفت: تاریخ 
افغانستان نشان داده مداخله خارجی چه مستقیم چه غیر مستقیم نتیجه ای جز شکست برای نیروهای متجاوز نداشته 

است. مردم افغانستان مردم بسیار استقلال طلب و غیوری هستند و قطعاً هر گونه مداخله خارجی محکوم است.
 خطیب زاده اضافه کرد: موضوع پنجشیر به عنوان سیاست اصولی جمهوری اسلامی باید از طریق گفت و گو و با 
وساطت و حضور تمامی بزرگان افغانستان حل شود و هیچ طرفی نباید اجازه بدهد این مسیر به برادر کشی ختم شود.

 سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: طالبان باید به حقوق خودش ذیل حقوق بین الملل و به تعهدات خودش 
طبق هر آنچه گفته پایبند باشد. محاصره منطقه پنجشیر، گرسنگی دادن به مردم و قطع آب و برق منطقه آن چنان که 

به ما گزارش داده شده مایه نگرانی هست.
وی با تاکید بر اینکه حقوق بشردوستانه ذیل حقوق بین الملل باید رعایت شود، گفت: جمهوری اسلامی ایران تمام 
مساعی و همت خود را به کار می گیرد به پایان آلام مردم افغانستان و تشکیل دولت فراگیر در افغانستان کمک کند که 

بازتاب دهنده ترکیب قومیتی و جمعیتی این کشور باشد.
 خطیب زاده خاطرنشان کرد: این خواست و اراده مردم است که نهایتاً باید محقق شود و آینده افغانستان را معلوم 
کند نه دخالت خارجی و هیچ طرح و توطئه دیگری. قطعاً صلح پایدار از طریق گفت و گوهای اصیل بین افغانی بین 

همه گروه ها می گذرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: تذکر جدی می دهم که تمامی خطوط قرمز و تعهدات ذیل حقوق بین الملل 
رعایت شود جمهوری اسلامی ایران با دقت و از نزدیک تحولات افغانستان را پیگیری می کند. ما در سطوح مختلف 
در تماس هستیم نماینده ویژه ما به طور ساعتی با طرف های مختلف در تماس است. دیشب آقای امیرعبداللهیان به 

عبدالله عبدالله صحبتی داشتند و مذاکرات و گفت  و گوها همچنان ادامه پیدا خواهد کرد.
 وی گفت: طرح ایران برای گفت و گوهای فراگیر در افغانستان یک دور برگزار شده و ما آمادگی داشتیم دور دیگر هم 
برگزار کنیم.خطیب زاده دستیابی به راه حل مرضی الطرفین، محقق شدن خواست و اراده مردم افغانستان، و اجتناب 
از برادر کشی را سیاست اصولی ایران ذکر کرد و افزود: همه آنهایی که شاهد و ناظر آن چیزی هستند که در افغانستان 

اتفاق می افتد به نقش موثر و کلیدی ایران اذعان دارند و می دانند که ایران چه کرده و چه می کند.
 افغانستان جای متجاوزان نیست

وی با تاکید بر اینکه پنجشیر تنها راه حل سیاسی دارد، گفت: محاصره پنجشیر به هیچ وجه من الوجوه از نظر حقوق 
بین الملل و حقوق بشردوستانه قابل پذیرش نیست و گزارش هایی که دریافت شده گزارش های بسیار نگران کننده 

است و جمهوری اسلامی ایران همچنان به تلاش خود ادامه می دهد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: ما در کنار مردم افغانستان هستیم می خواهیم جلو برادرکشی گرفته شود و 
در همین چهارچوب کار را پیش می بریم هرگونه دخالت خارجی را هم نه تنها محکوم می کنیم بلکه از تمام توان خود 

استفاده می کنیم.
وی یادآورشد: به دوستان و یا آنهایی که احیاناً اگر گزارش ها درست باشد خطای راهبردی می کنند و به نیات دیگری 
وارد افغانستان می شوند، متوجه شان می کنیم که افغانستان جایی نیست که تجاوز خارجی را بپذیرد جغرافیای 

افغانستان جغرافیای مردمی است که همواره برای استقلال خود و بیرون راندن نیروهای متجاوز جنگیده اند.
خطیب زاده افزود: با کمک گروه های افغانستانی کمک خواهیم کرد که صلح پایدار در این کشور ایجاد شود. همانطور 
که مقام معظم رهبری گفتند که رفتار دولت آتی و گروه هایی که در قدرت هستند، نوع رفتار ایران و کشورهای بین المللی 
را نسبت به آنها مشخص می کنند. هرچقدر آنها مسوولانه رفتار کنند، پاسخ درست تری را از سوی نظام بین الملل، 

کشورهای منطقه و ایران دریافت خواهند کرد.

وی درباره تاثیر قدرت گیری طالبان بر مساله حقابه ایران از رودهای مرزی با افغانستان یادآور شد: اینکه در افغانستان 
چه کسی دولت را در دست بگیرد، تاثیری بر توافقات و تفاهمات ندارد. قطعا منتظر می نشینیم دولت فراگیر در 

افغانستان شکل بگیرد. حقابه ایران همواره در دستورکار بوده و باز هم خواهد بود.
خطیب زاده درباره تعداد شهروندان افغانستانی که به شکل غیرقانونی یا قانونی وارد ایران شده اند، یادآور شد: قطعا 
آمار رسمی که وجود دارد و آمار آنهایی که به صورت »بی جا« شده یا آنهایی که به صورت غیرقانونی وارد شدند، به صورت 

تقریبی و تحقیقی وجود دارد.  
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با یادآوری این موضوع که ایران بیش از 40 سال است 
چندین میلیون از برادران و خواهران افغانستانی خود را میزبانی می کند، عنوان کرد: تمامی مساعی ایران این بوده که 
میزبان خوبی برای برادران و خواهران خود باشد اما هیچ جا وطن خود آدم نمی شود. در بحران اخیر درخواست های 
بسیار زیادی برای ویزای ایران بود و تا جایی سفارتخانه های ایران می توانستند تسهیل کردند و این فضا در چارچوب 

قانونی خود ادامه دارد.
خطیب زاده درباره آخرین اقدامات وزارت امور خارجه برای واردات یادآور شد: وزارت امور خارجه از روز اول و حتی قبل 
از ورود کرونا به کشور، این خطر را گوشزد کرد و فراگیری آن را در دنیا اعلام کرد. در مرحله جذب کمک های بین المللی و 

منابع نیز اقداماتی انجام داده شد. در فاز تامین واکسن هم برای تسریع واردات واکسن نقش کلیدی داشت.  
وی با تاکید بر اینکه به جهت حفظ آرامش جامعه و اجازه به مجاهدین سلامت تلاش کردیم با سکوت به تحقق 
برنامه ها کمک کنیم، عنوان کرد: تمامی سفرا برای تامین منابع اولیه و دستگاه های مورد نیاز حتی دستگاه های مورد 
نیاز برای واکسن داخلی تلاش کردند. واردات را از مقاصد مختلف پیگیری کردیم؛ چه تولید مشترک و چه واردات از 

چین، هند و روسیه و سبد کوواکس.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه با تلاش های گسترده و جدیت چند هفته اخیر، نزدیک به 2۵ میلیون 
و ۳00 هزار دُز واکسن از چین وارد کشور شد، گفت: چندین میلیون دُز از سبد کوواکس نیز وارد کشور شده است. 

سبدهای خرید از کشورهای دیگر و دریافت کمک را هم داشتیم. این تلاش ها در هفته جاری تشدید می شود.
 ۲۰ میلیون دز سه هفته آینده وارد کشور می شود 

خطییب زاده با بیان اینکه واکسن حداقل به اندازه 20 میلیون دُز در سه هفته آینده وارد کشور می شود، اظهار کرد: 
این واردات، علاوه بر واکسن هایی است که به شکل مقطعی و ناگهانی وارد کشور می شوند. چند ده میلیون دُز واکسن 
هم در ماه اکتبر وارد کشور می شود. وزارت امور خارجه وعده نداده است بلکه اگر مساله ای تحقق یافته، خبر آن را 

داده است.
وی در پاسخ به سوال ایرنا درباره اقدامات وزارت امور خارجه برای حل بحران افغانستان به ویژه پنجشیر هم گفت: 
ایران هم به شکل آشکار و غیرآشکار تحولات افغانستان را در سطوح مختلف پیگیری می کند. گاهی نمایندگان ما به 

شکل ساعتی با طرف های مقابل خود در ارتباط هستند. دیشب امیرعبداللهیان با عبدالله عبدالله گفت وگو کرد.  
خطیب زاده درباره ادعای مقام های صهیونیست که فروش محموله سوختی به لبنان از سوی ایران را تهدید امنیتی 
عنوان کرده اند،  گفت: اینکه رژیم صهیونیستی در یک خرید و فروش ساده محصولاتی که مردم لبنان به آن نیاز مبرم 
دارند، چنین ورودی دارد، نشان می دهد چه توطئه ای برای جنگ، خونریزی، بحران و تحت فشار قرار دادن مردم این 

کشور دارند.  
وی با تاکید بر اینکه ایران مادامی که شخصیت ها، تجار و دولت لبنان تمایل به خرید سوخت ایران داشته باشند، این 

مسیر را در چارچوب های خود انجام می دهد، اظهار کرد: نه رژیم صهیونیستی و نه دولت های دیگر نمی توانند جلوی 
تجارت مشروع را بگیرند. روشن است که این برای امروز و آینده لبنان تامین مایحتاج اولیه آنها ضرورت اساسی است.

مذاکرات برای پذیرش تعهدات جدید یا دست یافتن به توافق جدید نیست 
این دیپلمات ارشد درباره جزییات موافقت نخست وزیر عراق با حضور ۳0 هزار ایرانی برای مراسم اربعین تصریح کرد: 
بیش از آنچه اعلام عمومی شده، جزییاتی را در اختیار ندارم. هم در سفر وزیر امور خارجه و هم گفت وگوهای قبلی 
و حتی در سفر من به بغداد و همچنین سفیر ایران، گفت وگوهایی در این باره انجام شده است. با مشخص تر شدن 

مسائل، جزییات را بیان خواهیم کرد. تلاش ما انجام این کار با رعایت پروتکل های بهداشتی است.  
خطیب زاده درباره احتمال لغو ویزا با عراق در زمان اربعین هم ابراز داشت: هیچ گاه لغو ویزا با کشورها نداریم البته 
یکجانبه موردی را تصویب کردیم که اگر طرف عراق هم لغو روادید داشته باشد، آن را انجام دهیم اما هنوز این کار 

عملیاتی نشده است. در دوران اربعین لحاظ کردن مهر ورود به جای لغو روادید است و روادید رایگان است.
وی درباره احتمال ارجاع پرونده هسته ای به شورای عالی امنیت ملی خاطرنشان کرد: هر تغییری انجام شود، اعلام 
می شود. گمانه زنی هایی بوده است. اگر این کار صورت گیرد، اعلام می شود. گفت وگوهای وین گفت وگوهای فنی برای 
اطمینان از اجرای برجام توسط آمریکا و طرف های دیگر است. مذاکرات برای پذیرش تعهدات جدید یا دست یافتن به 

توافق جدید نیست. اگر تصمیمی در مجموعه حاکمیت گرفته شود، ما آن را اعلام خواهیم کرد.
مقام های آمریکایی جایگاه خود را بدانند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی درباره اظهارات رابرت مالی نماینده دولت آمریکا در امور ایران مبنی 
بر اینکه نمی توانیم تا ابد منتظر تهران برای بازگشت به مذاکرات باشیم، بیان کرد: این ایران نبوده که برجام را ترک کرده 
و قطعنامه 22۳۱ را مکررا نقض کرده است، بلکه این آمریکا بوده که نه تنها برجام را ترک بلکه قطعنامه شورای امنیت را 

هم را نقض کرد و دیگرانی که به دنبال اجرای آن بودند، تهدید به تنبیه و مجازات کرده است.  
خطیب زاده با تاکید بر اینکه ایران همواره در میز و اتاق برجام بوده و آمریکا باید مجوز ورود به این میز و اتاق را بگیرد، 
یادآور شد: مقام های آمریکایی جایگاه خود را بدانند. ایران تا ابد منتظر این نمی ماند آمریکا با اهرم غیرقانونی تحریم 
فشار را بر مردم ایران وارد کند. این پنجره برای واشنگتن محدود است و امیدوارم مقامات آمریکایی این را بدانند که 
چگونه به تعهدات خود عمل کنند. اگر راستی آزمایی شده و دقیق منافع ایران ذیل برجام تامین شود، ایران به عنوان 

طرف متعهد کار خود و تعهداتش را انجام خواهد داد.
وی درباره ارسال کمک های بشردوستانه به افغانستان نیز عنوان کرد: این موضوعی است که به صورت جدی پیگیری 
خواهیم کرد و رایزنی ها با کشورهای مختلف در این باره، در جریان است. علاوه بر سه میلیون تبعه افغانستانی، تا آنجایی 

که در توان ایران بوده، انجام داده ایم و باز هم در کنار مردم افغانستان خواهیم بود.
خبرنگاری درباره امضای قرارداد عراق با توتال فرانسه درباره میادین مشترک نفت و گاز با ایران سوال کرد که رییس 
مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه پاسخ داد: از جزییات این قرارداد مطلع نیستم. حتما وزارت نفت 
جزییات آن را پیگیری می کند. ما با کشورهای همسایه روابط دوستانه و راهبردی داریم و سعی می کنیم اختلاف نظرها 
را حل کنیم. درباره این موضوع و موضوعات دیگر منافع مردم پیگیری می شود و درباره منافع مردم و منافع عالیه هیچ 

کوتاهی نداریم.
 منابع ماالی در سیستم کواکس به دلیل تحریم های آمریکا دریافت نشده است

خطیب زاده درباره محدودیت های خرید واکسن کرونا هم گفت: تحریم های ظالمانه آمریکا یکی از موانعی خرید 
واکسن بوده است. منابع مالی به دلیل تحریم های آمریکا در سیستم کوواکس دریافت نشده است. با آنکه ما چندین 
میلیون دلار واکسن خریداری کردیم اما بانک به دلیل تحریم های آمریکا، منابع مالی را انتقال نمی دهد. این دلیلی نبوده 

و نخواهد بود که حاکمیت جمهوری اسلامی ایران به عنوان حافظ جان و ناموس مردم تلاش نکند.  
وی اضافه کرد: وزارت امور خارجه از روز اول در کنار مردم بود و با اعلام زودهنگام آن به مقامات و بعد از آن تامین 
واکسن و چند ده میلیون دز اقدام کرده است. البته وزارت بهداشت به نوع واحد صلاحیت انحصاری تایید واکسن، نوع 

واکسن ها را مشخص کرده است.
این دیپلمات ارشد درباره دیپلماسی اقتصادی نیز اظهار کرد: دیپلماسی اقتصادی ابعاد مختلفی دارد و مفهوم ساده  
و بسیطی نیست. در برنامه وزیر امور خارجه به مجلس درصد بسیاری از برنامه ها متمرکز بر دیپلماسی اقتصادی است. 
برخی نهادها داریم که در دیپلماسی اقتصادی مهم است. همه اینها در بدنه دولت باید همراهی کنند. وزارتخانه هایی 
که کار اقتصادی می کنند، باید در زمینه تامین و جذب سرمایه گذاری های خارجی، تامین ارز، صادرات و واردات و... 

همکاری کنند.
به گفته خطیب زاده، در وزارت امور خارجه تمامی مشکلات بررسی و احصا شده است و اراده ملی می خواهیم که 

دیپلماسی اقتصادی را به عنوان محورهای اساسی در دستورکار قرار بدهیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا دستورالعمل جدیدی به سفرا در موضوع دیپلماسی اقتصادی ابلاغ شده است، 
گفت: دستورالعملی از سوی وزیر امور خارجه در این رابطه ارسال شده است. البته این دستورالعمل اولیه بوده ولی 
در هفته های آتی تکمیل خواهد شد و هر 6 ماه گزارش آن را خواهند داد. ابتکار برگزاری نشست سفرای کشورهای 

همسایه به زودی در قدم اول برگزار خواهد شد.
 همه باید دسترسی برابر به واکسن کرونا داشته باشند

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره پروژه سیاسی سازی ویروس کرونا خاطرنشان کرد: بدترین برخورد با کرونا 
سیاسی کردن منشأ کرونا و ابعاد مختلف است. آنچه آمریکا و برخی کشورهای غربی در سیاسی کردن منشأ کرونا انجام 

می دهند، در حالی است که باید همت گذاشته شود که همه دسترسی برابر به واکسن کرونا داشته باشند.
به گفته خطیب زاده، اینکه آمریکا و کشورهای غربی سیاسی کردن کرونا را کلید زدند و با شدت جلو می برند، جای 
تأسف دارد. الان باید کشورهای تولیدکننده واکسن دسترسی منصفانه بدهند و این امر محقق نشده است. متأسفانه 
دچار آپارتاید واکسن هستیم. آمریکا و اروپا باید به مسئولیت قطعی خود عمل کنند. همه در این میانه به هم کمک کنند 

بشر از این بیماری و فراگیری به سلامت عبور کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

در مذاکرات مثبت هسته ای تعلل نمی کنیم
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از خرج کردن در راه طاعت خدا دریغ مکن 
که ]لا جرم[ دو چندان آن را در راه معصیت 

خدا خرج خواهی کرد.
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم میانگین تزریق روزانه واکسن را در 
استان حدود ۱0 هزار دوز دانست و تأکید کرد: پایگاه های واکسیناسیون در قم 

حتی در روزهای تعطیل هم فعال است. 
سیامک محبی با اشاره به این که فعلا از موج پنجم بیماری کووید۱۹ عبور نکرده 
ایم بیان کرد: البته قله این موج در آمار و نمودارها دیده می شود، اما تردیدی نیست 
که عادی انگاری می تواند موج های سینوسی بیماری کرونا را در استان به دنبال 

داشته باشد.
وی با بیان این که استان قم در بین استان های کشور در رتبه هفدهم ابتلا و 
بستری های کرونایی قرار دارد خاطرنشان کرد: یکی از ویژگی های موج فعلی این 
بیماری، طولانی شدن مدت دامنه آن است که سبب خستگی مفرط کادر بهداشت 

و درمان شده است.
وی سپس به آخرین آمار مربوط به کرونا در استان توجه داد و گفت: آخرین آمار 
هفتگی تعداد مراجعه ها به مراکز بهداشتی استان عدد چهار هزار و 6۵0 را نشان 
می دهد، ضمن آن که افراد صرفا از طریق نظام نوبت دهی تلفنی و اینترنتی به 
مراکز ۹ گانه بهداشتی مراجعه می کنند و تنها بیماران سالمند، مادران باردار و افراد 

به دنبال بازگشت به محیط کار از این قاعده مُستثنا هستند.
واکسیناسیون سالمندان قمی از میانگین کشوری کمتر است 

رئیس مرکز بهداشت استان ادامه داد: آخرین آمار تعداد تست های هفتگی کرونا 
در قم، حدود ۱۹ هزار مورد است که حدود ۵ هزار مورد از آن ها مثبت شده است.

محبی در عین حال از رهگیری هفتگی حدود ۱2 هزار بیمار کرونایی در استان 
خبر داد و اظهار کرد: تعداد هفتگی مراقبت در منزل هم حدود ۹0 بیمار است که 

البته افزایش تعداد پزشکان می تواند سبب افزایش این عدد شود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین آمار استان قم را از نظر انجام 
تست سریع کرونا مطلوب خواند و یادآور شد: دانشگاه علوم پزشکی قم در این 

زمینه در بین پنج دانشگاه برتر علوم پزشکی در کشور قرار دارد.
محبی اضافه کرد: البته بر اساس آمار، میزان استقبال از واکسیناسیون در بین 

سالمندان قم همچنان از میانگین کشوری کمتر است.
وی با انتقاد و ابراز نگرانی از برخی تخریب ها علیه طب نوین و واکسیناسیون 
بویژه در فضای مجازی تصریح کرد: این تخریب ها سبب خدشه دار شدن اعتماد 

عمومی می شود.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

میانگین تزریق روزانه واکسن در قم ۱0 هزار دوز است 

پایان زندگی ۵8۳ نفر دیگر با کرونا رقم خورد
 طی 24 ساعت گذشته ۵8۳ نفر دیگر بر اثر کرونا جان باختند و تعداد تلفات کرونا در کشور به ۱۱۱ هزار 
و 2۵7 نفر رسید. وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز دوشنبه اعلام کرد:  از دیروز)یکشنبه( تا روز 
دوشنبه ۱۵ شهریور ۱400 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 27 هزار و ۵7۹ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که سه هزار و ۹7۳ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ 
در کشور به ۵ میلیون و ۱۵6 هزار و ۹86 نفر رسید.تا کنون 4 میلیون ۳۹4 هزار و 8۳ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.7 هزار و 628 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا کنون 2۹ میلیون و ۵68 هزار و 864 آزمایش 
تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا کنون ۱۹ میلیون و 620 هزار و ۵۹6 نفر دُز اول 
واکسن کرونا و ۹ میلیون و 8۳2 هزار و 848 نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 

شده در کشور به 2۹ میلیون و 4۵۳ هزار و 444 دُز رسید.

 فوت ۶11 کرونایی در قم در یک ماه گذشته 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در یک ماه گذشته 6۱۱ نفر کرونا مثبت در قم جان خود را از 
دست دادند. محمدرضا قدیر با تاکید بر اینکه در یک ماه گذشته 6۱۱ نفر کرونا مثبت در قم جان خود را 
از دست دادند اظهار کرد: از مردم خواهشمندیم با رعایت دستورات بهداشتی و عدم شرکت در تجمعات 
به فکر سلامت خود و خانواده خود باشند.وی به آخرین وضعیت کووید۱۹ در قم اشاره کرد و با بیان اینکه 
در 24 ساعت منتهی به پانزدهم شهریور ماه ۱400 آمار پذیرش بیمار با علائم کرونا ۱66 نفر بوده است 
گفت: از بین این افراد ۱۳6 نفر بستری جدید صورت گرفته است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم آمار 
ترخیص بیمار بستری را ۱2۱ نفر ذکر کرد و گفت: آمار فوتی کرونا مثبت نیز در این مدت ۱۹ نفر بوده و 

تعداد کل بیماران بستری ۹۱۹ نفر هستند که حال 2۹8 نفر وخیم است.

مرگ فوتبالیست فرانسوی که 4۰ سال در کما بود 
 فوتبالیست پیشین فرانسه و PSG که به خاطر اشتباه پزشکی 40 سال در کما بود در نهایت در سن 
7۳ سالگی جان باخت.به گزارش ایسنا و به نقل از استار، ژان پیر آدامز، مدافع پیشین تیم ملی فرانسه 
در سن 7۳ سالگی درگذشت. او 40 سال به دلیل خطای پزشکی در کما مانده بود. او 22 بار نیز پیراهن 
تیم ملی فوتبال فرانسه را به تن کرد.در سال ۱۹82 تراژدی زمانی رخ داد که آدامز قبل از عمل جراحی 
معمول زانو روی یک اشتباه پزشکی یک داروی بی حس کننده تقریباً کشنده دریافت کرد و به کما رفت. 
از آن زمان همسرش برنادت از او در خانه آن ها در شهر نیم مراقبت می کرد.باشگاه پاری سن ژرمن مرگ 

فوتبالیست پیشین خود را تایید کرد.

درخواست گسترده مردم قم برای دریافت کپسول اکسیژن 
با توجه به افزایش بیماران کرونایی در منازل و نیاز مبرم آنها به کپسول اکسیژن، هر روز مراجعات بسیاری 
به هلال احمر استان برای دریافت امانی کپسول می شود.با توجه به نیاز مبرم بیماران کرونایی به اکسیژن 
از همه مردم عزیز تقاضامندیم نسبت به خرید کپسول اکسیژن اقدام و یا با کمک مالی خود، به بیماران 
کرونایی کمک کنند.شماره حساب ۵۵676780۱8 و شماره کارت 6۱04۳۳74۳208۹074 به نام 

مجمع خیرین هلال احمر آماده دریافت کمک های مردمی و خیرین عزیز در این زمینه است.

محسن رضایی سمت قدیمی خود را ترک می کند؟
معاونت  گفت:  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  مصباحی مقدم  غلامرضا  الاسلام  حجت   
اقتصادی رئیس جمهور یک جایگاه مشاوره ای است و مشاوره در این سطح نمی تواند یک کار پر و پیمانی 
برای شخصیتی مانند آقای رضایی باشد؛ در نتیجه احتمال می دهم ایشان با ادامه خدمت در جایگاه 

دبیری مجمع، کار خود را در دولت و مسئولیت ارائه مشاوره به رئیس جمهور را برعهده داشته باشد.

شهردار قم خواستارشد:

بازنگری در ارائه تسهیلات درمانی
 به رانندگان حمل و نقل عمومی 

تومانی درمانگاه  میلیون  و 700  میلیارد  بودجه حدود دو  از  قم  شهردار 
سیدالشهداء )ع( شهرداری قم در سال جاری خبر داد و خواستار بازنگری در 
ارائه تسهیلات درمانی به رانندگان حمل و نقل عمومی بر اساس این بودجه 

شد. 
سید مرتضی سقائیان نژاد که روز دوشنبه در نشست رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر سخن می گفت با اشاره به مصوبه هفته قبل این شورا درباره 
این  اذعان کرد:  و نقل عمومی  رانندگان حمل  به  ارائه تسهیلات درمانی 
طرح قطعا دارای بار مالی است و باید تکلیف آن بر اساس کار کارشناسی 
دقیق تر مشخص شود. وی ادامه داد: به نظر می رسد اطلاعات لازم و کافی 
برای تدوین این لایحه وجود نداشته است و از این رو ضرورت بازنگری در آن 

احساس می شود.
شهردار قم سپس به بودجه حدود دو میلیارد و 700 میلیون تومانی این 
درمانگاه در سال جاری توجه داد و اظهار کرد: درآمد متصور این درمانگاه 
در سال ۱400، حدود 7۵0 میلیون تومان است و از این رو، یارانه حدود دو 
میلیارد تومانی برای هزینه های این درمانگاه در سال جاری لحاظ شده است.
درمانی  تسهیلات  موضوع  تا  است  لازم  اساس،  این  بر  کرد:  اضافه  وی 
رانندگان حمل و نقل عمومی بویژه در بحث بیمه و تفاوت هزینه های مربوط به 
پزشک عمومی و پزشک متخصص مجددا مورد بررسی و دقت نظر قرار گیرد.

شهردار قم همچنین گفت: در عین حال ارائه تسهیلات درمانی ممکن 
است افزایش مراجعه به این درمانگاه را به دنبال داشته باشد که در این صورت 
باید برای افزایش پرسنل این درمانگاه و هزینه های مربوط به آن هم چاره 
اندیشی شود. و اما معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز در این باره بیان 
کرد: بررسی های مربوط به این لایحه در هفته های اخیر نشان می دهد که 
ارائه تسهیلات درمانی به رانندگان حمل و نقل عمومی سبب افزایش هزینه 
های درمانگاه سیدالشهداء )ع( نخواهد شد، بویژه آن که رانندگان تاکسی 
دارای بیمه تکمیلی هم هستند. عباس ذاکریان افزود: البته این مصوبه می 
تواند به صورت آزمایشی و برای 6 ماه اجرایی شود تا بر اساس بازخورد اجرای 
آن، تصمیم نهایی را گرفت، ضمن آن که هزینه های اضافی احتمالی مانند 
افزایش تعداد پرسنل درمانگاه نیز می تواند توسط خود سازمان تاکسیرانی 

تأمین شود.
 

 مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:

آغاز عملیات کف سازی و بهسازی 
بازار کفاش ها 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر با اشاره به آغاز 
عملیات کف سازی و بهسازی بازار کفاش ها گفت: کف سازی بازار کفاش ها 
در کمترین زمان و طی ماه های آینده با حداکثر سرعت به پایان رسیده و به 

بهره برداری می رسد.
علیرضا خاکی با اشاره به اهمیت احیایی بافت تاریخی شهر قم اظهار 
شهر  مذهبی  و  فرهنگی  ظرفیت های  با  متناسب  باید  بهسازی  داشت: 
انجام شده و نخستین گام شناسایی گذرهای اصلی، گونه های ارزشمند، 
ایجاد ارتباط بین آن ها، زنده کردن الگوها به لحاظ عملکرد و سیما بوده است.
وی سپس از آغاز پروژه کف سازی و بهسازی بازار کفاش ها خبر داد و گفت: 
بر اساس تحلیل نقشه های قدیم شهر، مطالعات اجتماعی، تاریخ و گذشته 
شهر، بازار کفاش ها بعد از بازار نو و کهنه یکی از بازارهای مهم تاریخی شهر قم 
بوده که بر اساس اولویت بندی های انجام شده بهسازی و کف سازی این بازار 
کلید خورده است. مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 
تصریح کرد: کف سازی بازار کفاش ها در کمترین زمان و طی چند ماه های 

آینده با حداکثر سرعت به پایان رسیده و به بهره برداری می رسد.
وی طول مسیر این پروژه را 400  متر دانست و ابراز کرد: مساحت کف بازار 
حدود دو هزار مترمربع بوده که طی برنامه ریزی های انجام شده تا دو ماه آینده 
عملیات کف سازی آن با سنگ مرمریت، مطابق کف سازی بازار کهنه و نو 
انجام می شود. خاکی مبلغ قرارداد پروژه را عددی بالغ بر 700 میلیون تومان و 
پیش بینی اعتبار یک میلیارد تومانی اعلام و خاطرنشان کرد: تمام محورهای 
تاریخی شهر قم بر اساس شاخص های تاریخی آن اولویت بندی شده و در 

مرحله اول بهسازی کف و جداره آن ها در دستور کار قرارگرفته است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

تلاش برای جذب ۱00 نیرو تا سال ۱۴0۱
گفت:  قم  شهرداری  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  مدیرعامل 
استانداردسازی ساعت های کاری نیروهای آتش نشانی یکی از اقدامات مهم 
شهرداری قم در چند سال اخیر بوده و در حال حاضر ساعت کار همکاران 

به صورت سه شیفت برنامه ریزی می شود.
عباس جعفری ، با اشاره به اهمیت و جایگاه سازمان آتش نشانی در حفظ 
ایمنی شهروندان اظهار داشت: تأمین نیروی کافی و آموزش دیده یکی از 

اولویت های سازمان برای حفظ ایمنی شهروندان است.
وی کاهش ساعات کاری نیروهای سازمان آتش نشانی را موردتوجه قرارداد 
از  یکی  آتش نشانی  نیروهای  کاری  ساعت های  استانداردسازی  گفت:  و 
اقدامات مهم شهرداری قم در چند سال اخیر بوده و در حال حاضر ساعت کار 

همکاران به صورت سه شیفت برنامه ریزی می شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تعداد نیروهای 
فعال در سازمان آتش نشانی را ۵22 نفر اعلام و تصریح کرد: در سال ۱40۱ 
برای  که  شده  بازنشسته  کار  سابقه  سال  با 20  سازمان  نیروی  تعداد ۵0 

جایگزینی این افراد تدابیر لازم اندیشیده شده است.
وی از جذب ۱00 نیرو در سال ۱40۱ خبر داد و خاطرنشان کرد: با توجه 
به بازنشستگی 20 ساله پرسنل درخواست جذب ۱00 نیرو تا سال ۱40۱ 
داده شده تا با بازنشستگی ۵0 نیروی سازمان در سال ۱40۱ دچار کمبود 
نیروی انسانی نشویم. جعفری با تأکید بر اینکه در سال گذشته نیز بیش از 
47 نفر نیروی جدیدالورود بعد از آموزش های لازم جذب سازمان آتش نشانی 
شده است، یادآور شد: سازمان همان طور که برای بازسازی امکانات، خودرو 
و ایستگاه اقداماتی انجام می دهد نسبت به جذب نیروهای جدید نیز اقدام 

می کند.

با موافقت اعضای شورای اسلامی شهر قم:

۳۳ معبر شهری قم به نام شهدا 
نامگذاری شد

اعضای شورای اسلامی شهر مقدس قم در نشست روزدوشنبه با ۳۳ مورد 
نامگذاری جدید معابر شهری موافقت کردند.

سیدمجتبی سبحانی ثابت صبح روزدوشنبه در نشست رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، 
درباره لایحه اخذ مجوز نامگذاری جدید ۳۳ معبر شهری به نام شهدای سرافراز 
اظهار داشت: شاخص تأیید نام این شهدا، تأیید بنیاد شهید و امور ایثارگران 

است، ضمن آنکه نامگذاری ها بر اساس اولویت بندی بوده است.
این  درباره  زائرین شورای شهر  امور  و  رئیس کمیسیون خدمات شهری 
موضوع اضافه کرد: برخی از معابر شهری بیش از یک شهید را تقدیم نظام 
و انقلاب کرده اند که برای نامگذاری آن ها، اولویت هایی مانند زنده بودن پدر و 

مادر شهید و یا تقدم در تاریخ شهادت لحاظ می شود.
بر این اساس، اعضای شورای اسلامی شهر قم دراین نشست ، لایحه اخذ 

مجوز نامگذاری ۳۳ مورد از شوارع و معابر شهری را به تصویب رساندند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۵۸ میلیارد تومان انواع کالای قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۵8 میلیارد تومان انواع کالای قاچاق در ۵ ماهه ابتدایی امسال 
خبر داد و گفت: کشفیات نیروی انتظامی نسبت به مدت مشابه سال قبل 200 درصد به لحاظ ارزش 

ریالی افزایش داشته است.
سردار میرفیضی از دستگیری ۳0۵ متهم در ارتباط با این کالا های قاچاق خبر داد و گفت: بیش 
از 2۵0 خودرو سبک و سنگین نیز در این خصوص توقیف شده است. وی با اشاره به طیف وسیع 
کالا های قاچاق اشاره کرد و گفت: لوازم خانگی، الکتریکی، پوشاک، انواع نوشیدنی ها، لوازم صنعتی 
و بهداشتی و کالا های پزشکی درمانی از جمله کالا هایی هستند که از جنوب کشور به سمت مرکز 
و مخصوصا تهران قاچاق می شوند. فرمانده انتظامی استان همچنین از کشف یک تانکر مخصوص 
حمل مواد سوختی با بار قاچاق خبر داد و گفت: دراین تانکر حدود ۹ میلیارد تومان انواع کالای قاچاق 
به شکل ماهرانه ای جاساز شده بود که با هوشیاری ماموران نیروی انتظامی در روز گذشته توقیف شد. 
وی در ادامه به ضرورت برخورد با کالای قاچاق در کشور اشاره کرد و گفت: پدیده شوم کالای قاچاق 
تاثیر زیادی بر اقتصاد کشور وارد میکند و یکی از موانع اصلی رونق تولید و اشتغال در کشور است. سردار 
میرفیضی با تاکید بر لزوم همکاری و همراهی تمامی نهاد ها و دستگاه ها برای برخورد با کالای قاچاق 
خاطرنشان کرد: مردم نیز می توانند در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک با اطلاع رسانی به موقع 

خادمان خود در نیروی انتظامی را یاری رسانند.

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی قم :

حفاران غیرمجاز اشیای تاریخی به دام افتادند
فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی قم گفت: افرادی که قصد حفاری غیرمجاز برای کشف اشیای 

تاریخی درروستای شمس آباد از توابع بخش مرکزی استان را داشتند، دستگیر شدند. 
سرهنگ فرامرز بازگیر درگفت وگویی اظهار داشت: با اعلام فرمانده پاسگاه انتظامی لنگرود مبنی بر 
حفاری غیرمجاز در زمین های منطقه شمس آباد، عوامل یگان حفاظت میراث فرهنگی استان به محل 
اعزام شدند که دراین عملیات سه تَن دستگیر شدند. وی ادامه داد: افراد دستگیرشده اقدام به حفاری 
غیرمجاز به عمق حدود 20 متر به قصد دستیابی به اشیای تاریخی و فرهنگی درمنطقه کرده بودند. 
وی گفت: درجریان این عملیات، تعدادی از ادوات حفاری شامل یک دستگاه فلزیاب، یک عدد چراغ 
قوه، بیل و کلنگ کشف و ضبط شد.«  بازگیر با بیان این که پرونده مقدماتی متهمان تشکیل و برای 
سیر مراحل قانونی به دادسرا ارسال شده، بیان داشت: از مردم قم درخواست داریم تا برای حفظ آثار 
تاریخی استان، گزارش هر گونه اقدام مشکوک و مشاهده جرائم علیه میراث فرهنگی را با شماره های 
۳77404۹2 و ۳77۳8۱۹۹ به فرماندهی یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی قم اطلاع دهند یا با 

تلفن ۱۱0 ناجا تماس بگیرند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبر داد:

وقوع قتل در بلوار امام موسی صدر 
رئیس پلیس آگاهی استان قم با اشاره به حادثه درگیری منجر به قتل در بلوار امام موسی صدر از 
دستگیری قاتل توسط پلیس خبر داد. سرهنگ میکائیل قهرمانپور با اشاره به حادثه درگیری منجر 
به قتل در بلوار امام موسی صدر مقابل استانداری و متواری شدن ضارب گفت: پس از دریافت خبر، 
کارآگاهان پلیس به همراه اکیپ بررسی صحنه و حضور بازپرس کشیک ویژه قتل در محل حاضر و 
دستگیری متهم در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات 
اولیه مشخص شد مقتول، شوهر خواهر سابق فرد ضارب بوده که به دلیل اختلافات قبلی با یکدیگر 
درگیر شده اند. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ادامه با تلاش کارآگاهان 
مخفیگاه متهم در یکی از شهرهای همجوار شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان طی عملیاتی 
دستگیر شد. وی افزود: متهم پس از بازسازی صحنه قتل به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۱۹ نفر بر اثر کرونا در قم جان باختند
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به پانزدهم شهریورماه ۱400، ۱۹ نفر 
بر اثر ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند.  به گزارش عصر دوشنبه روابط 
عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: 
در 24 ساعت منتهی به پانزدهم شهریورماه ۱400، ۱66 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در 
بیمارستان های این استان پذیرش شدند. وی اضافه کرد: از این تعداد، ۱۳6 نفر بستری و ۱2۱ نفر از 

افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند.

قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
توسعه  برای  تلاش  در  ما  اهداف  مهمترین  گفت: 
تعاون در جامعه افزایش مشارکت مردم به ویژه اقشار 

آسیب پذیر در فعالیت های اقتصادی است.
مصطفی کاویانی بعد از ظهر یکشنبه در گفتگو با 
خبرنگاران با اشاره به شعار سال جاری که از سوی 
زدایی  مانع  تولید،   " به عنوان  انقلاب  رهبر معظم 
ها، پشتیبانی ها " نامگذاری گردید، گفت: با تلاش 
مدیریت امور تعاون این اداره کل و کارشناسان استان، 
مهمترین راهکارهای رفع موانع و مشکلات بخش 

تعاون شناسایی شد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با بیان 
اندازی شعبه ویژه رسیدگی به مشکلات  اینکه راه 
مراجع  در  تعاونی  شرکت های  کیفری  و  حقوقی 
بازپرسی دادسرای عمومی و  قضائی شعبه چهارم 
انقلاب، معرفی کارشناسان خبره حوزه تعاون توسط 
اخذ  خصوص  در  استان  دادگستری  به  کل  اداره 
نظرات کارشناسی پیرامون پرونده های قضائی بخش 
اداره کل دانست و  این  اقدامات  از  را برخی  تعاون 
افزود: برگزاری جلسات مستمر با دستگاه های ذیربط 
و نظارتی استان و تعیین تکلیف تعاونیهای مشکل 
دار و به نتیجه رساندن آنها از قبیل تعاونی مسکن 
مسکن  تعاونی  خانوار  سرپرست  زنان  طاها،  مهر 
محراب طلاب، تعیین تکلیف برخی اعضای تقسیط 
نشده پروژه های مسکن مهر در جهت کمک به بانک 
مسکن جهت برگرداندن وجوه وام های پرداختی به 
خزانه، شرکت فعال در جلسات شورای مسکن استان 

به منظور طرح، بررسی و حل مشکلات تعاونیهای 
مسکن را راه حل های شناسایی شده است.

مشکلات  رفع  و  بررسی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
رفع  و  تسهیل  کارگروه  در  دار  مشکل  تعاونیهای 
موانع تولید استان، تعیین تکلیف اکثر تعاونی های 
مسکن مهر و انحلال آنها به علت اتمام و تحویل اکثر 
پروژه های مسکن مهر، تعیین تکلیف تعاونی های غیر 
فعال و راکد در بخش های مسکن، مصرف، اعتبار، 
از دیگر راهکارها می باشد، ادامه داد:  کشاورزی را 
عدم منظور نمودن مشوق های ذکر شده در ماده ۹ از 
فصل سوم قانون اجرای سیاست های اصل 44 قانون 
اساسی و همچنین کلیه معافیت های مالیاتی ذکر 
شده در قانون مالیات های مستقیم تبصره 6 ماده 
۱0۵، ماده ۱۳۳، ۱۳8 و ۱42 به منظور حمایت از 
بنگاه های اقتصادی فعال در بخش تعاون، اجرایی 
تعاون مشتمل  قانون بخش  ماده 24  مفاد  نکردن 
بر تبصره های ۱ و 2 که پرداخت تسهیلات کم بهره 
و یا بدون بهره بانکی را در راستای تحقق سهم 2۵ 
درصدی بخش تعاون از اقتصاد کشور مورد اشاره قرار 

می دهد.
همکاری  و  حمایت  عدم  اینکه  بیان  با  کاویانی 
سیستم بانکی از شرکت های تعاونی، موازی کاری 
برخی از دستگاه های اجرایی نظیر سازمان تعاون 
روستایی در تشکیل شرکت های تعاونی، ضعف در 
نداشتن  و  پذیری  مشارکت  و  گروهی  کار  فرهنگ 
روحیه کار جمعی در جامعه می باشد، گفت: میل به 
تصمیم گیری فردی به جای تصمیم گیری گروهی در 

فعالیت های اقتصادی، فرآیند طولانی مربوط به ثبت 
و تشکیل شرکت های تعاونی عدم تعیین سهم بخش 
زایی  اشتغال  از تسهیلات  به صورت شفاف  تعاون 
تخصیصی به استان ها در سیاستگذاری های دولتی 
و همچنین مکلف نمودن دستگاه های تخصصی و 
اجرایی مربوطه به رعایت کردن این سهم خواهد بود.

وی با بیان اینکه از دیگر موانع که مورد شناسایی 
قرار گرفتند اعتبارات اشتغال فراگیر و روستایی، نبود 
اعتقاد کافی به بخش تعاون در بین برخی مسئولین و 
حمایت ناکافی از این بخش، اولویت ندادن به بخش 
تعاون در واگذاری ها و فعالیت های اقتصادی دولت با 
وجود تاکید و تصریح در قانون تعاون و سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساسی و نداشتن قدرت اجرایی 
و اهرم نظارت لازم ادارات تعاون استان ها که مسئولین 
و کارشناسان این بخش حتی زمانی که مر قانون را 
اجرا می نمایند، افزود: از شکایت و تهمت های قانون 
ایجاد  ایشان  برای  را  زیادی  مشکلات  که  شکنان 

می نماید بی نصیب نخواهد ماند.
مصطفی کاویانی تعداد کل اتحادیه ها و شرکت های 
تعاونی تشکیل شده در استان از ابتدا تا ۳۱ مرداد ماه 
سال جاری را معادل یک هزار و ۹7۹ تعاونی مشتمل 
بر 8۱۳ هزار و 704 نفر عضو می باشند، ادامه داد: 
تعداد یک هزار و ۱07 شرکت تعاونی مشتمل بر 78۱ 
هزار و ۹42 نفر عضو فعال می باشند که معادل ۵6 
درصد کل تعاونی ها، تعداد 872 تعاونی مشتمل بر 
۳۱762 نفر عضو غیر فعال می باشند که معادل 44 

درصد کل تعاونی ها می باشد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد؛

ضرورت افزایش مشارکت مردم در راستای توسعه تعاون در جامعه

طرح:محمدعلی رجبی

مصونیت از کرونا با واکسیناسیون 

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم خواستار برخورد با فعالیت های 
مربوطه به واکسن هراسی و اخلال در مقابله با شیوع کرونا در شبکه های مجازی شد 
بیژن سلیمان پور روز دوشنبه در جلسه شورای اطلاع رسانی استان قم، افزود: 
فعالیت هایی در راستای واکسن هراسی و ترویج شبهات در شبکه های اجتماعی قم 

در حال انجام است که باید توسط دستگاه های ذیربط رصد و پیگیری شود.
وی اضافه کرد: قدرت اقناع سازی وزارت بهداشت در زمینه لزوم واکسیناسیون صد 
درصد نبوده و بخشی از این مساله ناشی از گرفتاری های مسئولان به دلیل مدیریت 

بحران کروناست.
شبهات  به  پاسخگویی  برای  کمیته ای  باید  بهداشت  وزارت  کرد:  تاکید  وی 
واکسیناسیون علیه کرونا ایجاد کند و از ورود غیرمتخصصان به مسائل تخصصی 

پزشکی جلوگیری شود.
تاکید بر بازنشر واکسیناسیون علما، مراجع و شخصیت های حوزوی 

سلیمان پور با تاکید بر بازنشر واکسیناسیون علما، مراجع و شخصیت های حوزوی 
در فضای مجازی، ادامه داد: در حال حاضر اولویت اول و آخر برای حفظ سلامت 

مردم، واکسیناسیون علیه بیماری کروناست.
وی با بیان این که هم اکنون همه کشورها به دنبال انجام واکسیناسیون سراسری 

هستند، خاطرنشان کرد: نمی توانیم خلاف مسیر آب حرکت کنیم و دانش روز را برای 
کنترل بیماری نادیده بگیریم؛ واکسیناسیون باید باقوت، سرعت و دقت انجام شود.

وی گفت: مراکز آموزشی، دانشگاه و مدارس، همه مراکز آموزشی اعم دانشگاه ها 
حوزه ها و مدارس اول مهرماه آغاز به کار خواهند کرد و آموزش تعطیل شدنی نیست.
معاون استاندار قم افزود: تصمیم گیری در زمینه حضوری و غیرحضوری و یا 
تلفیقی بودن کلاس های آموزشی، منوط به کار کارشناسی وزارتخانه های ذیربط و 

ستاد ملی کرونا با اولویت حفظ سلامت مردم است.
از  به این که اگر تلاش رسانه ها نبود قطعا مدیریت وضعیت کرونا  با اشاره  وی 
دست ما خارج می شد، اضافه کرد: همه رسانه های شنیداری و گفتاری و نوشتاری 
استان را ظرفیتی در راستای اصلاح امور و خدمت بیشتری به مردم می دانیم از همه 

خبرنگاران که در راستای اعتلای وضعیت کشور تلاش می کنند، تقدیر می کنیم.
سلیمان پور با تاکید بر این که مسئولان با همه باقوت مشغول خدمت به مردم 
باشند، ادامه داد: الان انتظاری برای جامعه ایجاد شده و از دولت جدید انتظار 
می رود اتفاقات خوبی در فضای معیشت، اقتصاد و شاخص های فرهنگی رخ دهد؛ 
باید مراقبت کنیم تا این توقعات در کوتاه مدت به قدری بالا نرود که توان و انرژی ملت 

را بگیرید و به وسیله ای از سوی مخالفان برای سوءاستفاده تبدیل شود.
باید امیدآفرینی در جامعه نسبت به آینده  افزایش یابد 

وی با بیان این که باید امیدآفرینی در جامعه نسبت به آینده افزایش یابد، گفت: 
همه باید کمک کنند تا دولت، سیاست ها و برنامه های خود را به مرحله اجرا بگذارد.

وی با اشاره به امضای حکم شهردار توسط وزیر کشور، گفت: عملکرد مدیریت 
شهری قم در دوره گذشته قابل قبول بوده، هر چند شاید مطالبات همه مردم را 
نتوانسته باشد پوشش دهد، ولی امیدواریم با همان قوت مدیریت شهری خدمت به 

مردم را ارائه دهد.
سلیمان پور همچنین گفت: از صبح روز سه شنبه ۱6 شهریورماه جاری، برای یک 
اقدام خوب و مثبت زیرساختی در حوزه آب و فاضلاب قم و با هدف افزایش کیفیت، 

شاخص و کمیت آب استان طرحی آغاز می شود.
روز  ساعت 22  تا  حداکثر  صبح  از  طرح،  این  آغاز  با  دارد  احتمال  افزود:  وی 
چهارشنبه در برخی مناطق استان با افت فشار و کاهش کیفیت آب مواجه شویم، 

ولی قطعی کامل آب نخواهیم داشت.
وی تاکید کرد: نیاز به ذخیره آب نیست، زیرا قطعی و افت فشار آب ناچیز خواهد 

بود.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم خواستار شد:

برخورد با واکسن هراسی 


